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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni .Doberdob« 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do l. maja 1945 v tiskarni »Slovenija« pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

PO LETU DNI PREKINITVE VSEH ODNOSOV PRVI SESTANEK NA RELACIJI SZ-ZDA

Sestanek Haig - Gromiko: težko iskanje 
vsaj delnega sporazuma med velesilama
O vsebini pogovorov niso še povedali 
ničesar, vendar bodo prve konkret
ne sklepe verjetno sprejeli šele na 
prihodnjem srečanju, ki bo 28. t.m.

NEW YORK — Vzdušje v Stekleni palači je bilo včeraj izredno 
napeto. Tudi to je bil znak, kako pomemben je sestanek med držav
nim tajnikom ZDA Alcxandrom Hcigora in sovjetskim zunanjim mi
nistrom Andrejem Gromikom, to je prvi sestanek med šefoma diplo
macije obeh velesil v zadnjem letu dni, in seveda tudi prvi sestanek 
odkar je bil Ronald Reagan izvoljen za ameriškega predsednika. 
Tokrat gre, bolj kot kdaj koli v 
zadnjih letih, za vprašanje miru v 
■vetu, za katerega morata jamčiti 
predvsem obe velesili, saj sami 
razpolagata s takim oboroževalnim 
Potencialom, da bi lahko trikrat u- 
ničili ves svet. In prav zadnje leto 
predstavlja, v tem pogledu, veliko 
radikalizacijo in poslabšanje odno
sov med državama z naraščanjem 
žarišč napetosti vsepovsod po sve
tu in z veliko oboroževalno tekmo, 
v kateri sta predvsem ZDA in tu
di SZ akterja, vsi njuni zavezniki 
pa. v večji ali manjši meri, izvrše
valci.

Alcxander Haig

Vsi izključujejo, da bi lahko se
stanek med Haigom in Gromikom, 
ki v trenutku ko poročamo še traja, 
privedel do konkretnih zaključkov. 
Vendar imata oba zunanja ministra 
na sporeda še eno srečanje, ki bo 
28. septembra in takrat naj bi dolo
čila datum začetka pogajanj o evro- 
izstrelkih. Po nepotrjenih vesteh naj 
bi do tega prišlo 19. novembra v 
Ženevi. Vendar si nihče ne utvarja, 
da bo sama določitev datuma že 
pomenila konkreten korak k razoro
žitvi. Splošno mnenje namreč je, 
da ne bo ne ena ne druga stran 
vsaj v začetni fazi jemala pogajanja 
s pretirano resnostjo, ampak se bo 
omejila na nizke delegacije brez 
večjih pooblastil. Kar zadeva ZDA 
naj bi bila zahodna velesila pri
pravljena na začetek pogajanj, 
predvsem zato, dh zadovolji svoje 
evropske zaveznike. Ivi so prav z 
začetkom teh pogajanj pogojili spre
jem evToizstrelkov na svoje o- 
zemlje.

Da bo res tako priča tudi dogaja
nje zadnjih dni v Stekleni palači. 
Haig in Gromiko se nista omejila le 
na ponavljanje že znanih stališč, 
ampak sta ta stališča še v precej
šnji meri zaostrila. Tako je Haig 
obtožil Sovjetsko zvezo, da je zače
la sama voditi oboroževalno tekmo 
in da je zato ameriška odločitev o 
namestitvi evroizstrelkov v Evropi 
in o gradnji novih vrst orožja (pred
vsem nevtronske bombe) le nujna 
posledica zadržanja Moskve, saj bi 
v nasprotnem primeru ZDA strate
ško zaostale za svojim tekmecem. 
Po drugi strani pa je Gromiko stre
sel proti Američanom val obtožb, 
med katerimi sta značilni predvsem 
obtožba, da so ZDA odgovorne za 
stanje v Afganistanu ter da se Za
hod vmešuie v notranja vprašanja 
socialističnih držav; mišljena je bi
la seveda Poljska. Končno pa je 
Gromiko še obtožil VVashington in 
njegove zaveznike, da želijo «zaton 
socializma*.

Kljub tem izjavam pa je to prvo 
srečanje med Haigom in Gromikom 
vsekakor zelo pomembno, saj bi bi
lo lahko uvod v novo serijo stikov 
med obema velesilama, ki so sedaj, 
ob skoraj vsakdanjem rožljanju z 
orožjem, nujno potrebni.

Colombov poseg v Stekleni palači
1 NEW YORK — «V odnosu z vzhodno Evropo zav
zema Italija odgovorno in neomajno stališče, želi 
pa obenem tudi vzpostaviti dialog*. Nalogo, da v 
imenu evropskih članic atlantskega zavezništva od
govori na poseg sovjetskega zunanjega ministra 
Gromika v Stekleni palači OZN, je včeraj prevzel 
italijanski zunanji minister Colombo, ki je zavrnil 
njegov napad, da se evropske države pohlevno po
drejajo »agresivni* politiki Reaganove administraci
je. Colombo je poudaril, da je atlantsko zavezništvo 
poglavitni dejavnik varnosti, stabilnosti in popušča
nja napetosti v tem delu sveta. Dejal je tudi, da 
se Italija zavzema za postopno razorožitev do naj
nižje možne stopnje in za brezpogojna pogajanja, ki 
pa morajo temeljiti na obojestransko priznavanje 
osnovnih interesov miru in varnosti.

Glede vprašanja jedrskega ravnotežja je omenil, 
da obstaja prednost SZ, ki jo je treba odpraviti, ta
koj pa je tudi pristavil, da si je Italija prizadevala 
.zbližati stališča obeh velesil in z zanimanjem priča
kuje začetek pogajanj. Resna politika razorožitve pa 
ne more mimo pogajanj SALT, ki jih prav tako tre
ba čimprej nadaljevati. Colombo je tudi podprl zah
tevo nekaterih neuvrščenih držav o jamstvih, da 
se jedrsko orožje ne uporabi. Odločno pa je nasto

pil tudi proti izdelavi kemijskega orožja.
Colombo je tudi izrazil mnenje italijanske vlade 

o številnih kriznih žariščih, ki so se odprla in se 
odpirajo v svetu. Izrazil je solidarnost do angolske
ga prebivalstva, žrtev južnoafriške agresije in ob
novil obsodbo »apartheida* pretorijske vlade; zavzel 
se je za miroljubno rešitev namibijske neodvisnosti, 
o bližnjevzhodni krizi, pa je dejal, da je treba 
palestinski organizaciji PLO nuditi možnost, da 
prispeva k rešitvi izraelsko-arabskega spora.

Jugoslovanski zvezni sekretar za zunanje zadeve 
Josip Vrhovec, ki vodi jugoslovansko delegacijo na 
36. rednem zasedanju generalne skupščine OZN, 
pa je imel več ločenih srečanj z voditelji diplomacij 
Cipra, Francije, Švedske, Italije in Poljske.

Med pogovorom s ciprskim ministrom Rclandisom 
je bilo največ govora o ciprskem problemu. S 
francoskim in švedskim ministrom se je Vrhovec 
pogovarjal o bližnjem vrhunskem srečanju razvitih 
držav v razvoju, ki bo v Cancunu.

Z italijanskim ministrom Colcmbom sta obravna
vala dvostranske odnese ter ugotovila, da se uspeš
no razvijajo in napredujejo, z voditeljem poljske 
diplomacije Czyrekom pa je Vrhovec obravnaval 
vrsto mednarodnih problemov.

PROSLAVE OB lžO-LEIMCl VELIKEGA PESNIKA IN JEZIKOSLOVCA

Levstikovi dnevi v Velikih Laščah
Obletnico rojstva Frana Levstika je kulturna javnost počastila z vsemi slavnostmi, ki 
jih v tem trenutku tore slovenska kulturna politika . Podelitev Levstikovih nagrad 
Levstikov teden v Velikih Laščah bo dosegel svoj vrh v petek in soboto z devetim 

plenumom kulturnih delavcev Osvobodilne fronte

vsemi slavnostmi, ki jih morda v 
tem trenutku zmore slovenska kul
turna politika in z veliko voljo, da 
bi ostremu kritiku dali in izmerili 
pon viiO ak ualnost, odmevnost in 
pomembnost tudi dandanašnji. Te
meljna značilnost praznovanj je ne
mara že v tem, da so organizatorji 
domala celoten program proslav 
prenesli v Velike Lašče. Tako so v 
kraju odprli prenovljeni kulturni 
dom, v osnovni šoli odprli razstavo 
ex tempore eVelikolaški motivi*, že 
na otvoritveni slovesnosti pa so do
mačini pripravili krstno uprizoritev 
igre Jožeta Javorška «Ljudski glas*.

«Ljudski glas* je pripravila gle
dališka ljubiteljska skupina iz Ve
likih Lašč, ki deluje pri Kulturno- 
umetniškem društvu Primož Trubar. 
Delo obravnava Levstikov čas. kon
kretneje — odnos tedanje družbe 
do naprednih idej Frana Levstika. 
Gledališka skupina, dvaindvajset 
članov, je k sodelovanju povabila 
režiserja Francija Končana in piša-

POTEM KO JE VČERAJ DOSEGU PODPORO PARLAMENTARNIH SKUPIN VLADNE VEČINE

Današnji sestanek Spadolinija s sindikati 
verjetno zgolj informativnega značaja

Proračun bodo oklestili za 9.700 milijard lir, od katerih 4.700 pri 
zdravstvu, 2.500 pri skrbstvu in 2.500 pri nakazilih krajevnim upravam

RIM — V politični krogih je vče
raj krožila krilatica; Spadoiinijeva 
vlada je sklenila sporazum' proti in
flaciji s samo seboj. Nihče namreč 

ne verjame v možnost resničnega 
dogovora med vlado in sindikati. 
Danes je na vrsti nova «runda* v 
maratonu hied Spadolinijem in enot
no zvezo CGIL-CISL-UIL, pred za
sedanjem ministrskega sveta, ki bo 
jutri in pojutrišnjem odobril držav
ni proračun in finančni zakon za le
to 1982.

V tem okviru se je včeraj dogo
voril z vladnimi strankami, na se
stanku z načelniki njihovih parla
mentarnih skupin, o klestenju po 
javnih izdatkih, ki naj bi omejili 

državni primanjkljaj na 50.000 mi
lijard. Obrazložil jim je pri tem 
zadnje sklepe gospodarskih mini
strov, ki zadevajo okrnitev prora

čunskih postavk za skupnih 9.700 
milijard lir.

Toliko naj bi prihranili predvsem 
na racuuu zdravstva, skrbstva in 
javnih storitev, in sicer po nasled
njem ključn:

Pri zdravstvu naj bi oklestili 4.700 
milijard lir in sicer 1.500 s poslab
šanjem storitev, 1.000 s poviški da

žali državna nakazila za 2.500 mili 
jard lir, v zameno pa jim bodo ve 
rjetno dodelili Izkupiček kakšnega 
dodatka k običajnim davkom.

Spadolini je naglašal z zadovolj
stvom «nenavadno trdnost* koalici
je in je demantiral vesti o name
ravanih ostavkah ministrov. Giede 
sindikatov je poudaril, da ni nikoli

jatev podrejenih in avtonomnih de- j mislil, da bi moral biti današnji 
lavcev, 2.200 milijard pa z zmanj- [ sestanek odločilen, nasprotno, de- 
šanjem deželnih izdatkov na tem jal je, c!a bo le »informativnega
sektorju (oziroma z novimi iiticke- 
ti»). Pri skrbstvu (v bistvu pokoj-

značaja*. Predsednik vlade .je na
mignil tudi na notranja nesoglasja

ninnh) hoče vlada prihraniti 2.500 j v sindikatu, ki da jih ne mara za- 
milijard in sicer 600 pri avtonomnih ; ostrovati. V resnici je pa razumel,
delavcih (obrtnikih, trgovcih in kme
tih), 500 z revizijo seznamov, 500 s 
povečanjem prispevka delodajal
cev in 900 milijard s tem, da ukine 
izplačilo podpor za prvi dan bo
lezni. Deželam in občinam, (ki skr
bijo za javne storitve) bodo zni-

PRED DANAŠNJO SEJO PARLAMENTA

KLJUB NEUGODNIM NAPOVEDIM NA POLJSKEM 
ZNAKI DRUŽBENE IN POLITIČNE STRPNOSTI
Sekretar CK PZDP Olszoivski pozval vse sile k «fronti nacionalne 
enotnosti» - V Varšavo prispel tudi poveljnik sil varšavskega pakta

VARŠAVA — Dogodki na Polj
skem. ki že leto dni zasKrblja.io 
svetovno javnost, so se kljub črno
gledim napovedim opazovalcev ne
koliko ugodneje razpletli. Iskro u- 
panja v miroljubno rešitev hude 
politične in družbene krize sta sko
raj istočasno vlila KKP Solidarno
sti in pa glavni sekretar CK PZDP 
Olszovvski, ki .ie svoj govor jia 
poljski televiziji v sredo zvečer 
končal z nepričakovanim pozivom

rem naj bi sodelovali PZDP. Kmeč
ka stranica, Demokratska stranka, 
socialistične organizacije mladine, 
sindikat Solidarnost, avtonomni sin
dikati ter sindikati kategorij in 
končno tudi predstavniki katoliške 
Cerkve ter drugih veroizpovedi*. 
Olszovvski .je ob teh izjavah tudi 
pripomnil, da bi fronta lahko za- 
dobila »trajen ustavni značaj*. Polj
ski dnevniki so predlog ugodno o- 
cenili. direktor najbolj razširjene-

vsem političnim, sindikalnim in ga varšavskega dnevnika »Zyde 
družbenim silam Poljske k obliko
vanju »fronte nacionalno enotnosti*.

Milijonom Poljakov, ki so sledili 
govoru pred televizi iškimi zasloni, 
je ugledni poljski politik predlagal 
♦nacionalno sodelovanje, pri kate-

Warsawv» je italijanski televiziji 
tudi nedvoumno izjavil, da je ures
ničitev takega telesa, kot ga je 
orisal Olszovvski, edina stvarna 
možnost za rešitev politične krize 
na Poljskem.

.................................... ..................................................................................................................................................... ................h.........................................

ATENTATI IN USMRTITVE NA DNEVNEM REDU

NASILJE V IRANU
TEHERAN — V Iranu se nada

ljujejo represalije proti tako ime
novanim protirpvolucionarjem. V 
zadnjih urah so islamske oblasti a- 
jatulaha Ho:n» imja usmrtile 52 pri
padnikov Icvičarscih gibanj, med 
katerimi sla bili tud' dve osebi, ki 
naj bi skrivali bivšega predsednika 
Banisadra, preden je pobegnil iz I- 
rana v Pariz.

Aretirali so tudi 46 »prevratniških 
elementov*, prav tako pripadnikov 
levičarskih gibanj, medtem ko be
ležijo vsak dan nove atentate pro
ti «pasdaranom», tako so npr. v Te
heranu ubili islamskega aktivista, 
kj je prijavil oblastem nekaj «mu

džahedinov*. do streljanja pa je pri
šlo tudi v Tabrizu.

Značilno je tudi stališče, ki ga 
je izrazil ajatulah Ruhani, vodja 
3<K) tisoč šiitov, ki živijo v Evropi. 
Ruhani je dejal, da bi Homeini na
redil veliko uslugo svojemu ljud
stvu, če bi se umaknil iz politične
ga življenja in se zatekel v Kom. 
Homeinijev režim nima v sebi nič 
islamskega, je še dodal, saj je či
slam zelo strpna vera. ki zavrača 
našilje. Čeprav sem Homeinija za 
časa njegove borbe proti šahu pod
piral, se sedaj ne strinjam z islam
sko »revolucijo* in sem mnenja, da 
bi moral Homeini prepustiti oblast 
laikom. '

Kot smo že omenili, je skoraj 
istočasno vodstvo Solidarnosti na 
sestanku v Gdansku sprejelo reso
lucijo, s katero je naredilo majhen, 
a zelo pomemben korak za dialog 
z vlado o zakonu delavskega sa
moupravljanja. Kot smo že včeraj 
poročali, je Solidarnost umaknila 
svojo zahtevo, češ da je edino to
varniškemu svetu dodeljena naloga 
za imenovanje direktorjev obratov 
in podjetij. Sedaj predlaga, da ime
nujejo direktorje tako sindikalni 
kot državni predstavniki, v prime
ru nesoglasja pa naj bi odločal 
tretji forum. Ta sklep Solidarnosti 
bo brez dvoma vplival tako na 
vzdušje kot tudi na konkretno delo 
Sejma, ki se bo moral glede zako
na o samoupravljanju izreči na da
našnji seji.

Zasedanje parlamenta bo s po
ročilom o temeljnih gospodarskih 
vprašanjih otvoril predsednik vlade 
Jaruzelski Slednji ie v zadnjih 
dveh dneh zelo zaposlen z delega
cijo gospodarskih izvedencev iz So
vjetske zveze, s katerimi se mora 
Poljska soočiti glede težkega pro
blema gospodarske pomoči. Sam 
Olszovvski je pred televizijskimi ka
merami namreč posredno opozoril, 
da SZ grozi z gospodarskimi re
strikcijami. Jaruzelski pa se ie 
srečal tudi s sovjetskim poveljni
kom generalštaba vojaških sil var
šavskega pakta Anatol.iem Gribko- 
vvom, ki je prispel v Varšavo le 
nekaj ur po podpredsednikom so
vjetske vlade Ba.ibakovom.

Jasno je. da skuša Moskva z 
gospodarskim in vojaškim pritiskom 
»nadoknaditi* šibkost poljskih vo
diteljev. ki se ne morejo odločiti 
za «radikalno» rešitev »kontrarevo
lucije* na svo.iem ozemlju. Tako 
kot' prejšnje dneve se je nad nji

mi in nad Solidarnostjo zvrnila gr
mada obtožb in zahtev s strani so
vjetskega, vzhodnonemškega in ma
džarskega tiska.

VARŠAVA — Včeraj se .ie po
nesrečila preusmeritev letala, s ka
terim so štirje Poljaki hoteli v za
hodni Berlin. Pilot se je namreč 
vrnil na varšavsko letališče. Kjer 
so varnostne sile vdrle v letalo in 
težko ranile enega od oreusmerje- 
valcev.

LISBOA — Afriški diplomatski 
krogi poročajo, da je Gvineja Bis- 
sau zavrnila predlog Sovjetske zve
ze o izgradnji skupnega ladijskega 
oporišča v tej državi ob Atlantiku.

da bi mu v tem trenutku sklenitev 
»protiinflacijskega pakta* z druž
benimi silami ne uspela. Zadevni 
predlog CISL, ki ga je podprl tudi 
UIL, naj bi sindikalno gibanje spre
jelo delno okrnitev draginjske do
klade v zameno za nekatere resne 
reforme, ni 'mo?el prodreti zaradi 
nasprotovanja CGIL in komunistov. 
Da bi ne izzval zaostrene opozici je 
je sprejel rešitev, da se o tem po
gajajo sindikati in delodajalci.

Današnje srečanje s sindikati se 
bo torej po vsem videzu končalo 
brez posebnih rezultatov, morebiti 
pa bo celo zaostrilo napetost v e- 
notni zvezi. Benvenuto je že včeraj 
polemično komentiral Carnitijevo 
izjavo («Rajši kriza vlade, kot sin
dikata*), češ da «tvegamo krizo 
države*. Stališče socialističnega taj
nika UIL je v bistvu obdobno za
držanju socialističnih ministrov, ki 
so se najprej upirali klestenju. ki 
ga je zahteval Andreatta. naposled 
so Da njegov predlog sprejeli, dasi 
je zastopnik PSI po včerajšnjem 
sestanku s Spadolimiem zagotav
ljal. da ne bodo zvišali davkov, 
ampak le razširili krog davkopla
čevalcev s pregonom utaj.

R. G.

Stopetdeseto obletnico rojstva slo-1 telja Jožeta Javorška, sicer doma- 
venskega pesnika, pisatelja, kritika, i čina iz Velikih Lašč, ki je že leta 
jezikoslovca Frana Levstika je slo-1 1999 z njimi pripravil svoje delo 
venska kulturna javnost počastila z j Manevri. Javorškova ljudska igra

o tretenskem gospodu» je aktuali
zirala neskladje med osamljenim 
in obrekovanim ter onemogočenim 
Levstikom in družbo.

Drugi pomembni kulturni dogodek 
v okviru Levstikovega tedna je bi
la podelitev vsakoletnih Lčvstilcovih 
nagrad založbe Mladinske knjige, 
ki nagrajuje s to nagrado imjpo- 
membnejše besedne in likovne u- 
stvarjalce otroške in mladinske 
književnosti. Priznanja za leto 1980 
so prejeli pesnile Niko Grafenauer, 
akademska slikarka Marjanca Je
mec - Božič in profesor Marijan 
Prosen. O Grafenauerjevi zbirki 
Nebotičniki sedite je strokovna žiri
ja (Marjana Kobe, Darja Kramber
ger. Dane Zajc, Janez Kajzer in 
Miha Mate) med drugim zapisala, 
da delo odlikuje igriva pesniška do
mišljija, ki na poseben način osvet
ljuje nekatera bistvena vprašanja 
življenja in umetnosti. ■'Prvi del 
knjige daje predmetnemu svetu no
ve pomene, ljudem pa nove epred- 
metne vsebine», je dalje rečeno. V 
srednjem razdelcu zbirke je Nilco 
Grafenauer prelil v verze predstave 
in spoznanja o stari Ljubljani, ki 
ji je vdihnil novo, pesniško resnič
nost; saj se v njej dogajajo tudi 
najbolj nenavadne stvari, kot se 
lahko dogodijo edinole v pesmi. 
Vsej igrivosti pa je avtor pridru
žil razmišljajoče, globoko občutene 
pesmi v razdelku Skrivnosti, ob 
katerih se mladi bralec prvič za
misli nad elementarnimi zakonitost
mi življenja.»

Likovna žirija (Marjan Tršan, Pe
ter Krečič, Savo Sovre, France Zu
pan in Julijan Miklavčič) je pode
lila nagrado Marjanai Jemec - Bo
žič za ilustracije v knjigah Ko Ni
na spi, Deževen dan. Pomladna la
dja, žigažaga in Metuljčki. Žirija 
jc zapisala: »Ob petih različnih 
knjigah je Marjanca Jemec - Bo
žič,, z izvrstnim posiuliom za doživ
ljajske različice posameznih bese
dil ustvarila izvrstno slikarsko po
nazoritev. Njene ilustracije nepo
sredno upodabljajo dogajanje ter 
predstavljajo otroške junake z vse
mi značajskimi posebnostmi in s 
pridihom humorja, kar je redka 
posebnost v naši mladinski ilustra
ciji. S preprosto uporabo barv v 
primarnih hladno - toplih kontrastih 
dosega lilcovno skladnost ilustracij 
in značajsko barvitost nastopajočih 
v določenem dogajanju. Njeno iz
virno umetniško ustvarjanje za otro
ke priteguje ne le mlade bralce, 
ki jim je v prvi vrsti namenjeno, 
temveč tudi odrasle, ki jih gledajo 
z drugačnimi očmi.*

Tretjo enakovredno nagrado je 
prejel Marijan Prosen za poljudno-

Gvcrilci v Kandaharju
QUETTA (Pakistan) — Afgani

stanski uporniki naj bi si v spopa
du s sovjetskimi in vladnimi voja
ki skoraj v celoti zagotovili nad
zorstvo nad Kandaharjem, drugim 
mestom v Afganistanu. Po topni
škem obstreljevanju iz mestnega le
tališča, kjer imajo Sovjeti svoje o- 
porišče, pa so se morali gverilci u- 
makniti. Radio Kabul je medtem

potrdil, da je v napadih na sedeže 
vladnih organizacij v prestolnici, do 
katerih je prišlo v prejšnjih dneh, 
umlrlo 21 oseb.

Sadat: ZDA oskrbljujejo 
afganistanske 
upornike z orožjem

NEW YORK — V intervjuju za a- 
meriško televizijsko mrežo NBC je 
egiptovski predsednik Sadat priznal, 
da ZDA posredujejo orožje afgani
stanskim upornikom. ZDA naj bi 
od Egipta odkupile orožje sovjet
ske izdelave in ga nato iz svojih 
oporišč iz Pakistana pretihotapila 
v Afganistan. Ameriški State De
partment Sadatove izjave ni hotel 
komentirati.
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POROČILO GOSPODARSKE ZBORNICE JUGOSLAVIJE

VEČA SE TRGOVINSKI 
PRIMANJKLJAJ SFRJ 

V IZMENJAVI Z ITALIJO
Italija je letos povečala za 25 odst. svoj izvoz v SFRJ

BEOGRAD — Prvih letošnjih o- 
sem mesecev kaže, da so italijan
ski gospodarstveniki uspešneje skle
pali nove posle kot pa jugoslovan
ski. Italijanski izvoz v Jugoslavijo 
je dosegel skoraj 933 milijonov do
larjev, kar je v primerjavi z lan
skim letom 25-odstotno povečanje, 
jugoslovanski izvoz pa se je pove
čal le za 6 odstotkov in znaša 608 
milijonov dolarjev. Trgovinski pri
manjkljaj Jugoslavije je torej več 
kot za 150 milijonov dolarjev večji 
kot v enakem lanskem obdobju. Po
kritost uvoza z izvozom pa jc bila 
lani 77-odstotna. letos pa le 65-od- 
stotna. Te podatke so včeraj v sek
ciji Gospodarske zbornice Jugosla
vije za Italijo ocenili kot neugodne. 
Za to je več razlogov; zmanjšane
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V PRIČAKOVANJU TOČNEJŠIH PODATKOV 0 NAMENIH VLADE

Sindikati in delodajalci oklevajo
RIM — Včerajšnje ponovno sre

čanje med sindikati in delodajalci 
v okviru trikotnih pogajanj z vlado 
o sklopu ukrepov za zajezitev in
flacije, je trajalo šele poldrugo uro 
in je bil njegov edini rezultat dogo
vor, da se bodo pogovori nadalje
vali. Od ponedeljka dalje se bosta 
namreč ožji delegaciji pogajali o 
vsebinskih osnovah vprašanja stro
škov za delovno silo in drugih spor
nih problemih, nakar se bosta za
stopstvi na najvišji ravni in v pol
ni sestavi srgčali ponovno 14. ok
tobra.

Povsem jasno je bilo. da se niti 
sindikalisti niti zastopniki deloda

jalcev niso imeli namena poglab
ljati v pogajanja, dokler ne bodo 
podrobneje seznanjeni z ukrepi 
proti inflaciji, ki jih namerava vla
da avtonomno sprejeti jutri. Tudi 
sama sestava obeh delegacij je 
dajala misliti, da z včerajšnje se
je ni pričakovati pomembnejših od
ločitev ali bistvenih korakov na
prej. Zasebne industrijce je vodil 
bojeviti podpredsednik Confindustrie 
Mandelli. ne pa predsednik Merlo- 
pi, od sindikalistov sta bila sicer 
prisotna Lama (CGIL) in Benve
nuto (UIL), ne pa Carniti (CISL), 
ki je predvčerajšnjim najostreje 
nastopil proti vladni politiki.

Zato torej niso poglobili razpra
ve o 3 temeljnih točkah, ki jim jih 
je Spadolini nekako »dodelil v ob
delavo* še pred počitnicami: ustro
ju plač in stroškov za delovno si
lo, dinamiki obeh, upoštevajoč tudi 
draginjsko doklado, ukrepih za 
zmanjšanje naraščajoče razlike med 
izdatki delodajalcev za delovno si
lo ter dejanskimi dohodki delavcev. 
Edino novost je predstavljal novi 
predlog Confindustrie, da bi odložili 
obnovo delovnih pogodb za eno le
to, ki so ga sindikati takoj odločno 
zavrnili kot »absurdnega in nespre
jemljivega*.

so možnosti za posojila, pa tudi u- 
krepi italijanske ekonomske politi
ke so prispevali k temu. K vsemu 
temu pa je treba dodati pogosto ne
konkurenčne cene jugoslovanskih 
proizvodov ali pomanjkanje proizvo
dov, ki bi sicer šli na italijanskem 
trgu dobro v denar. Kljub temu pa 
so trgovinski rezultati, ki jih Jugo
slavija dosega z Italijo, še vedno 
boljši od tistih, ki jih dosega z 
drugimi državami EGS. (dd)

znanstveno delo Utrinki iz astrono
mije. Žirija (Milan Adamič, Marjan 
Dolgan, Zoran Jerin, dr. Janez Ma
tjašič in Draga Tarman) jo je ii- 
temeljila: cKnjiga se odlikuje po 
tem, da zapletena dogajanja v ve
solju v zelo zanimivi obliki približa 
današnji mladini, tako da upošteva 
tudi njen način življenja. Avtor pla
stično podaja trodimenzionalno do
gajanje v nebesni mehaniki, pred
stavi ljudi, ki so postavili mejnike 
današnjih spoznanj o vesolju, in o- 
piše nekaj zanimivih eksperimentov, 
s katerimi se bo bralec mimogrede 
sam dokopal do nekaterih resnic in 
začutil, da je astronominja zares 
živa in zelo zanimiva znanost.*

Slovesnost ob podelitvi Levstiko
vih nagrad v Velikih Laščah so do
polnile slovenske založbe s pred
stavitvijo mvih izdaj Levstikovih 
del in knjig o tem pisatelju. Zbrali 
pa so se tudi dobitniki Levstikovih 
bralnih značk.

V ljubljanski galeriji labirint pa 
so odprli razstavo književnih ilu
stracij Levstikovega Martina Krpa
na, ki jih je narisal akademski sli- 
/car Bard lucundus. Delo je izdalo 
Založništvo tržaškega tiska iz Tr
sta, Hkrati so ■ razgrnVi grafično 
mapo devetih ilustracij Krpana, de
lo istega avtorja in v isti založbi.

Levstikov teden v Velikih Laščah 
bo dosegel vrh v petek in soboto 
z devetim Plenumom kulturnih de
lavcev OF z osrednjo temo: vloga 
kritike v sodobni slovenski umetno
sti po letu 194o. Obravnavana bodo 
različna področja umetnostne u- 
stvarjalnosti, od književnosti, gle
dališča, filma, glasbe, plesa in 
likovne umetnosti. Posebna pozor
nost bo posvečena tudi satiri in 
vprašanjem polemike v sodobni slo
venski kulturi. Vrsta naših krililcoo 
in zgodovinarjev je pripravila re
ferate. O celotnem plenumu bomo 
poročali ob zaključku, za zdaj pa 
zabeležimo nekaj misli iz referata 
prof. dr. Borisa Paternuja Razpotja 
sodobne slovenske literarne kriti
ke. Paternu se je. potem ko j* 
razmišljal o Levstiku kot literar
nem kritiku, vprašal, kaj je osnovni 
namen sodobne kritike in čemu 
služi. Ena izmed njenih možnosti 
je. da kritik služi predvsem umet
niškemu delu. ki ga obravnava. »Da 
s svojo presojo poskuša prodreti 
čim dlje vanj in niegovo notranjo 
resničnost. S tem služi z ene stra
ni avtorju, z druge pa bralcu, ki 
mu poglablja dojemanje, razume
vanje in vrednotenje dela. Druga 
možnost pa je. da umetniško de'o, 
ki ga ima pred seboj, služi pred
vsem kritiku samemu, služi ta!;o 
in včasih tudi samo toliko, da po
trjuje njegov jaz, njegov interes, 
njegov nazor ali nazor in potrebe 
njegove interesne slcupine. V tem 
primeru ne služi več kritika umet
nosti. temveč umetnost kritiki. Ta 
jo uporablja za svoje take ali dru
gačne potrebe in po teh potrebah 
tudi prireja, kroji in reže njeno 
notranjo resničnost. Čim bolj vzne
mirjen, napet in skrajen je osebni 
ali skupinski interes, uveljavljajoč 
se pri interpretiranju literature, 
tem bolj je na delu prikrojevanje 
njene resnične vsebine in tem bolj 
daljnosežna je njem redukcija.* Po 
Patermujeven mnenju je danes v 
osprediu drugi tip kritike. Avtor 
referata se je vprašal v ospredju 
drugi tip kritilce. Avtor referata se 
je vprašal o nekaterih drugih dile
mah sodobne kritike, o tem, ali go
vori o dovolj strokovnem jeziku in 
s strokovnimi argumenti in iz kak
šnega duhovnega zaledja izhaja. Tu 
se šele začenja globinski plurali
zem literarne in vsakršne kulture. 
Boris Paternu se je v svojem refe
ratu zavzel za takšno današnjo kri
tiko. ki bi jo, tako kot Levstikovo, 
prežemalo načelo zvestobe resnici, 
jezikovna pristnost in iskrenost.

MARIJAN ZLOBEC

Bistveni prispevek 
mladih v boju 
proti sovražnim silam

PRIŠTINA — Predsedstvo pokra
jinske konference ZSM Kosova je 
na včerajšnji seji posebej opozorilo 
na pomen kadrovskih sprememb za 
akcijsko in organizacijsko krepitev 
organizacije mladih in za njeno na 
daljnje delovanje, zlasti v boju proti 
sovražnim silam in za uresničevanje 
gospodarske stabilizacije.

Na pomen akcijske, kadrovske in 
organizacijske krepitve ter delova
nja mladinske organizacije, je o- 
pozoril tudi predsednik PK ZK Ko
sova Veli Deva, ki je dejal, da je 
treba v vodstvo ZSM voliti tiste 
fante in dekleta, ki so pripravljeni 
ir. sposobni s svojim delom in ob
našanjem voditi delo mladinske or
ganizacije. Dodal je, da je praksa po
kazala, da je bila tam, kjer je de
lalo vodstvo, dejavna vsa organi
zacija. (dd)

RIM — Komisija za ustavna 
vprašanja pri poslanski zbornici je 
odobrila razpustitev framasonske 
lože P2.

ZDA nc priznavajo 
nevtralnosti Malte

MALTA — Glasnik ameriškega 
veleposlaništva v Malti je izjavil, 
da ZDA ne nameravajo zajamčiti 
nevtralnost te države. Pred deseti
mi dnevi je predsednik malteške 
vlade Dom Mintoff izjavil, da se je 
v tem smislu že sporazumel s Sov
jetsko zvezo, ki je izrazila priprav
ljenost sprejeti neodvisen položaj te
ga sredozemskega otoka

ZARADI GLADOVANJA V PARIZU

Stanje domnevnih 
IiB se slabša

PARIZ — Iz Francije poročajo, 
da se kljub intenzivni zdravniški ne
gi stanje treh domnevnih italijanskih 
teroristov, ki so pred enim mesecem 
začeli gladovno stavko v pariškem 
zaporu, čedalje slabša, Franco Pin- 
na, Enrico Bianco in njegova žena 
Orianna Marchionni, katere obtožu
jejo oboroženega ropa v Condesur- 
Escautu, protestirajo proti odločitvi 
francoskih oblasti, ki jih niso vklju
čile v splošno amnistijo.

L
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V ODGOVOR NA SVOJEVRSTNO STALIŠČE LPT

POSVETOVANJA MED STRANKAMI 
PRED SEJAMA IZVOLJENIH SVETOV

Sej občinskega in pokrajinskega sveta se bodo 
verjetno udeležili samo «!istarji» in misovci

Vse kaže, da se bodo napoveda
nih sej tržaškega občinskega in po
krajinskega sveta, ki naj bi se po 
sklepu melonarskih odborov sesta
la prihodnji teden oziroma prvi te
den oktobra, udeležili samo pred
stavniki Liste za Trst in njihovi 
neofašistični prijatelji. Pri demo
kratičnih strankah prevladuje nam
reč mnenje, da naj bi se njihovi 
občinski in pokrajinski svetovalci 
ne udeležili napovedanih sei

Taka usmeritev je prišla do iz
raza tudi na sestanku pokrajinskih 
tajnikov KD, KPI, PSI in PSDI, 
ki je bil prejšnji teden na pobudo 
tajnika PSI Arnalda Pittonija v 
njegovem uradu na deželi Ob zadr
žanosti tajnika SSk Hareja so osta
li izmenjali mnenja o političnem 
položaju in o namenu Liste, da 
obudi k življenju oba izvoljena or
gana. proučili se tudi razne mož
nosti, vendar niso sprejeli dokonč
nih sklepov, saj je bilo srečanje 
neformalno in zgolj informativnega 
značaja. Tajniki demokratičnih 
strank bi se morali spet sestati že 
danes ali jutri, da bi pc možnosti 
zavzeli enotno stališče pred sestan
kom načelnikov skupin v tržaškem 
občinskem svetu, ki ie bil sklican 
za soboto. Že sedaj je vsekakor 
jasno, da so si mnenja glede res
Cliiiiniiinitiiiiiiiii.miiiiiitiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiHi*

PRVI DAN JESENI

Spanec živali 
in spanec ljudi

Včeraj je bil prvi dan jeseni, na
rava sicer ne odgovarja na datume 
bliskovitim štartom, vendar so kljub 
toploti in vlagi vidni znaki novega 
letnega časa. Listje bo počasi ru
menelo, večeri bodo hladnejši, že- 
lodne bolnike bodo začeli zbadati či
ri, živali, seveda tiste, ki prezimijo 
v spanju, pripravljajo svoje zimske 
brloge. Vse se bo razvijalo torej v 
najlepšem redu, priprave na zimo 
potekajo seveda brez mrzlice in 
travm, po stari, skoraj večni navadi.

Ljudje imamo drugačne ritme in 
kar počnemo, ne pozna pravega 
miru. Preprost primer: nekateri v 
Trstu (mislimo na določene politič
ne kroge) računajo, kako bi s čim
manj ozebki prezimili do političnih 
volitev, ki naj bodo naslednjo po
mlad. Drugi mrzlično brusijo trne 
in čistijo puške, da bi v snegu ulo
vili čimveč volivcev. Malokdo pa 
misli, kako stvari urediti čimprej, 
da ne bosta nekje pred božičem 
skrinja prazna in peč mrzla. Sreč
ni polh, ki ne razume, kaj dela, je 
pa to kar dela pometno. . .

Seveda bo takrat zeblo, zeblo vse 
nas. (am)

svojevrstne pobude LpT o ponov
nem sklicanju svetov, dokaj podob
na, čeprav po drugi strani ni še 
rečeno, da bo mogoče priti tudi 
formalno do enotnega stališča.

V tej zvezi naj kot časnikarsko 
zanimivost omenimo, da je tržaški 
radio včeraj z dokajšnjim poudar
kom objavil vest o sporazumu med 
petimi demokratičnimi strankami 
ne samo o neudeležbi na sejah ob
činskega in pokrajinskega sveta, 
pač pa tudi o morebitnem množič
nem odstopu občinskih in pokra
jinskih svetovalcev teh strank kot 
način pritiska na pristojne oblasti, 
da končno poskrbijo za formalni 
razpust svetov. Pokrajinska tajni
ka KPI in KI sta nam po tele
fonu potrdila, da takega dogovora 
ni bilo, medtem ko je pokrajinski 
tajnik SSk pojasnil, da ga sploh ni 
bilo na razgovoru.

Danes občni zbor 
Sindikata 
slovenske šole
Sindikat slovenske šole (taj

ništvo Trst) bo danes na svo
jem 26. občnem zboru potegnil 
črto pod svojim delovanjem v 
lanskem šolskem letu. Občni 
zbor bo potekal v mali dvorani 
Kulturnega doma. Na dnev
nem redu bo, po izvolitvi pred
sedstva občnega zbora, branju 
zapisnika lanskega občnega 
zbora, poročil, razpravi in spre
jemu poročil ter razrešnici sta
remu odboru tudi sprememba 
pravilnika sindikata. Tako bo 
skupščini naših šolnikov pre
dlagano, da naj bi štel nov od
bor sindikata gibljivo število 
odbornikov (od 9 do 15), man
datna doba novega odbora pa 
naj bi trajala dve leti, medtem 
ko so sedaj volili odbor vsako 
leto. Občni zbor se bo zaklju
čil z volitvami sindikalnih or
ganov in predlogi članstva. Za
četek občnega zbora bo ob 8. 
uri v prvem in ob 8.30 v dru
gem sklicanju.

UGOTOVITEV NA SEJI OPENSKE SEKCIJE KPI

Načrt za novo pokopališče 
na Opčinah je šel po vodi

Openski komunisti ugotavljajo, da so bila zaman 
dolgoletna prizadevanja izvoljenih predstavnikov

V ponedeljek, 21. septembra, so 
člani sekcije KPI Opčine - Bani raz
pravljali o stanju družbenih in ur
banističnih struktur v vasi.

Kot je znano, je postal položaj na 
tem področju neznosen in povzroča 
občanom velike težave. Občinska u- 
prava po eni strani izdaja gradbe
na dovoljenja (kot to sicer predvi
deva občinski regulacijski načrt), 
tako da se vas nenehno širi, po dru
gi pa ni poskrbela za vse tiste ur
banistične usluge, za katere obča
ni plačujejo težke denarne pri
spevke. Naj naštejemo le nekaj pri
merov. na področjih od Ul. Car- 
sia do Proseške ulice in od Narod
ne do Bazoviške ulice, na katerih 
rastejo nove gradnje, ni občinska 
uprava poskrbela niti za osnovne 
posege; niso še uredili ne cest, ne 
razsvetljave, ne kanalizacije, da ne
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NA VČERAJŠNJEM SESTANKU SINDIKALISTOV 1 DE CARLUEM

Načelna obljuba deželnega odbornika 
glede rešitve miljske ladjedelnice

Mešano družbo Fincantieri - Friulia naj bi ustanovili v prvih oktobrskih dneh
Rimska vlada se je obvezala, da 

bo najpozneje do 30. septembra le
tos odobrila zakonska določila, ki 
predvidevajo finančno kritje načrta 
o zagonu ladjedelništva. Spričo te
ga bi v začetku prihodnjega meseca 
morala biti ustanovljena mešana 
družba Fincantieri - Friulia, ki naj 
v bodoče upravlja miljsko ladjedel
nico Cantieri Alto Adriatico. Tako je 
bilo rečeno na včerajšnjem sestan
ku med deželnim odbornikom za 
industrijo in podpredsednikom de
želnega odbora De Carlijem ter od
poslanstvom sindikalistov in članov 
tovarniškega sveta CAA.

Do sestanka je prišlo pod priti
skom prizadetih uslužbencev in pred
stavnikov kovinarskega sindikata, 
potem ko je minilo že kar pet me
secev, ne da bi pristojne oblasti 
spoštovale obvezo o izoblikovanju 
nove uprave miljske ladjedelnice, ki 
naj slednji zagotovi nadaljnjo pro
izvodnjo in ohranitev dosedanje za- 
poslenostne ravni. Delavstvo je vče
raj zjutraj ob osmih simbolično za
sedlo ladjedelniški obrat, nakar se 
je delegacija delavcev in sindikali
stov odpravila na razgovor z De 
Carlijem.

Deželni odbornik je delegatom po
jasnil, da bo družba Fincantieri - 
Friulia ustanovljena že v začetku 
oktobra, da pa ne bo mogoče na
daljevati dosedanje pristno ladje- 
delniške proizvodnje, ampak bo po
trebno obrat proizvodno preusme
riti, kar ni sicer nobena novost. De 
Carli je kritično ocenil načrt družbe 
Fincantieri, ker ta ne bi docela za
dovoljil uslužbencev in obljubil, da 
bodo pristojne deželne oblasti sto
rile vse mogoče za ponoven zagon 
dejavnosti v ladjedelnici.

Sindikalni predstavniki niso sicer 
posebno zadovoljni z rezultatom sre
čanja, ki pač ne prinaša v bistvu 
nič kaj konkretnega, vendar so iz
razili pripravljenost, da sodelujejo 
pri organiziranju nove dejavnosti v 
CAA v smislu mobilnosti delovne 
sile.

Uspešno poslovanje 
«Assicurazioni Generalb

Pod vodstvom predsednika E. 
Randoneja je včeraj v Benetkah 
zasedal glavni svet grupe cAssicu-
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PEREČI PROBLEMI ŽE OB ZAČETKU ŠOLSKEGA LETA

Hudo okrnjen pouk na nekaterih 
višjih srednjih šolah in zavodih
Največ preglavic s pomanjkanjem prostorov in še neizvedenimi 
namestitvami - Na slovenskih šolah je položaj skoraj normalen
Šolsko leto se je komaj začelo in 

že so se na številnih, predvsem 
višjih srednjih šolah in zavodih na 
Tržaškem, pojavili prvi problemi s 
poukom. Na večini italijanskih vi
šjih srednjih šol je bil urnik pre
davanj in lekcij močno okrn.jen. na 
nekaterih se pouk sploh še ni za
čel. zaradi česar predvidevajo, da 
bo novo šolsko leto steklo normal
no šele v začetku oktobra.

Na naših višjih srednjih šolah 
skoraj ni bilo zabeležiti takih po
javov. Manj pouka (po 3 ure dnev
no) so imeli na učiteljišču, kjer 
morajo počakati na namestitev pro
fesorja za italijanščino. To mesto 
je prvotno pripadalo profesorici iz 
Čatarie, ki je tudi prispela v Trst 
vendar je morala opraviti, pred 
začetkom poučevanja, izpit da bi 
dokazala obvladanje slovenskega 
jezika, kot to izrecno predvideva 
zakon. Slovenščine pa ni obvlada 
la, tako da čakajo sedaj na šoli 
na njeno nadomestitev. (Podobno 
se je pripetilo tudi na nižji sred
nji šoli »Kosovel* na Opčinah, kjer 
bo prav danes opravljala italijan
ska profesorica ustni izpit, vedno 
zato, da dokaže obvladanje sloven 
ščine.) Na učiteljišču bo stekel re
den pouk prihodnji ponedeljek

Na znanstvenem in klasičnem li
ceju pa tudi na strokovnem zavodu 
ni večjih preglavic, prav tako na 
trgovskem tehničnem zavodu, kjer 
pa morajo še uskladiti urnike, tako 
da zadostijo profesorjem, ki pou 
ču.ie.jo na dveh ali treh ;olah.

Položaj je bolj zaskrbljujoč na 
italijanskih višjih srednjih šolah. 
Zaradi mnogih za učenie še nepri
mernih učilnic in zaradi še nejas
nega položaja glede namestitev pro
fesorjev, je nastala na nekaterih 
šolah ob začetku šolskega leta pra
va zmešniava. Ob tem predctavlia- 
ta ekstremna primera dva razreda 
industrijskega zavoda »Volta*, v 
katerih sploh še niso začeli s pou
kom' in trgovska šola »Da Vinci*, 
ki so jo včeraj diiaki rasedli. da 
bi protestirali nroti ukinitvi enega 
razreda. Zmanjšanie števila razre 
dov pa je bilo neizbežno, saj se je 
od lani do letos precej zmanjšalo 
tudi število vpisanih na šolo.

Na zavodu za geometre imaio 
okrnjen pouk zaradi comanikanja 
učnih prostorov, isto se dogaia tu
di na šoli «D'Aosta». Na drugih 
zavodih (Carli. Nautico Sardrinel- 
H. Galvani, Oberdan. Prirarca in 
tia šoli za likovno umetnost) so 
ineli doslej v povprečju največ po

dve ali tri ure pouka dnevno. Le 
na šolah Dante in Galilei je pouk 
že skoraj povsem normaliziran s 
štirimi učnimi urami dnevno 

Po vseh teh podatkih .je seveda 
težko pričakovati, da bo na itali-

Nc zamudite prijave 
k tečajem 150 ur
Sindikat slovenske šole opo

zarja interesente, da imajo le 
še nekaj dni časa za prijavo k 
tečajem 150 ur, ki jim bodo o- 
mogočili prejetje nižje srednje
šolske diplome. Tečaji so na
menjeni delavcem, gospodi
njam, upokojencem, pa tudi 
brezposelnim in sploh vsem, ki 
so dopolnili 16. leto. Prijave 
sprejemajo slovenske nižje 
srednje šole pri Sv. Jakobu, v 
Nabrežini ir v Dolini.

janskih višjih šolah steklo novo šol
sko leto s polno paro pred začet
kom oktobra.

Nadaljevanje gradnje 
telovadnice v Zgoniku

Po opravljeni licitaciji .ie zgoni- 
ška občina podpisala z gradbenim 
podjetjem pogodbo o poveritvi del 
za izgradnjo telovadnice — social
nega centra v vrednosti nadaljnjih 
400 milijonov lir. Podjetje se je ob
vezalo, da bo z deli pričelo že v 
teku tega tedna.

Medtem pa so uradno sporočili, 
da so iz sklada za Trst dodelili 
zgoniški občini 150 milijonov lir za 
razširitev županstva. Tako bodo 
ustvarili primerne prostore za pošt
ni urad, za družinsko posvetoval
nico in prostornejšo dvorano za za
sedanje občinskega sveta.

B. S.

razioni Generali*, ki obsega 35 za
varovalnih družb, 4 družbe «Europ 
Assistance*, 13 finančnih, 12 nepre
mičninskih in tri kmetijske družbe.

Na zasedanju so prisotni pregle
dali obračun lanskega poslovanja 
grupe, katerega glavne postavke so 
naslednje: kosmata vrednost pre
mij, kasiranih v 35 državah, znaša
3.286.7 milijarde lir (16,2 odst. več 
kakor v letu 1979), čiste tehnične 
rezerve 6.528,4 milijarde, naložbe
7.065.7 milijarde, dohodek od oprav
ljenih naložb 562,6 milijarde lir.

Delegirani upravitelj zavarovalne 
grupe dr. E. Coppola je na zaseda
nju poročal o vprašanjih, ki zade
vajo zavarovalne tarife, drugi dele
girani upravitelj A. Desiata pa je 
predstavil posebno publikacijo o živ
ljenjskem zavarovanju, ki ga je za
varovalnica »Assicurazioni Genera
li* natisnila ob 150-letnici svojega 
delovanja.

• Od nedelje, 27. septembra, bo 
spet v veljavi sončna ura. S tem 
dnem bo spet v veljavi tudi zim
ski urnik trgovin. Za trgovine je
stvin, drogerije in cvetličarne bo 
popoldanski urnik od 16.30 do 19. 
ure, za mlekarne in pekarne od 17. 
do 19. ure, za mesnice (samo so
bote in predpražniki) od 16.30 do 
19. ure.

• Na pobudo tržaške občine bo ju
tri ob 9.30 v mali dvorani Krožka 
za kulturo in umetnost javno zbo
rovanje v zvezi z uresničevanjem 
deželnega zakona 34 o zaščiti na
rave.

Tridnevni praznik 
komunističnega tiska 
v krožku «Rinaldi»

Na vrtu krožka Rinaldi (Ul. Ma- 
donnina 19 — Ul. Capitolina 3) bo 
jutri, v soboto in nedeljo, praznik 
komunističnega tiska. Priredita ga 
sekciji KPI »A. Cattonar* od Sv. 
Jakoba in »D. Cuffaro* od Sv. Vi
da. Vse tri dni bo poskrbljeno za 
knjižno in druge razstave, za pred
vajanje diapozitivov, za postrežbo 
s pijačo in jedačo, pa še za ples, 
vmes pa bodo kulturne in družbeno- 
posvetovalne prireditve: 

jutri ob 19.30 bosta nastopila har
monikarja Carlo Moser in violinist 
Mauro Galgaro, ob 20.30 bo okrogla 
miza o temi »Kako ohraniti mir?*, 

v soboto ob 19. uri pa okrogla mi
za o temi »Nadzorovanje cen: je to 
resnost?*

v nedeljo ob 11.30 bo nastop pev
skega zbora »Tina Modotti*. ob
18.30 predstavitev knjige sen. Pao
la Seme «Tržaška sindikalna kroni
ka*, ob 20. uri pa govor člana po
krajinskega tajništva KPI Fausta 
Monfalcona.

govorimo o družbenih strukturah 
ipd. Prav tako ni izpolnila obvez, 
ki jih je že sprejela za ureditev 
spomenikov talcem ter Pinku To
mažiču in tovarišem.

Taka politika občinske uprave do 
problemov Opčin in Krasa sploh je 
sedaj privedla še do enega nepoj
mljivega ukrepa. Gre za gradnjo 
nujno potrebnega openskega poko
pališča. Vse vaške organizacije so 
si namreč po svojih izvoljenih pred
stavnikih dolga leta prizadevale za 
pozitivno rešitev problema in so 
končno dosegle, da je občinska u- 
prava odobrila s svojim sklepom 
št 1869 z dne 20. 8. 1975 načrt za 
gradnjo prvega dela novega poko
pališča in nakazala že potrebno vso
to denarja. Danes, po šestih letih, 
zvemo, je bilo rečeno na seji open
ske sekcije, da so odobreni načrti 
propadli in da bo treba torej zače
ti znova.

Tržaška občina je sicer razpisala 
natečaj za pokopališče, vendar se 
nobeno podjetje ni javilo, kar je 
tudi logično, saj ni mogoče graditi 
pokopališča danes z vsoto denarja, 
ki so jo za dela predvideli pred še
stimi leti. Po zakonu pa zapade tu
di rok, v katerem je morala obči
na uporabiti denar za pokopališče. 
Natečaj je bil torej v bistvu for
malnost, za opensko pokopališče bo
do potrebni novi načrti in seveda 
nova vsota denarja.

Openska sekcija KPI je ob tem 
mnenja, da so taki rezultati posle
dica brezbrižnosti, pomanjkanja ob
čutljivosti in politične volje, kar je 
stalen odnos vseh dosedanjih občin
skih uprav do kraškega področja in 
njenih prebivalcev.

Komunisti so poverili nalogo svo
jim izvoljenim predstavnikom, da 
nastopijo pri odgovornih oblasteh.

Sestanek o vlogi 
Slovencev v CGIL

Na sedežu sindikata CGIL se je 
včeraj sestala skupina sindikalistov, 
ki ji je bila poverjena naloga, da 
pregleda obveznosti, sprejete na ne
davnem posvetu o vlogi slovenske
ga delavstva v sindikatu in družbi 
in da začrta smernice za konkret
no izvajanje ustreznih sklepov. Pri
sotni so najprej podali oceno o po
teku samega posveta, nato pa so 
se spoprijeli z nekaterimi vprašanji, 
ki zadevajo predvsem prevajalsko 
službo v sindikatu, prisotnost slo
venskih delavcev v raznih odsekih 
sindikata in na teritorij«-ter z vpra
šanji, ki se nanašajo na včlanje
vanje in na izdajo dvojezičnih sin
dikalnih izkaznic.

PRED NEDELJSKO SVEČANO PROSLAVO OB SPOMENIKU 30 PADLIM

Delež Trebencev v protifašističnem boju
Vaščani prispevali v boju zoper okupatorja tako denarno kot z udarniškim delom

Te dni mineva 35 let, odkar so 
Trebenci postavili sredi vasi visok, 
luknjičav kamen kot spoštlpv spo
min na domače fante, ki so žrtvo
vali svoja življenja za svobodo na 
roda. To je spomenik, pred kate
rim bo v nedeljo, 27. t.m.. spomin
ska svečanost ob 35-letnici njegove 
postavitve, obenem pa tudi ob 40. 
obletnici ustanovitve OF in vstaje 
slovenskega naroda.

Že dolgo pred začetkom druge 
svetovne vojne, ko je fašizem bil 
na višku svoje moči, je v Trebčah 
delovala protifašistična organizaci
ja. Načeloval ji ie Zorko Kralj. 
Njenim članom je bila poverjena 
naloga, da širijo antifašistično gra
divo in delavske časopise, tiskane 
v ilegali, pa tudi to, da opravljajo 
razne demonstrativne protestne ak
cije in sabotaže zoper fašizem.

Tako so se torej Trebenci pri
pravljali na voino, ki je kai kma
lu izbruhnila. V vas je dospel par
tizanski organizator Stjenka in zbral 
okoli sebe skupino navdušenih mla

dih antifašistov. Julija 1942 je prva 
skupina treh fantov odšla v parti
zane, žal pa so mladince aretirali 
in prenesti so morali več let za
pora in mučenja. Druga skupina 
desetih mladincev se je odpravila 
v partizane decembra istega leta: 
štirim fantom podvig ni uspel, za
sačili so jih fašisti.

Tudi jesen 1943 je zapustila trpek 
spomin. Nekega dne so prišli v 
Trebče nemški kamioni in odpelja
li nad 50 mož v koncentracijska 
taborišča. Tisti, ki so ostali v va
si, pa so kljub temu prispevali svoj 
delež v boju zoper okupatorja: fa
šistične patrulje so redno prihajale 
v vas in s pretepanjem do krvi 
zasliševale domačine, da bi jim le 
izdali člane in organizatorje parti
zanskega gibanja. Toda možje še 
črhnili niso.

Ko je bilo vojnih grozot konec, 
so se borci in ujetniki vrr.ili do
mov, a žal tridesetih ni bilo na
zaj. In ravno tem tridesetim so 
Trebenci 29. septembra 1946 posta-
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S SEJI RAJONSKEGA SVETA NA PROSEKU

Vprašanje poljskih poti 
ostaja še vedno nerešeno

Po krajšem poletnem premoru se 
je včeraj na Proseku sestal zahod- 
nokraški rajonski svet, ki je imel 
na dnevnem redu nekatera vpraša
nja upravnega značaja ter razpra
vo o političnem položaju v krajev
nih upravah. Predsednik Slavoljub 
Štoka je sporočil svetovalcem, da 
se je občinska uprava obvezala za 
redno čiščenje in odstranjevanje 
smeti izpred proseškega pokopali
šča, ki je bilo doslej v tem smi
slu precej zanemarjeno, Nato je 
svet razpravljal o stanju raznih 
poljskih poti pod Križem, Prose
kom in Kontovelom in to pred bliž
njo trgatvijo. S tem v zvezi je svet 
posegel pri nristojnem občinskem 
odborništvu 7?e konec avgusta, do 
sedaj pa je občina poskrbela le za 
delno čiščenje teh poti, kar gotovo 
ne zadovoljuje potreb krajevnih vi
nogradnikov. Kljub bližnji trgatvi 
pa obstaja še vedno nerešeno vpra
šanje začasne ureditve prometnih 
predpisov na cesti, ki povezuje Križ 
z obalno cesto. Po številnih pose
gih in protestih domače zadruge 
Kriški breg in samega izvoljenega 
sveta za zahodni Kras je sedaj ob
činska uprava odgovorila, da bo 
vzpostavila začasno dvosmerno vo
žnjo na tej cesti,,kcmaj v soboto 
ali celo v ponedeljek. Znano pa je, 
da se bo trgatev v Križu odvijala 
pretežno v soboto in nedeljo, ne-
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VČERAJ ZVEČER V UL. PADUINA

ARETIRALI SKUPINO 
STANOVANJSKIH MIŠI
Agenti letečega oddelka tržaške 

kvesture so aretirali 4 osebe in 
eno prijavili na prostosti zaradi 
kraje in vloma. Včeraj ob 21.30 je 
48-letni Salvatore Latino opazil, da 
so v njegovi odsotnosti neznanci 
vlomili v njegovo stanovanje v Uli
ci Gatteri 10 s pomočjo privijača in 
odnesli denar in dragocenosti v 
skupni vrednosti milijona lir. Pokli
cal je policijo in izjavil, da je ob 
povratku domov zaslišal, da je ne
kdo stekel po stopnicah v višje 
nadstropje. Zato je posumil, da je 
bila v krajo vpletena stanovalka vi
šjega nadstropja. 24-letna Graziel- 
la Chelleris. Agenti so nadaljevali 
s preiskavo, nekoliko kasneje pa je 
iz hiše stopila skupina z osumljen
ko, Agenti so jih ustavili in iden
tificirali za 19-letno Barbaro Iozzo, 
21-letno Elisabetto Tencich, 23-Iet- 
nega Marina Sancovicha in 21-let- 
nega Vincenza Steffeja, poleg o- 
menjene Grazielle Chelleris. Ugoto
vili so, da so bili v preteklosti že 
vpleteni v tatvine. Sancovicha so 
zadržali na kvesturi, ostale pa iz
pustili zaradi pomanjkanja dokazov. 
Okradenca Salvatoreja Latino, pa 
očitno poseg policije ni zadovoljil. 
Ko je ob dveh ponoči zaslišal ko
rake po stopnicah, je takoj stopil
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POGOVOR Z ENOLOGOM STANISLAVOM ČERNETOM

Letošnja trgatev veliko obeta
Grozdje je letos hitreje dozorelo 

kot prejšnja leta in s tem tednom 
se je praktično tudi v naših krajih 
začela trgatev. O letošnji letini, za
četku trgatve in o skrbi za kvalile 
to smo se pogovorili z enologom ko
prske kleti Stanislavom Černetum, 
ki je zadolžen prav za ta vpraša 
nja.

Ko smo ga včeraj obiskali je imel 
polne roke dela. Zjutraj je namreč 
obšel nekaj vinogradov v Kopršči- 
ni in je s sabo prinesel nekaj vzor
cev, ki jih je ob našem prihodu ob
deloval v laboratoriju. Takoj po 
predstavitvi je povedal, da je v 
podjetju edini, ki je plačan, da ga 
pije. Vendar je takoj dodal, da to 
le ni njegova edina zadolžitev, saj 
je od njega v marsičem odvisno, 
kakšna bo kakovost grozdja in se 
veda nato tudi vina ter kako se bo 
to vino prodajalo.

*No, vsako leto nimamo takšne 
sreče kot letos, da bi imeli odlično 
kakovost» je nadaljeval pogovor.

eZačeli smo z rdečimi sortami,

ki dosegajo od 18 do 20 odsotkov 
sladkorja. Pobrali smo tudi nekaj 
malvazije, ki jo je poškodovala bur 
ja; ta je imela nekaj odsotkov več 
sladkorja kot merlot, vendar me
nimo, da moramo za malvazijo še 
počakati, da se bo ta stopnja še po 
večala. Takoj pa moramo poudari
ti. da sladkorna stopnja ni edino 
merilo kvalitete. Poleg sladkorne 
stopnje, ki nam pokaže dozorelost 
grozdja, redno in budno spremljamo 
tudi kisline. Te so namreč zlasti na 
našem področju, kjer imamo izred
no visoke temperature lahko kapi
tal. Če je namreč neko vino brez 
kisline, pravimo, da je medlo, pleh 
ko, mu nekaj manjka. Kisline so 
tiste, ki mu dajejo tisto živahnost, 
da poslane pitno. S tem seveda no 
čem reči, da za vsako ceno gledamo 
le na kisline. Grozdje poskušamo 
trgati takrat, ko ima optimalno koli
čino sladkorja in kislin. Pri kvaliteti 
grozdja moramo jasno gledati tudi 
na zdravstveno stanje, ki naj bi bilo 
brezhibno, kar velja za letošnjo le

tino. Obenem moramo gledati tudi 
na čistost. Želimo namreč, da bi 
bile sorte izbrane. Samo iz kvalitet
nega grozdja se da pridelati kvali
tetno vino*.

»Vi tukaj razpolagate z opremlje
nim laboratorijem, tako da nimate 
težav za določanje primerne stopnje 
sladkorja in kislin v grozdju. Kako 
pa naj se pri tem ravnajo manjši 
vinogradniki, ki z vsem tem ne raz
polagajo'?*

»Pri tem moramo najprej povedo 
ti, da je naše vinogradniško območ 
je zelo podobno ali skoraj enako tr
žaškemu. Glede določanja primerne
ga časa za trgatev navadno dajem 
zelo preprost nasvet. Grozdje zač
nemo pobirati, ko ugotovimo, da ne 
pridobiva več na teži. Količina slad
korja se sicer veča, pravimo, da 
se mošt koncentrira, zelo hitro pa 
se takrat zmanjšuje količina kislin. 
Seveda poleg tega obstaja veliko 
literature o teh vprašanjih. Nabava 
potrebnih kemičnih aparatur je prav 
poceni. Vsak od nas pa si želi, da

bi pridelal čim boljše vino*.
tNaj kaj moramo vinogradniki še 

posebej paziti ob trgatvi?*
*Sedaj nas še najbolj zaskrbljuje

jo visoke temperature in visoka 
stopnja vlage. To nas bo mogoče 
prisililo, da bomo začeli predčasno 
pobirati teran in refošk. Računamo, 
da bodo te sorte dozorele v prvih 
dneh oktobra. Zaradi teh visokih 
temperatur moramo še posebej pa
ziti, da pobrano grozdje ne tlači
mo, ker mošt začne takoj fermenti
rati. Pri visokih temperaturah ne 
delujejo samo glive kvasovke, ki 
spreminjajo sladkor v alkohol, am
pak tudi vse mogoče bakterije, ki 
ki sladkor spreminjajo v razne pro
dukte, ki v vinu niso zaželeni. Če' 
grozdja ne bomo mogli takoj prede
lati bi mogoče lahko uporabili malo 
bisulfita,

Na kvaliteto moramo sicer pri 
grozdju in vinu vedno paziti in se 
moramo zavedati, da le s primerno 
obdelavo dosežemo vrhunsko vino, 
na katero smo lahko ponosni*.

na stopnišče in opazil omenjena de
kleta, ki so nosile v rokah najlon
ske vrečke. Sledil jim je in opazil, 
da so odvrgle vrečke v neko vežo 
v Ul. Paduina, kjer ima sedež mi- 
sovska mladinska organizacija 
Fronte della Gioventu. Dekleta so 
nato skušala zbežati, Latino pa jih 
je zaustavil. Prišlo je do prepira, 
ki je pritegnil pozornost patrulje 
agentov. Ti so ugotovili, da je v 
vrečkah izkupiček kraje pri Latino
vih. Dekleta so se skušala brani
ti rekoč, da so dobile vrečke v po
sodi za smeti Chelieriseve v veži 
njene hiše. Ker so zvedele, da se 
je zgodila v hiši tatvina, so se 
zbale, da jih ne bi zaradi tega kdo 
zasumil in so se odločile, da vre
čke skrijejo na varno. Preiskovalci 
zgodbici niso verjeli. Zato so, kot 
rečeno, Iozzovo, Tencichevo, Chel- 
lerisevo in Sancovicha aretirali in 
prijavili sodnim oblastem zaradi 
kraje z vlomom.

Na Opčinah se pričenja 
nova glasbena sezona

Z jutrišnjim nastopom italijan
skega pianista Giuseppeja Massa- 
glie bo opensko kulturno društvo Ta
bor pričelo svojo redno glasbeno 
sezono. Koncert bo v Prosvetnem 
domu ob 20,30. V prihodnjih dneh 
pa bo društvo namenilo eno svojih 
sej načrtovanju glasbene dejavno
sti sploh in bo pri tem upoštevalo 
predvsem potrebe šolske mladine. 
Tudi na tem področju je po mnenju 
openskih kulturnih delavcev potreb
no čim tesnejše sodelovanje med 
društvom in openskimi šolami. Že 
prvi gost openskih glasbenih veče
rov bo namreč nastopil tudi za u- 
čence, oziroma dijake slovenskih in 
italijanski šol na Opčinah, seveda 
zaradi omejenosti prostora tokrat le 
za tiste, ki so vključeni v kakšno 
glasbeno dejavnost. Na sejo, o ka
teri bomo poročali, vabi društvo že 
sedaj vse tiste, ki bi s svojimi iz
kušnjami in predlogi lahko obogatili 
dejavnost openskega društva.

kateri domačini pa so potrgali 
grozdje že v prejšnjih dneh ter pri 
tem naleteli na dokajšnje težave 
pri prevozu pridelka. Občinska u- 
prava je tako ponovno dokazala, 
kako ji je pri srcu in kako skrbi 
za rast krajevnega vinogradništva.

Drugi del seje pa je svet posve
til analizi političnega položaja v 
krajevnih upravah in se zaustavil 
zlasti pri političnih posledicah za
vrnitve proračuna tržaškega občin
skega odbora in nezaupnice, ki so 
jo stranke ustavnega loka jasno iz
rekle melonarski upravi. V živahno 
razpravo so posegli načelniki vseh 
političnih skupin, ob koncu pa so 
soglasno izglasovali pomembno re
solucijo o tem vprašanju. O raz
pravi in resoluciji bomo še poročali.

«TransporUegno 81» 
jutri na sejmišču
Na sejmišču pri Montebelu bo 

jutri dopoldne ob 10. uri urad
no odprtje specializirane raz
stave strojev in naprav za ma
nipulacijo, skladiščenje ter me
hanično in kemično obdelova
nje lesa »Transportlegno 81». 
Za razstavo vlada veliko za
nimanje ne le v naših krajih 
in v Italiji sploh, temveč tudi 
v tujini: dokaz za to so med 
drugim tudi številni najavljeni 
obiski poslovnih ljudi, trgovcev 
in industrijcev s področja lesa 
iz Jugoslavije, Poljske, Avstri
je in Sovjetske zveze. Glavni 
namen razstave je prikazati 
najnovejše tehnične dosežke na 
področju manipulacije, skladi
ščenja in obdelovanja lesa, s 
posebnim poudarkom na indu
strijsko opremo za lesne »ter
minale*. Temu specifičnemu 
problemu bo za časa razstave 
posvečeno posebno mednarodno 
srečanje strokovnjakov s tega 
področja. Srečanje bo 28. sep
tembra, ko bodo v našem me
stu prisotni tudi predstavniki 
italijanskih in jugoslovanskih 
pristanišč. Svojo prisotnost so 
namreč že zagotovila odposlan
stva iz Ravenne, Benetk, Porto 
Nogara, Tržiča, Neaplja, Kopra 
in z Reke ter seveda zastop
stvo neodvisne ustanove za tr
žaško pristanišče.

Razstava »Transportlegno 81» 
bo trajala do 29. septembra. 
Obiskovalcem bo vstop možen 
vsak dan od 10. do 13. ter od 
16. do 19. ure z glavnega vho
da na Trgu De Gasperi.

Ob jubileju dr. Sonje Mašere da
ruje Marija Trampuž 5.000 lir za 
Skupnost Družina Opčine.

Namesto cvetja na grob Gabrijele 
Micheli darujeta Anica in Milan 
50.000 lir za SKD Igo Gruden.

V spomin na Riccarda Guština da
ruje Boris Košuta z družino 10.000 
lir za Dijaško matico.

vili spomenik. Za to je poskrbela 
skupina vaščanov, ki je ustanovila 
ustrezni odbor; ta si je priskrbel 
potrebna dovoljenja in zatem orga
niziral delo za zgraditev spomeni
ka. K temu so torej pripomogli vsi 
Trebenci — eni z denarnimi Prl' 
spevki, drugi z udarniškim delom. 
Tudi načrt za spomenik je pripra
vil Trebenc. Kamen so v vas pri
vlekli iz gmajne. Spomenik krasi 
peterokraka zvezda, ki predstavlja 
petero celin, saj je vojna divjala 
po vsem svetu; veriga pa celine 
povezuje v enoto, in to v skupnem 
cilju, to je svobodi. Kamen sam je

simbol borbe na Krasu. Na njem 
piše:
In mrtvi postali svetla so zarja, 
postali so plamen, ki naglo se širi, , 
postali simbol so, ki upe usivarja. 
postali ro sila, ki vihre umiri...
Te verze — posvečene tridesetim 

padlim Trebencem — sta sestavili 
domači učiteljici in ostali so zako
reninjeni v srcu slehernega Tre- 
benca. Poslanstvo, ki so ga opra
vili padli, nadaljuje danes mladina 
in tako bo, kot uvodoma rečeno, 
prihodnje dni pred spomenikom 
svečana proslava. V soboto. 26. 
t.m.. bo v trebenskem ljudskem do
mu kulturna prireditev, v nedeljo 
ob 10. uri osrednja svečanost pred 
spomenikom, med katero bosta spre-, 
govorila Mario Kralj in poslanec 
Marjo Lizzero, nakar bodo nasto*" 
pili učenci osnovne šole *Pinko To
mažič*, pevski zbor «Primorec* iti 
godba na pihala rViktor Parma*, 
a ob 18. uri bo na sporedu celo
večerni koncert Tržaškega parti
zanskega pevskeaa zbora Pinko To
mažič. V večernih urah bo va dru
žabnost ob zvokih ansambla rLojzt 
Furlan*.

V. B.

Razna obvestila
Slovenska gobarska družina - Trst

priredi v soboto, 26. in v nedeljo, 27. 
septembra v Prosvetnem domu na 
Opčinah IV. razstavo svežih gob. O- 
gled od 9. do 19. ure. Vabljeni.

SKD Tabor. Jutri, 25. t.m., ob
20.30 bo v Prosvetnem domu na Op
činah nastopil pianist Giuseppe Mas- 
saglia. Na sporedu: G. Martucci, L. 
von Beethoven, O Messiaen, S. Rah
maninov, F. Liszt.

Krožek Foto Trst 80 sporoča, da 
bo jutri, 25. t.m., ob 20. uri v 
sejni dvorani ZSKD v Ul. sv. Fran
čiška 20/11 redna seja.

Tisti, ki bi radi obiskovali tečaj 
v črno beli tehniki ali tečaj ponovili, 
naj kar pridejo. Pomenili se bomo. 
Črno bela tehnika je osnova za barv
no fotografijo. Naša vrata so na 
stežaj odprta, tudi za izvežbane fo
tografe!

Ob bridki izgubi očeta

Danila
izreka svojemu sodelavcu 
Simoneti iskreno sožalje

Borisu

uredništvo
Primorskega dnevnika

Vsi bivši odvisni delavci, ki pla
čujejo prostovoljne prispevke INPS, 
morajo od prvega aprila dalje po
ravnati višje zneske. Povišali so 
namreč zneske vseh plačilnih raz
redov, kar pa je najvažnejše, je 
sedaj najnižji razred deseti (8.569 
lir na teden) namesto petega. Pro
stovoljne prispe ke za drugo trime
sečje je treba plačati do 30. t.m., 
kdor pa je že plačal po stari tari
fi, mora prav tako do konca mese
ca doplačati razliko in. to navesti 
na hrbtni strani poštne položnice,

B. S.

Potrti od žalosti naznanjamo žalostno vest, da nas je po 
kratki bolezni zapustil naš ljubljeni mož, oče in nono

DANILO SIMONETA

Dan in uro pogreba bomo sporočili naknadno.

Žalujoči: žena Milka, sin Boris z ženo 
Marto ter vnukoma Miranom in Gora
nom, hči Nada z zaročencem Gianljem, 
brata Pepi in Janko, sestri Milka in 

Ivanka ter drugo sorodstvo

Zgonik, 24. septembra 1961
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SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE
SKLICUJE

2. REDNI OBČNI ZBOR
ki bo jutri, 25. t.m., ob 19. uri v Trstu, v prostorih Gregorčičeve 
dvorane — Ul. sv. Frančiška 20/11.

Dnevni red:
1. predsedniško poročilo
2. poročilo ravnatelja
3. poročilo nadzornega odbora
4. razno.

Vljudno vabljeni!

NARODNA IN STUDIJSKA KNJIŽNICA V TRSTU 
ob 150-letnici rojstva pisatelja FRANA LEVSTIKA 

prireja v Kulturnem domu 
((LEVSTIKOVE DNEVE»

Na sporedu so predavanja in razstava risb.

PREDAVANJA:
1. Pesniško delo Frana Levstika — prof. dr. Boris Pa

ternu v ponedeljek, 28. septembra, ob 18.30
2. Levstikov «Martin Krpan* — prof. dr. Silvo Fatur 

v torek, 29. septembra, ob 18.30
3. Fran Levstik — gledališče in dramatika — prof. dr. 

Bratko Kreft — v sredo, 30. septembra, ob 18.30
4. Fran Levstik — literarni kritik in politik — prof. dr. 

Matjaž Kmec1 — v četrtek, 1. oktobra, ob 18.30

Razstava risb iz natečaja na tematiko iz Martina Krpana 
učencev in dijakov na slovenskih goriških in tržaških šolah bo 
odprta od 28. septemlir do 15. oktobra.

Ganjena nad izredno prisrčnostjo, s katero sta bila počaščena 
ob priliki življenjskih jubilejev, se

SONJA MAŠERA
in

DANILO MICHELUZZI
toplo zahvaljujeta odboru in vsem članicam in članom SPDT, mla
dinskemu zboru Glasbene matice in njegovemu dirigentu Stojanu 
Kuretu, Milku Bambiču, Slovenski kulturno - gospodarski zvezi, 
Primorskemu dnevniku. Planinski zvezi Slovenije, SPDT - Gorica, 
Planinskemu društvu Sežana, Planinskemu domu Koper in planin
skemu društvu Tomos ter vsem udeležencem edinstvenega planin
skega srečanja.

GLEDALIŠČE 
V TRSTU

Gledališka šola SSG
Si kdaj pomislil, kaj je gle

dališče?
Če še nisi. smo mi pomislili 

nate.
Letos odpiramo v Trstu in v 

Gorici gledališko solo za vse 
tiste, ki bi želeli na drugačen 
način spoznavati sebe in svet. 
v katerem živijo. Ker menimo, 
da je gledališče tudi ena od 
možnosti življenja, te vabimo 
v našo šolo. ki jo letos odpi
ramo za I. in II. letnik: se 
pravi za vse tiste, ki so io že 
obiskovali, pa tudi za vse osta
le. ki je še niso.

Vpisovanje in podrobnejše in 
formacije ob delavnikih od 8, 
do 14. ure do 30. septembra 
v upravi SSG. Ul. Petronio 4, 
tel. 734-265, ali v Gorici na se 
dežu Zveze kulturnih društev 
Ul. Della Croce 3, tel 834-95, 
ob delavnikih od 11. du 14 ure 
in od 16. do 18.30.

TAKO PREDVIDEVA DRŽAVNI ZAKON

Izleti

Gledališča
VERDI
V pričakovanju otvoritve operne 

Sezone gledališča Verdi z opero 
»Nabucco* 27. oktobra, se začenja 
glasbena dejavnost gledališča po po
letnih počitnicah z že običajno je
sensko simfonično sezono, za kate
ro ‘-so tudi letos- predvidene ljudske, 
vstopnine. Sezona bo obsegala tri 
simfonične koncerte od prihodnje 
sobote dalje, z orkestrom gledališča 
Verdi, s sodelovanjem mladih diri
gentov in solistov. Prvi koncert bo 
v soboto ob 18. uri pod vodstvom 
dirigenta Gerta Meditza s sodelova
njem mlade flavtistke Bianche Me- 
stroni. Na sporedu bodo v prvem 
delu Schubertova uvertura v itali
janskem slogu v C-duru in Mozar
tov Koncert za flavto in orkester 
v D-duru, drugi del koncerta pa bo 
v celoti posvečen izvedbi Simfoni
je štev. 1 Giuseppa Martuccija, ki 
je redko na sporedih naših orke
strov in ki je tudi v Trstu niso iz- 
vaiali že skoraj 50 let.

Pri blagajni gledališča se danes 
dopoldne začenja prodaja vstopnic.

KD VESNA

prireja v soboto, 26. t.m., ob 
2030 v domu A. Sirk v Križu 
gostovanje dramske skupine 
ŠKD Tabor, ki bo uprizorila

MELONARJADO
Spisal in režiral Drago Gorup. 

Vabljeni!

Kino
Ariston 17.30—22.00 «Shining». J. Ni- 

cholson.
Ritz 17.00 «Exealibur».
Eden 17.30 «Strade violente*. Prepo 

vedan mladini pod 14. letom.
Grattacielo 16.00—22.00 «H gatto a 

nove eode*. D. Argento.
Fenice. 17,00».sLŠVJ&ŽSe. d$a mor- 

te». Prepovedap mladini ppd 18. 
letopj,, . . -j. ,, -

Cristalio 17.00-rJames-Bond,J- 007: 
Casino Royale».

Aurora 17.00—22.00 «Lulu». Prepove
dan mladini pod 18. letom.

Capitol 16.30 «Baltimora bulleb. O. 
Shariff.

Moderno 16.00 «L’avvertimento».
Mignon 16.30 «Compleanno di san- 

gue*. G: Ford, M. S. Anderson. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Filodrammatico 15.00 «Goccie d'a- 
mores>. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Nazinnale 16.00 «Le Svedesi super 
pnnpon*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Vittorio Vencto 16.30 «Io zombo, tu 
zombi e lei zomba*. R. Montagna 
ni.

Radio 16.00 «Ereditiera super por 
no». Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Lumiere 16.00 «La moglie in calore*. 
Prepovedan mladini pod 18. le
tom.

Občini bomo morali odslej plačevati 
pristojbino za uporabo kanalizacije

Vsaka družina bo plačevala po 32 lir za vsak kubični meter porabljene vode 
Občina bo tako imela na razpolago 150 milijonov letno za obnovo kanalizacije

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 24. septembra 

NADJA
Sonce vzide ob 6.54 in zatone ob 
19.00 — Dolžina dneva 12.06 — Lu
na vzide ob 2.32 in zatone ob 17.30.

Jutri, PETEK, 25. septembra 
UROŠ

Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 27 stopinj, najnižja 20,1. ob 18. 
uri 25.8 stopinje, zračni tlak 1014,3 
mb pada, veter 5 km na uro seve
rovzhodnik, vlaga 66 odstotna, nebo 
oblačno, morje skoraj' mirno, tem
peratura morja 22 stopinj. 

i ROJSTVA IN SMRTI 
RODILI SO SE: Martina Zubalic, 

Barbara Baiez, Nicole Baiez, Ele- 
Ua Luzzi, Antonio Moretti. Martina 
Bigotto, Valentina Lovriha.

UMRLI SO: 85-letni Rarfaele Giu- 
diee, 70 letna Carla Lucchini vd. 
Fonda, 67-letna Irma Visintin por. 
Stefenato.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

I^argo Sonnino 4, Trg Liberta 6, 
Ečla S. Anna 10, Lonjerska ce
sta 172.
(od 8.30 do 13. In od 16. do 20.30) 

Korzo Italia 14. Ul. Giulia 14. 
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Korzo Italia 14, Ul. Giulia 14.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služha od 21. do 8. ure 

tef 732 627, predpraznična od i4. do 
2l- ure in praznična od 8. do 20 
Ura. tel 68 441

LEKARNE V OKOMC1
Botjunec: tel 228 124; Bazovica: 

tel; 226 165- Opčine: tel 211001; 
Prosek: tel 225 141; Božje polje 
Zgonik: tel. 225 596; Nabrežina: tel 
200 121; Sesljan: tel 209 197; Zavije: 
tel 213137; Milje: tel. 271-124.

Društvo slovenskih upokojencev 
sporoča, da bo odhod avtobusa za 
Ilirsko Bistrico v soboto, 26. t.m., 
ob 7.30 izpred sodne palače.

Združenje Union - Podlonjer pri
redi 4. oktobra enodnevni izlet v 
Hrastovlje z ogledom fresk, nato 
skozi komaj dokončan predor pod 
Učko do Moščeniške Drage. Odhod 
bo ob 7. uri izpred sedeža dežele 
(Oberdankov trg). Vpisovanje v pe
tek od 17. do 19. ure. Tel. 040 - 
64459 ali 040 - 732858.

Tržaška federacija KPI prireja 
or 3. do 8. novembra 1981 letalski 
izlet v Sovjetsko zvezo. Vse infor
macije dobite v večernih urah na 
tel. štev. 220213. Izlet sovpada s 
proslavo oktobrske revolucije.

Mali oglasi
telefon (040) 7946 72

PRODAM avto ford 1200 ghia - 1600 
HP, letnik, 1974, prevoženih 80 ti
soč km v odličnem stanju. Naslov 
na oglasnem oddelku Primorskega 
dnevnika.

PRODAM novo stanovanje veliko 
70 kv. m z vrtom - 150 kv. m pri I 
Domju. tel. 040/228390.

PRODAM delno neuporabljiv lesen 
»borjar* z ograjo in zložljivimi de
li (velik približno 90 kv. m). Te
lefonirati v večernih urah na št. 
040/220554.

ZAPOSLITEV v trgovini z nadome
stnimi deli za kmetijske stroje nu
dimo prodajalcu z nekajletno prak
so na tem področju. Plača po do
govoru in sbltdhležba pri dobičku. 
Interesenti naj pokličejo na štev. 
0481/84-758 v delovnem času ali 
na 0481/85-728 v večernih urah.

PRODAM fiat 127 letnik 1971 v do
brem stanju in čoln znamke mo- 
linari 410 s prikolico in motorjem 
evinrude 25 HP. Tel. 040/826759 ob 
delovnem času.

KVALIFICIRANA tehnična risarka 
za gradbeno in opremljevalsko 
stroko — z administrativno izo
brazbo išče primerno zaposlitev. 
Ponudbe poslati na upravo Pri
morskega dnevnika. Ul. Montecchi 
6. pod šifro «Zaposlitev».

PRODAM deset 50-litrskih pletenk v 
dobrem stanju. Tel. (040) 416561.

V GORICI ali okolici iščem hišo ali 
zazidljivo zemljišče. Telefonirati 
po 20. uri na štev. (0481) 390 788.

OSMICO je odpri Lupine v Prapro
tu. Toči belo in črno vino.

ŠZ BOR išče podjetni osebo, ki bi 
prevzela društveni bar na stadio
nu «1. maj*. Delovni čas od 15. do 
21 ure. Ponudbe na oglasni odde
lek Primorskega dnevnika pod 
»DRUŠTVENI BAR?..

Z računom za dvomesečje septem
ber - oktober 1981 bo v goriški obči
ni stala voda po 32 lir več za vsak 
kubični meter. Pravzaprav ne gre 
za novo podražitev vode, katere ce
ne je občina že zvišala pred komaj 
nekaj meseci, pač pa za nov občin
ski davek v obliki prispevka obča
nov za vzdrževanje in razširitev ka
nalizacijske mreže ter depuracij- 
skih naprav. Znesek pristojbine za 
kanalizacijo bodo računali z ozirom 
na količino porabljene vede v viši
ni 32 lir za vsak kubični meter.

Novo obvezno občinsko pristojbi
no so uvedli z letošnjim državnim 
proračunom, zakonom št. 153 z dne 
23. 4. 1981. Po zakonu naj bi ome
njeni prispevek plačevali retroaktiv
no že od L januarja dalje. Doslej 
pa občina pri računih za prva štiri 
dvomeseeja ni zaračunavala nove 
pristojbine, ker finančno ministr
stvo ni še pojasnilo, če je tudi pri
stojbina za kanalizacijo podvržena 
davku IVA, kot ostali zneski, ki jih 
plačujemo za porabo vode, ali pa 
ne. Tokrat bodo pristojbino zaraču
nali še brez davka na dodatno vred
nost in sicer ločeno za dvomesečje 
september - oktober 1981 (tarifa št. 
390) ter za prejšnjih osem mesecev 
(št. 391), z rezervo, da bedo v bodo
če terjali morebitni zaostali davek.

Kot so izračunali pri občinskem 
podjetju za plin, elektriko in vodo 
bo vsaka dva meseca povprečna 
goriška družina plačevala okoli 650 
lir več kot doslej. Srednja poraba 
vode je za vsako družino približno 
10 kubičnih metrov, kar pomeni, da 
bo nova pristojbina znašala meseč
no 340 lir. Gre torej za novo poviša
nje družinskih izdatkov za vodo. po-

f Čestitke
Danes praznuje 19. rojstni dan LO

RENA PRAŠELJ iz Doline. Mnogo 
sreče in zdravja ji želijo mama. pa- 
pa, nona in nono ter stric iz Ric- 
manj.

Danes praznuje 20. rojstni dan 
FABIO PANCRAZI. Še mnogo zdra
vih in srečnih let mu željjo, mama, 
očka, sestra Miriam in nona Angela.

Mirjani in Borisu Sosiču se 
je pridružila mala

TINA
Srečnima staršema iskreno 

čestitamo, Tini pa želimo obi
lo sreče.

Delovni kolektiv 
SAFTI

Potovalni urad AURORA
prireja naslednje izlete In po
tovanja:

27. septembra — z avtobu
som v Novo mesto in Dolino 
Krke. Cena 25.000 lir.

Od 1. do 6. oktobra — z lad
jo in avtobusom vzdolž dalma
tinske obale do Boke Kotorske. 
Cena 228.000 lir.

17. oktobra — z letalom v 
Beograd na nogometno tekmo 
Jugoslavija - Italija. Cena 140 
tisoč lir.

Od 1. do 4. novembra — z
avtobusom v Budimpešto. Ce
na 192.000 Ur.
Informacije in vpisovanje pri 
potovalnem uradu »AURORA*, 

Ul. Cicerone 4, tel. 60-261.

SLOVENSKO 
^STALNO., 

GLEDALIŠČE 
V TRSTU

vabi k vpisu v
BALETNO ŠOLO

V šolo se sprejemajo dose
danje učenke ter kandidati in 
kandidatke, starejši od 6 let.

Vpisovanje in podrobne in- 
informacije ob delavnikih od 
8. do 14. ure do 29. septembra 
v upravi SSG, Ul. Petronio 4, 
tel. 734-265.,

tem ko je občinska uprava z me
secem julijem povišala ceno na 60 
lir za prvih 8 kubičnih metrov me
sečne porabe, 90 Ur za vodo med 
8 in 12 kubiki ter 130 Ur za porabo 
preko 12 kubičnih metrov. Tem ce
nam je treba prišteti še davek Iva.

Kljub tem poviškom je treba po
vedati, da je cena vode pri nas raz
meroma še zelo nizka, saj plačuje
mo znatno manj kot v sosednjih 
občinah, ki jih oskrbuje vodovodni 
konzorcij CAFO in skoraj polovico 
manj kot v Trstu, kjer se tudi govo

ri o novem povišku.
Po nekaterih izračunih bi morala 

goriška občina kašnati letno pri- 
bhžno 150 milijonov lir več kot do
slej. Omenimo naj, da so pred krat
kim že zgradiU prečiščevalne baze
ne za odplake in da so še v teku 
dela za obnovo kanahzacijske mre
že, kar stane občino milijarde lir.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v 

Gorici dežurna lekarna D’Udine, 
Trg sv. Frančiška, tel. 84-124.

URADNO SPOROČILO IZ RIMA
•w

Mejni prehod Standrež 
odprejo 18. oktobra

Navzoča bosta zunanja ministra Colombo in Vrhovec
Mednarodni mejni prehod Štan- 

drež - Vrtojba bodo odprli v nede
ljo, 18. oktobra. Svečanemu dogod
ku bosta prisostvovala italijanski 
zunanji minister Emilio Colombo in 
šef jugoslovanske diplomacije dr
žavni sekretar Josip Vrhovec. Vest 
so včeraj uradno sporočili iz Rima.

Napoved o odprtju mejnega pre
hoda čez en mesec dni so v 
goriških političnih, gospodarskih in 
upravnih krogih sprejeli z odkritim 
zadovoljstvom, saj bo s tem krona
no dolgoletno prizadevanje obeh Go
ric, da odpreta mejni prebod, ki bo 
z večjo propustnostjo tovornega in 
osebnega prometa razbremenil Rde
čo hišo - Rožno dolino (prehod, ki 
se duši), odprl pa bo tudi nove

..........................................n.... .................. ............................................. ......................................... ...... .........................mi......

TRGATEV V BRDIH IN NA VIPAVSKEM

Pridelka je precej manj kakor lani 
kakovost grozdja pa je odlična
Odkupne cene se gibljejo od 1400 do 2200 starih dinaijev za kilogram 

Na Dobrovem' bodo letos odkupili nad tisoč vagonov grozdja

-*r+-

Povsod na Primorskem, tako tudi 
v Brdih in Vipavski dolini, je tr
gatev v polnem teku. Naj poudari
mo, da imajo na območju od slo
venske obale ter prek Krasa, Vi
pavske doline in Brd okrog 5.500 
hektarov vinogradov, kar predstav
lja četrtino celotnih vinogradniških 
površin v Sloveniji. Na teh površi
nah v štirih- primorskih rajonih pa 
pridelajo nad polovico grozdja ozi
roma vina v slovenski republiki.1 
Letošnji pridelek bo na Primorskem 
dosegel okrog 4 tisoč vagonov 
grozdja ter bo nekoliko manjši kot 
lani. Vinograde so namreč prizade
le razne naravne nesreče, od p<y 
zebe, burje, pa do1 toče in neurij. 
Bo pa zato količina sladkorja v 
grozdju, torej kakovost pridelka, 
odhčna.

Glede Brd. ki so nam najbližja, 
velja opozoriti, da je trte prizade
la pozeba in kar trikrat je klesti
la toča. Ravnatelj vinske kleti na 
Dobrovem ing. Jože Drnovšek pra
vi. da bo zaradi tega pridelek za 
okrog 600 vagonov grozdja nižji od 
pričakovanega. «Lahko bi imeli' re
kordno letirio» poudarja in dodaja.

da «bo zato stopnja sladkorja v 
grozdju visoka in vino letošnje le
tine bo odlično.*

V kleti bodo predvidoma prevzeli 
in odkupili nad tisoč vagonov grozd
ja. K tej količini pa je treba doda
ti okrog 200 vagonov pridelka, ki 
ga Brici predelajo sami, da imajo 
nekaj vina doma za lastno upora
bo. Celoten letošnji pridelek bo to
rej znašal približno 1.200 vagonov 
grozdja. V Brdih odpade 15 odstot
kov pridelka na družbeni sektor, 
to je na zadrugo, 85 odstotkov pa 
na zasebne vinogradnike. Vendar 
so slednji tesno povezani z zadru
go, ki jim zagotavlja odkup vseh 
presežkov grozdja ter jim izplaču
je tudi sorazmeren del dohodka, ki 
ga pridobijo s prodajo vina. Poli
tiko glede odnosov med zadrugo in 
kmetovalci določa zadružni svet, to 
je kolektivni organ upravljanja, v 
katerem imajo večino vinogradniki. 
Prav zadružni svet je tudi določil 
letošnje odkupne cene grozdja. Sled
nje so za 32 odstotkov višje od lan
skih, ker so se1 namreč stroški za 
pridelovanje grozdja precej poveča- 
U. Tako v Brdih.(kilogram grozdja

i ni n *
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ZAPRLI GA BODO V NEDELJOr&Tu SEPTEMBRA

Veliko zanimanje za sejem 
«Casa moderna» v Vidmu

Sejem ponuja bogat izbor sodobnih rešitev za popotresno obnovo biva
lišč in proizvodnih prostorov v Furlaniji - Vsak dan strokovni simpozij

GRADBENI 

MATERIAL 

IN
SANITARIJE

TRST
UL. S. CILINO 38 
TEL. 54021

I

&.CILINO —^ ]

ZERIAL
SANITARIJE
PLOSCICE
IZOLACIJSKI MATERIAL 
KAMINI

i PLASTIČNI MATERIAL

«Casa moderna*, sodobnemu biva- 
Ušču posvečeni sejem v Vidmu (le
tos že pri 28. izvedbi), ki so ga od
prli prejšnjo soboto in ga oodo za- 
prU v nedeljo, 27. septembra ob 
23. uri, je' po številu razstavljav
cev, po obravnavanih tematikah na 
strokovnih sestankih in še zlasti po 
številu obiskovalcev presegel vsa 
pričakovanja in tudi vse primer
jav? s poprejšnjimi izvedbami. Te
ma, ki jo sejem obravnava, je za 
sodobnega Furlana nadvse aktual
na, saj je v petih letih po potre
su obnova bivališč in proizvodnih 
obratov njegovo poglavitno opravi
lo. Pri tem je bila Furlanija de
ležna solidarnosti vsedržavne skup
nosti, ki jo j?, kot je mogoče vi
deti na vsakem koraku, smotrno 
uporabila. Tako se Furlanija iz za
ostale pokrajine spreminja v razvi
to, celo v vodilno območje v naši 
deželi.

Toda gradbena dejavnost bi 
lahko bila še uspešnejša, če bi de- 
lovah ustrezni zakonski mehanizmi. 
Kot je dejal minister za javna 
dela Franco Nicolazzi v otvoritve
nem govoru, se pripravlja načrt za 
pospešitev gradbene dejavnosti po 
vsej državi. Odstraniti je potrebno 
težave, ki onemogočajo izbiro grad
benih lokacij. Občutno je treba 
povečati javne gradnje, ki zaosta
jajo. V Italiji se zgradi 2,1 stano
vanja na vsakih tisoč prebivalcev, 
v ostalih evropskih državah pa po 
6,1. Delež javnega sektorja znaša 
v Italiji 18 do 20 odst., v ostalih 
evropskih državah 45 odstotkov. Ni
colazzi je osvetlil zakonske predlo
ge, ki jih mora parlament odobriti.

Medtem so na sejmu v teku 
strokovni posveti o aktualnih vpra
šanjih. Jutri, v petek, ob 18. uri 
bo neko podjetje predstavilo stro
kovno poročilo o večstranskih si
stemih za varčevanje pri ogreva
nju. V soboto ob 15.30 bo simpo
zij o gradnji in opremi bivališč 
za prizadete. Prejšnji večer je bilo 
na sporedu zanimivo predavanje o 
revitalizaciji zgodovinskih urbani
stičnih središč. Za gradbene opera
terje je bil poučen prikaz materia
lov za akustično in termično izo
lacijo.

Nedeljski obisk sejma je bil hu
da preizkušnja za organizatorje. 
Sodijo, da si je sejem ogledalo o 
koli 25 tisoč oseb, povečini v pu 
poldanskih urah. Zaradi še vedno 
nezadostnega števila parkirišč so 
nastal? do mestnega središča^ dol
ge avtomobilske kolone. Gneča je 
bila tudi pri blagajnah, tako da 
ie veliko obiskovalcev odšlo in se 
vrnilo naslednje dni. Vodstvo sejma

priporoča, naj bi tisti, ki namera
vajo sejem obiskati, ne čakali na 
zadnja dva dneva, na soboto in 
nedeljo, ker se naval Utegne po
noviti.

Dopolnili 
so seznam živil 
z dogovorjeno ceno

Na ceniku dogovorjenih cen za 
20 vrst živil v goriški pokrajini je 
prišlo na predlog vsedržavne zveze 
trgovskih zbornic prišlo do dveh 
manjših sprememb z namenom, da 
bi čimbolj uskladili cenike v raznih 
pokrajinah. Pod točko 13 cenika (ki 
smo ga v našem listu objavili v to
rek, 15. t.m.) so vključili salamo vr
ste «milano», čeprav brez cene, ker 
v naših krajih skorajda ne proda
jajo te vrste salame, pod točko 19 
pa obglavljenega osliča (gre za 
ribo, da ne bo nesporazumov) po 
4.150 lir kilogram.

Nagrade
za diplomska dela

Furlanski zavod za zgodoviuo o 
svobodilnega gibanja v Vidmu raz
pisuje nagrado za tri univerzitetna 
diplomska dela posvečena sodobni 
krajevni zgodovini. Diplome Ijodo 
kandidati morali obravnavati na i- 
talijanskih univerzah v akademskem 
letu 1981-82, nanašati pa se mora
jo na furlansko zgodovino, se pra
vi na pokrajine Pordenon, Videm 
in Gorico, Možni so naslednji naslo
vi: protifašizem in osvobodilna voj
na, podrejeni razredi, gospodarska 
in družbena zgodovina, politična in 
kulturna zgodovina. Za vsako izmed 
treh najboljših tez bodo izplačali 
po en milijon lir.

«Van Beethovnovi 
razstavi v Tržiču

Kdor si želi videti okolje, v ka
terem je ustvarjal in živel znani 
skladatel] Ludivig van Beethoven, 
izhajajoč iz nizozemske družine ven
darle rojen v Bonnu, pozneje pa je 
živel in ustvarjal na Dunaju m 
prelomu 17. in 18. stoletja, lahko 
skoči v Tržič, kjer sta v teh dneh 
prirejeni dve razstavi. V dvorani 
Roma v Ulici sv. Ambroža je na 
številnih panojih razstavljenih več 
kot 400 slik v glavnem dunajskih 
motivov časa, v katerem je van

Beethoven tam živel. V galeriji 
»Alle antiche mura» pa najdemo 
razstavljene plošče znanih dirigen
tov in orkestrov, na katerih so re
gistrirana van Beethovnova dela.

Tja do 6. oktobra bosta odprti 
razstavi, za katere je poskrbela tr- 
žiška občinska uprava v sodelova 
nju z beneškim gledališčem ALa 
Fenice».

• V petek, 2. oktobra, se bo priče
la nova sezona za člane cMishima 
judo cluba* 'z Gorice. Treningi bo
do trikrat tedensko pod vodstvom 
Alvina Brandolina in nekaterih dru
gih rjavih pasov v telovadnici Coni 
na Rojcah. Za vpis in informacije 
naj se zainteresirani javijo v telo
vadnici ob ponedeljkih, sredah ali 
petkih med 18.30 in 21.30.

plačujejo od 1.400 do 2.200 starih 
dinarjev, odvisno od Sorte in stop
nje sladkorja v grozdju. Te cene 
so zelo-ugodne in prvič tudi .višje 
od denimo odkupnih cen za grozd
je v sosednjih vinogradniških ob
močjih, to je v števerjanu, Krminu, 
Moši in v Dolenjem. V kleti u- 
gotavljajo, da spričo ugodnih od
kupnin cen tisti Brici, ki imajo vi
nograde v Italiji, letos svoj pride
lek ne prodajo tam, marveč grozd
je pripeljejo v klet na Dobrovem. 
Kot zanimivost dodajmo, da dvo
lastniki pridelajo v Italiji približno 
30 vagonov grozdja.

Povečanje odkupnih cen je bilo 
letos v Brdih najvišje. Nekateri 
pravijo, da zaradi tega vinogradni
ki ne morejo pričakovati, da bo do
hodek od prodaje vin tolikšen, da 
bi lahko dobil izplačane še kaj. raz
like. Res je sicer, da imajo vina 
iz Brd še zmeraj tržišče in veliko 
odjemalcev in da ob sedanji pro
izvodnji ne morejo zadostiti povpra
ševanju po sloviti zlati rebuli. Ven 
dar so že opazni zastoji v prodaji. 
Vino postaja predrago in v obdob
ju sedanjih gospodarskih težav v 
Jugoslaviji se mu veliko družin od 
reka. Posebno se zapira tržišče za 
rdeča vina, denimo merlot. Zato 
;;e tako v Brdih kot v Vipavski do
lini prizadevajo, da bi čimveč vi
na tudi izvozili, hkrati pa omejevali 
pridelovanje črnih sort in širili vi
nograde z belimi sortami grozdja.

Kar zadeva odkupne cene so na 
drugih vinogradniško - vinarskih 
območjih nekoliko nižje. Predstav
nik kmetijsko - veterinarskega za
voda za Primorsko ing. Hilarij Ko- 
sta je pri določanju odkupnih cen 
menil, da bodo morale kleti spod 
bujati zlasti kakovosten pridelek 
Bolje bodo torej plačevale grozdje 
z več sladkorja, pa čeprav bo ko
ličina, ki jo bo pridelovalec pripe
ljal v klet manjša. Povprečno pa 
se bodo odkupne cene na Primor 
skem gibale od 1.350 do 1.600 sta
rih dinarjev za kilogram grozdja 
Ob tem naj posredujemo še neka, 
podrobnosti o dohodkih kmetovalcev 
oziroma vinogradnikov v Brdih. V 
kleti so povedali, da lahko prejme 
kmetovalec za vagon grozdja okrog 
17 milijonov starih dinarjev. Veli
ko je kmetov, ki pridelajo tudi po 
5, 6 in celo več vagonov grozdja. 
Če k temu dodamo še dohodek od 
prodaje breskev in drugih pridel
kov, potem je očitno, da so dohod 
ki mnogih Bricev visoki ter da se 
zaradi tega blaginia na tem ob
močju hitro veča. Niso tako redka 
kmečka gospodinjstva, ki bodo le 
tos samo za prodane češnje, breskve 
in grozdje prejela nad 100 milijonov 
starih dinarjev.

perspektive gospodarskega razvoja 
dveh Goric in širšega zaledja. Ne 
smemo pozabiti, da so prehod. Štan- 
drež - Vrtojba začeli graditi kot 
prvi sodobni mejni prehod med Ita
lijo in Jugoslavijo in kot prehod, 
ki predstavlja najkrajšo povezavo 
med Padsko nižino in ljubljanskimi 
vrati.

MMP Standrež je prav gotovo 
najsodobneje grajeni prehod na ita
lijanski vzhodni meji in je edini 
prehod, do katerega je speljana 
avtocesta, ali točneje ■ avtocestni 
priključek Vileš - Gorica.

Otvoritev knjižnice 
v loeniku

V Ločniku so v neki lepi stavbi, 
kjer imajo sedež tudi rajonski svet 
in druge krajevne organizacije, v 
torek zvečer odprli rajonsko knjižni
co, ki sodi v okvir pokrajinskega 
knjižničarskega sistema. Goriška po
krajina je bila namreč prva v I- 
taliji, ki je dobila, po zaslugi po
kojnega direktorja državne knjiž
nice Manzinija, javno knjižnico v 
vsaki občini, V goriški občini sta 
doslej delovali javni knjižnici v Stra- 
žicah in na Rojcah, sedaj se jima 
je pridružila ona v Ločniku, name
ravajo pa odpreti knjižnice tudi pri 
Sv. Ani, v Štandrežu, v Podgori 
in še kje drugje.

Na otvoritveni svečanosti so spre
govorili župan Scarano, predsednik 
ločniškega rajonskega sveta Pčreo 
in zastopnik državne biblioteke Sil
vestri. Sedanja lokacija knjižnice je 
le začasnega značaja. Ko bodo v 
samem središču Ločnika obnovili 
stavbo nekdanjega županstva bodo 
tja preselili tako knjižnico kot dru
ge organizacije.
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DOLŽIJO JIH TRINAJSTIH TATVIN

Policija izsledila tolpo 
nevarnih mladoletnikov

Od osmih članov tolpe je samo eden polnoleten 
Dva sta iz Gradišča, vsi ostali pa iz Gorice

Leteči oddelek gdriške kvesture I pa je policija doslej našla za pfi- 
je včeraj uspešno zaključil prve, ra- bližno dva ali tri milijone ukrade-

Huda nesreča 
pri Bračanu

Na nevarnem ovinku pri Bračanu 
v Krminski občini se je v torek zve
čer okoli 22. ure pripetila huda pro
metna nesreča. 23-letni Luigi Špa
nu, po rodu iz Oristana, sicer pa 
doma v Krminu v Ul. Fomace 8/A, 
je iz še neznanih vzrokov izgubil 
nadzorstvo nad fiatom 128 ter se 
silovito zaletel v obcestni zidek. Po 
nesreči so ga z rešilcem peljali v 
krminsko bolnišnico, kjer so ga 
zdravniki sprejeli s pridržano pro
gnozo zaradi pretresa možganov, 
rane na obrazu in močnega udarca 
v prsni koš.

j* Čestitke
VILIJU PRINČIČU za današnji 

rojstni dan še na mnoga leta kliče 
sestra Magda z družino.

Izleti
PD Danica z Vrha obvešča izlet

nike v Munchen in Dachau, da bo 
odhod jutri, 25. t.m., ob 6.30 izpred 
gostilne Devetak in gostilne Pri 
lovcu. •' ;

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo v Go

rici obvešča, da bodo z rekreativno 
telovadbo pričeli že v petek, 2. ok
tobra, ob 20.30. Vadili bodo, tako 
kakor lani, dvakrat tedensko, ob 
torkih in petkih. Na prvi vaji se 
bodo pomenili o organizaciji tečaja 
ter o nekaterih splošnih zadevah. 
Govor pa bo tudi o smučarskem te
ku ter o možnosti, da bi se s to di
sciplino pričeli resno ukvarjati. 

Občni zbor prosvetnega društva 
Sovodnje bo v soboto, 3. oktobra, 
ob 20.30 v Kulturnem domu.

Kino

ziskave o številnih tatvinah, ki jih 
je skupina osmih mladih tatičev 
opravila v poletnih mesecih. Po 
večdnevnih raziskavah so jim prišli 
na sled in prijavili sodstvu 20-letne- 
ga B. F. iz Gorice ter kar osem 
mladoletnikov po večini starih po 
17 let, dva pa sta tudi mlajša: gre 
za C.A. in T.L. iz Gradišča ter L. 
M., S.A„ P.D., B.C. in G.P., vsi iz 
Gorice.

Policija je že dalj časa sumila 
nekatere med njimi, potem ko je 
skupina v noči med 15. in 16. sep
tembrom opravila še enega svojih 
uspelih podvigov v jestvinski trgovi
ni Piergiorgia Zottija v Oglejski u- 
lici v Gorici, so med hišno preiska
vo na domu 17-letnega L.M. našli 
del ukradenega blaga. Prav na po
dlagi najdenega blaga in pričevanj 
osumljencev so v naslednjih dneh 
prišli na sled še ostalim članom 
tolpe.

Vsega skupaj naj bi bili mladeni
či odgovorni za trinajst tatvin in 
manjših kraj. Skupna vrednost 
blaga, ki naj bi ga bili ukradli 
znaša okoli 20 milijonov lir, od tega

nega blaga. Mladi zlikovci so med 
drugim, odgovorni za tatvini pri 
Paulinovih v Drevoredu XX. sep
tembra in pri Ferrucciu Morteri v 
Ulici Garzarolli, kjer so se polasti
li srebrnine in slonokoščenih pred
metov za kakih 10 milijonov lir 
vrednosti, o usodi katerih zdaj 
vztrajno molčijo.

Corrvu
VERDI 17.00-21.00 »Ben Hur*. C. 

Heston in H. Harareet. Barvni 
film.

CORSO 17.00 - 22.00 «Excalibur». 
Barvni film. N. Perry in H. Mi
ren.

VITTORIA 17.00-22.00 «Doppio ses- 
so incrociato*. Barvni film. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 18.00-22.00 «Lily Mar. 

lene*.
PRINCIPE 18.00-22.00 «Macabro».

/V«iyj tiari ca 
m okolica

SOČA 18.00—20.00 «Jaz Tom Horn». 
Ameriški film.

SVOBODA 18.00-20.00 »Ko tujec po
kliče*. Ameriški film.

DESKLE 19.33 »Mesto žensk*. Itali
janski film.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je * 

Tržiču dežurna lekarna Al Reden- 
tore, Ul. Rosselli, tel. 72-340.

PRIZNANO MEDNARODNO
AVTOPREVOZNISKO
PODJETJE

La Goriziana
S. R. L

GORICA - VIA D. D’AOSTA 180 - TEL. 84-845, 85-400 

Prevzemamo prevoz vsakovrstnega blaga
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BOGATIN PESTER REPERTOAR OPERE SNG

Romeo in Julija Prokofjeva in Verdijev Don Carlos 
uvod v novo sezono ljubljanske operno-baletne hiše

Na sporedu še Dekameron J. F. Fischerja, Lisička Zvitorepka L. 
Janačka in Bellinijevi Puritanci, pa še slavni balet Giselle

TEKMOVANJE «GUIDO D’AREZZO» JE BILO OD 26. DO 30. AVGUSTA

XIX. mednarodno zborovsko tekmovanje v Arezzu 
je bilo na zadovoljivo visoki umetniški ravni
Kaj so prikazali moški, ženski in mešani zbori - Žirija se je drža
la dovolj strogih kriterijev - Organizacija je potekala gladko

Kakor je druga polovica minu
le sezone v ljubljanski Operi pri
nesla vrsto notranjih zapletov in 
protislovij, ki so bolj ali manj zna
čilni in stalni spremljevalec gle
daliških hiš, smemo na začetek in 
potek nove sezone v naši osred
nji operni hiši gledati z optimiz
mom. Program za novo sezono je 
bil sprejet že spomladi, tedaj so 
se začele že tudi intenzivne pri
prave za prvo predstavo — baleta 
Romeo in Julija Sergeja Prokof
jeva. Z njim je baletni ansambel 
SNG že nekajkrat gostoval v Ce
lovcu in nato na 9. jugoslovan
skem baletnem bienalu.

Uvod v sezono bo potemtakem 
v znamenju baleta Romeo in Ju
lija, ki je zasnovan v obliki ne
kakšne neme opere. Prokofjev ga 
je izoblikoval verno po Shakespea
ru s poudarkom na obeh glavnih 
mladih junakih in njuni ljubezen
ski tragediji. Balet je obsežen in 
zahteva v orkestru veliko zasedbo 
in odlične glasbenike. Kot je zna
no, je iz baleta napravljena tudi 
suita, čestokrat izvajana na kon-

V zgodnji jeseni, ko je še pri- I 
jetno toplo, ko dan zamre neko
liko pozneje in ko si lahko privo- | 
ščimo še kak kratek izlet, nam 
nudijo Benetke za to odlično pri
ložnost. In če smo že v Benetkah 
si lahko izberemo ogled palače Ve- 
nier-levov, ki se zrcali v Canal 
Grande.
Palača Venier je edinstvena be

neška zgradba. Iz raznih razlogov 
ima stavba le pritličje in kletne 
prostore, kar pravzaprav lahko 
danes občudujemo.

Graditi so jo pričeli leta 1749 
v strogo klasičnem slogu.

Beli istrski kamen fasade je v 
čudovitem nasprotju z zelenim 
bršljanom, ki sega do kanala, kjer 
ijčtppgjo kamnite levje glave, šest 
po številu, ki dajejo vtis, da ob 
času plime pijejo morsko vodo. 
Ime palače Venier - levov izvira 
morda iz pričujočih kamnitih lev
jih glav, ali pa tudi iz dejstva, da 
so se v notranjem vrtu nekoč spre
hajali živi levi. 4' tej palači je 
sedaj največja razstava umetnin 
20. stoletja. Lastnica tega premo
ženja je bila do pred nedavnim 
gospa Peggy Guggenheim.

Začetek zbirke sega v leto 1938, 
ko so v Londonu priredili razsta
vo moderne umetnosti pod Guggen- 
heiminim vodstvom in s pomočjo 
svetovalca Marcela Duchampa.
To je bila za avangvardiste prva 
prilika, da se predstavijo publiki, 
kot pri vsakem začetku pa ta ini
ciativa ni pomenila veliko gmotne 
sreče. Mnogokrat je sama Peggy 
Guggenheim morala odkupiti dela 
umetnikov, da so se lahko preživ
ljali. Nenamerno si je tako pričela 
graditi zbirko, ki jo je čez dvajset 
let prenesla v Benetke in jo ne
prestano izpopolnjevala in boga
tila z novimi umetninami. Poleg 
tega je bila mentorica in ljubite
ljica umetnosti na razpolago vsa
komur, ki se je zanimal za avant
gardistično umetnost, marsikaj je 
znala pojasniti in primerno raz
ložiti. Zato so se tudi v njenem 
domu v Benetkah shajali mlajši in 
starejši umetniki.

Komaj vstopimo v tipičen bene
ški vrt, se takoj srečamo z naj
modernejšimi in svetovno znanimi 
skulpturami. Celotna beneška zbir
ka v tej palači šteje približno 300 
del, bodisi priznanih evropskih 
nadrealistov, pa tud' ameriških 
abstraktnih ekspresionistov. Naj 
omenimo le nekatere, saj bi bilo 
opisovanje in naštevanje vseh pre
dolgo: med surrealisti srečamo i- 
mena- kot so slavni Picasso, Kan- 
dinsky, Klee. Priznane in umetni
ško dragocene so tudi skulpture 
Branohussija in Archipenka, k te
mu moramo dodati šest primerov 
Giacomettijevih del, tri Caldersa, 
sedem Arpsa in šest Henryja 
Moore.

Direktor beneškega muzeja je v 
zanimivem razgovoru ponosno po
udaril, da je bila letošnja poletna 
sezona izredno uspešna in seveda, 
da upa še na nadaljuj’ uspeh do 
konca sezone. Izjavil je. da je 
moderni stil slik ponovno priva- 

* V bil veliko-obiskovalcev: «Letos sta 
bili v Benetkah od začetka leta, 
poleg naše stalne razstave, še dva 
začasni in važni razstavi moderne 
umetnosti, tu mislim na razstavi 
Kandinskega in Picassa »

Za obe razstavi je vladalo o- 
gromno zanimanje, saj si je bilo 
mogoče nabaviti vstopnico le po 
čakanju v dolgih vrstah, kljub te
mu, da so razstavi podaljšali, do
kler je bilo to možno.

Da se povrnemo k naši stalni 
razstavi v palači Venier - levov, 
moramo povedati, da je žal od
prta le od aprila do oktobra

Letošnje dolge vrste za vstop 
v palačo pa pomenijo tudi obzir
nost do gledalcev, tako, da si lah
ko ogledamo umetnine v miru in 
zbrano. Obisk je namreč omejen 
na nekaj popoldanskih ur: od 14. 
go 17. ure.

Za prihodnje so v načrtu važna

certih. Balet Romeo in Julija je 
bil prvič uprizorjen leta 1940 v 
Leningradu, pri nas je prišel na 
redni program leta 1968. Pred
stavo bo vodil dirigent Vladimir 
Kobler (premiera bo 8. oktobra).

Prva nova predstava (če šte
jemo prej omenjeri balet kot že 
predstavljen) bo Verdijev Don 
Carlos (premiera 1. oktobra). Zanj 
so se v Operi SNG odločili po raz
meroma dobro uspel' Verdijevi o- 
peri Moč usode v pretekli sezoni. 
K temu so pripomogli deloma ka 
drovski vidiki in težnja po upri
zarjanju opernih del večjega for
mata. Don Carlos, ki nosi vsebin
sko vse bistvene sestavine Schil
lerjeve istoimesnke dramske pes
nitve, je opera z močnimi dramat- 
skimi poudarki, lepimi arijami in 
mogočnimi ansambelskimi nasto
pi. Krstna predstava opere je bila 
leta 1867 v Parizu. S tem delom 
se ljubljanska Opera vsaj posred
no pridružuje praznovanjem o- 
semdesetletnici Verdijeve smrti. 
Delo bo dirigiral Lovrenc Arnič.

popravila palače Venier, oziroma 
izpopolnitve. Istrski kamen fasade 
se že nekaj let nevarno kruši in 
je nujno čimprej preprečiti proces 
razpadanja. Dalje so umetnine v 
notranjih razstavnih prostorih o- 
grožene zaradi neprimerne ir po
manjkljive klimatizacije, to je za
radi vlage in temperature. Nazad
nje načrtujejo točno kronološko u- 
reditev razstavljenih del. Vsi ti 
načrti zahtevajo velika gmotna 
sredstva, ki so danes odvisna iz
ključno od vstopnin in prispevkov 
newyorške Guggenheimove usta
nove.

Da bi znanje moderne umetno
sti posredovali tudi mlajšemu ro
du, so že v letošnji pomladi odprli 
muzej tudi v jutranjih urah, kjer 
so spretni vodiči razstave sezna
njali in uvajali dijake v sodobne 
smeri likovne umetnosti. Razum
ljivo je, da se pobuda nadaljuje in 
razvija.

Peggy Guggenheim je hotela 
prav to. Skromno in tiho pribli
žati moderno umetnost ljudem, kot 
je ponižno in z izredno lahkoto 
spojila v tem mestu staro umet
nost z moderno.

Povzemamo iz pogovora 
Nade Ravter z našim slav
nim Avgustom Černigojem 
objavljenega v mariborskem 
tedniku «7 D» prejšnji teden:

»Triinosemdeset let ima, a ko 
se človek sreča z njim, verjame, 
da se nekateri ljudje nikdar ne 
postarajo ...»

Vpr.: » ... Kaj pa od prvega por
treta do slikanja?*

A. Černigoj: »...Leta 1922 sem 
odšel po znanje v Bologno, nato pa 
kam drugam, če ne tja, kamor so 
odhajali vsi slikarji: V Monako- 
vo. V Monakovem, ki mu žal vsi 
pravijo Miinchen, sem spoznal Ko
sovelovo sestro Karmelo.*

Vpr.: «Ko sva že pri Kosovelo
vih: vaše ime je povezano s Ko
sovelovimi Integrali. Ste vplivali 
s svojim konstruktivizmom na 
mladega pesnika?»

A. Č.: »...Iz Nemčije sem pri
nesel konstruktivizem, ki se ga je 
Srečko hitro nalezel, všeč mu je 
bil. Srečko je bil mehak, jaz pa 
precej razgiban, zato se me je 
skoraj malo bal. Rad me je sicer 
imel, a tega ni znal pokazati.

Kasneje, ko sem gledal njegove 
Integrale, sem videl tudi kolaže, 
za katere nisem vedel, ali so moji 
ali Srečkovi. Saj ni važno, kolaži 
so. V oklepaju lahko napišete, da 
mislim, da so moji, a če mislijo, 
da so Srečkovi, naj bodo njegovi.* 

SPACAL ... »UMETNIK 
NA ČERNIGOJEVI PODLAGI* 
Vpr.: »V tržaški skupini so bili 

poleg vas priznani slikarji, kot so 
Bambič, Cesar, Grom. Hlavaty, 
Lukežič, Spacal. Vas je družil kon
struktivizem?*

A. Černigoj: »Ta tržaška sku
pina je nastala zaradi konstruk
tivizma. Spacal je prišel k meni 
po pomoč, ker je delal neki izpit. 
Ukvarjal sem se z njim nekaj ča 
sa in njegov uspeh na izpitu je bil 
tudi moj uspeh. Spacal je torej v 
nekem smislu umetnik na Černigo 
jevi podlagi. Cesar in Lukežič sta 
bila tudi nekaj časa pri meni, ven 
dar bolj kot nedeljska slikarja, sta 
pa dosegla določeno umetniško ra 
ven. Bambiča poznam le kot kri 
tika. Grom je danes v Ameriki, z 
menoj pa je imel malo opraviti.* 

OCVIRKOVA RAZLAGA 
Iz uvodne študije Antona Ocvir

ka »Srečko Kosovel in konstrukti-

Tretja premiera bo predstavila 
slavni balet Giselle Adolpha Char
lesa Adama (1803-1956). Letos po
teka 140 let, ko so v Parizu prvič 
z velikim uspehom uprizorili ba
let Giselle. Od tedaj je nenehno 
prisoten na vseh svetovnih balet
nih odrih. Giselle je idealen balet: 
obsega vso lestvico človeških ču
stev, ples pa je eden njegovih 
glavnih elementov. Premiera bo 
26. novembra. Delo bo dirigiral 
Milivoj Šurbek.

Četrta premiera bo predstavila 
že lani napovedano delo Dekame
ron sodobnega češkega skladate
lja J.F. Fischerja. Skladatelj na
šemu občinstvu ni povsem ne
znan. Z njegovo opero Romeo, Ju
lija in tema, v kateri je avtor za
jel usodo Anne Frank, je Opera 
SNG doživela pred leti lep uspeh 
in odobravanje občinstva in kriti
ke. Fischerja odlikuje prikupna 
glasbena govorica in tudi njegova 
prepričljivo zasnovana glasba je 
dostopna širšemu krogu poslušal
cev. Dekameron, ki je doživel 
krstno predstavo leta 1977 v Brnu, 
je do danes obhodil že veliko o- 
pernih odrov in bil povsod sprejet 
z navdušenjem. Vsebinsko je oprt 
na štiri zgodbe iz Boccacciovega 
Dekamerona, poln je humorja in 
situacijske komike. Premiera de
la bo 17. decembra, predstavo pa 
bo pripravil Milivoj Šurbek.

Laoša Janačka naše občinstvo 
pozna predvsem po treh operah: 
Jenufi (lani premiera v Maribo
ru), Katji Kabanovi in Iz mrtve
ga doma. Tudi Lisička Zvitorep
ka, ki bo v Ljubljani doživela pre
miero 25. februarja, je pogosto 
izvajano delo, vendar bo to nju
na prva predstavitev v Jugosla
viji. Janaček jo je komponiral v 
letih 1921-23, prvič pa je bila upri
zorjena leta 1925 v Brnu. Sklada
telj se je precej naslanjal na fol
kloro, sicer pa je tema češka va
rianta živalskega epa o zviti li
sici. Opera je idilično pravljična, 
v njej nastopajo med drugim vsa
kovrstne živali, obarvane s člove
škimi potezami. S to opero želi 
SNG ustreči tudi mladim poslu
šalcem, saj so številne živalske 
vloge napisane za najmlajše pev
ske talente. Delo bo pripravil di
rigent Vladimir Kobler.

In naposled bo 1. aprila še pre
miera Bellinijevih Puritancev. To 
je zadnje skladateljevo delo, ki 
je bilo z velikim uspehom upri
zorjeno leta 1835 v Parizu, nekaj 
dni pred skladateljevo smrtjo. Te
ma dela je ljubezen med kraljevo 
hčerko Elviro in lordom Arturjem, 
ki jima politične zdrahe v času 
angleške državljanske vojne v 17. 
stoletju ne dajo uživati zakonske 
sreče. Puritanci so poleg Norme 
najčešče izvajano Bellinijevo delo, 
kljub temu pa bodo prvič izvaja
ni pri nas.

Poleg novih opernih in baletnih

vizem* za Kosovelove »Integrale* 
(Ljubljana - Trst, 1967) pa izvemo, 
da je »mehki* Srečko Kosovel pri
jatelju Cirilu Debevcu med drugim 
9. julija 1925 pisal:

«... Tega Ti nisem povedal, da 
misli izdajati Černigoj list... o ka
terem pravzaprav še ne ve, kaj 
bo in kakšen ... Ust bo, kakor zdaj 
premišljujoč uvidevan, brez suhe 
podlage in ideje. Z Grahorjem sva 
obljubila, da bova sodelovala, za
kaj pa ne, če bo kazalo, da bo 
dober ... Škoda bi bilo, da ostane 
to samo načrt ali ponesrečen po
izkus ...»

O kolažih pa beremo v isti Oc
virkovi študiji na str, 105:

«... V decembru 1925, nekaj me
secev pred svojo usodno bolez
nijo ... takrat se mu je morala 
dokončno razjasniti transfinitna 
polnota in metanoetična pomenska

premier v novi sezoni obljubljajo 
v Operi in Baletu SNG obnovitev 
še vrste del iz železnega reper
toarja. Pri baletu bi bili to Plesi 
na temo magnificata J.S. Bacha, 
na Mozartov Madrigal in Chopi
nova Chopiniata ter Prokofjeva 
Pepelka in Lhotkov Vrag na vasi. 
Operni repertoar je obsežnejši, 
ponuja Verdijeva dela Othello, Ri- 
goletto. Trubadur, Traviata in 
Moč usode, Puccinijevi deli La 
Boheme in Madame Butterfly, 
Borodinovega Kneza Igorja. Dvo
rakovo Rusalko, Donizettijeve Kap
ljice za ljubezen, Gotovčevega E- 
ra z onega sveta, Kozinov Ekvi
nokcij in Brittnovo Uprizorimo o- 
pero. To so dela, ki so bila na 
sporedu v prejšnjih sezonah in bi 
bila v glavnem namenjena novim 
obiskovalcem opernobaletne hiše 
in vsem, ki so dosedanje pred
stave zamudili. Vsekakor je to 
bogat repertoar, čeprav ni nuj
no, da bodo uprizorjena vsa na
šteta dela.

V Dubrovniku je bil od 30.8. do 
3.9. že 26. tradicionalni mednarod
ni seminar »Univerza danes*, ki 
je obravnaval zelo perečo in ak
tualno temo izobraževanja in ra
zvoja. Kakih 350 udeležencev se
minarja, univerzitetnih profesor
jev predstavnikov združenega de
la in študentov je aktivno sodelo
valo v štirih podtemah seminarja. 
Prva podtema, ki je zadevala pro
blem izobraževanja in proizvodnje 
je bila na dnevnem- redu semi
narja 31. avgusta. Navedeno pro
blematiko je obravnavalo kar 12 
udeležencev seminarja, in značil
no zanjo je bilo, da so v njej so
delovali tudi jugoslovanski pred
stavniki združenega dela, ki so jih 
to pot organizatorji izrecno pova 
bili k sodelovanju in razpravi.

Prvi je o izobraževanju in pro
izvodnji govoril Vitomir Gašparo
vič z zagrebške univerze in je svoj 
prispevek naslovil »Izobraževanje 
in proizvodnja*. Na začetku svo
jega razmišljanja je Gašparovič 
dejal, da je bilo znanje vedno nuj
ni pogoj, ki je organiziral proiz
vodne činitelje v smiselno dejav
nost. Čim večji je bil delež zna
nja, tem večji so bili tudi učinki.

razsežnost osamosvojene besede. 
In ravno to je razvidno iz nje
govih pesmi-lepljenk, zlasti še iz 
najobsežnejše med njimi PRO
STOR, ki je nastala v začetku 
leta 1926. V njej so besede tako 
vdelane v likovno ploskev, da u 
činkujejo hkrati s svojo lirsko 
neposrednostjo in slikarsko deko- 
rativnostjo živo, vznemirljivo in 
prepričljivo. Ko smo svoje dni v 
«Literarnem krožku* pasli oči po 
njegovih lepljenkah, ki jih je raz
postavil po mizi, okoli katere smo 
sedeli, smo občudovali samo nji
hovo samotno, igrivo, ironično 
miselno iskrivost, ne pa njihove 
likovne zgrajenosti, slikovitosti in 
zaokroženosti. V njih smo iskali 
predvsem »vsebine*, ker nismo 
vedeli, da je sestavni del celote 
hkrati tudi njihova oblika. Ugajali 
so nam duhoviti cinični zbodljaji,

V prvem poročilu z mednarodne
ga zborovskega tekmovanja »Gui- 
do d’Arezzo», ki je bilo od 26. do 
30. avgusta v Arezzu, smo govo
rili o mladinskih pevskih zborih, 
v današnjem pa bomo obravnavali 
moške, ženske in mešane zbore, ki 
se nastopali na področju polifon- 
ske glasbe, ljudskega glasbenega 
izročila in gregorijanskega korala.

Najbolj šibka po številu je bila 
moška zborovska skupina: prija
vili so se namreč samo trije mo
ški zbori, pa še ti so bili le deli 
mešanih zborov; končno je nasto
pil en sam — moški del mešanega 
zbora Saringhimig filipinske uni
verze v Dilimanu, ki ga vodi Geor
ge Gemora Hernandez. Zbor ima 
sicer lepe glasove, vendar način 
petja povzroča zamolkel ton, v 
večjih dinamičnih stopnjah se 
zvočno razmerje razdeli v šibkej
še tenorje in v homogenejše ter 
volumnejše baritone in base. Ta
ke je petje ponekod zvenelo dovolj 
čisto in zlito, interpretacije spre
jemljive; drugod, zlasti v zadnjih

I Danes, ko proizvodnja postaja ze
lo zapleten tehnični, ekonomski in 
sociološki sistem, znanje ni več 
dodatni ali pomožni pogoj, ki do
loča samo kvaliteto gospodarjenja 
na dani ravni tehnike, temveč po
staja temeljni pogoj za gibanje 
in vzdrževanje tega zapletenega 
tehničnega sistema in celotnega 
sistema gospodarjenja. Od tod tu
di ogromen pomen znanja za pro 
izvodnjo, in če malce svobodno in 
ne preveč natančno izenačimo 
znanje z izobraževanjem, potem 
lahko rečemo, da je izobraževa
nje proizvodna sila.

Splošno vzeto je delež tehnolo
škega napredke, v,, gelotai .gospo
darski rasti vehk/JSodi jo/ffa je v 
zadnjih sedemdesetih letih (to ob
dobje zajema tudi 11 let minulega 
stoletja), tehnološki" napredek' sb- 
deloval s 46% pri celotni rasti go
spodarstva ZDA, da pa se udelež 
ba v stopnji gospodarske rasti ra 
zvitih zahodnih dežel v tem stolet
ju giblje od 1/2 do 2/3. Če merimo 
drugače je tehnološki napredek v 
zadnjih sto letih sodeloval pri ra 
st’ produktivnosti v ameriškem 
gospodarstvu s skoraj 90%. V 
jugoslovanskem gospodarstv” je

ne pa njihova vidna podoba. Zato 
so nam bile bližje tiste lepljenke 
— kakor na primer obe manjši z 
naslovom ZRCALA in BOMBA — 
ki so se nam zdele bolj zgovorne, 
vsebinsko dognane in vsebinsko 
bolj dojemljive, kakor pa najbolj 
plastična med njimi - PROSTOR ...

... In v resnici je Kosovel ta
krat, ko so nastajale njegove pe
smi lepljenke, napeto razmišljal o 
vsebinskih in estetskih vrednotah 
besed v poeziji in o njihovi no
tranji razsežnosti, hkrati pa še o 
njihovi vsebinski in idejni pol- 
noti...»

Med besedilom iste Ocvirkove 
študije je na str. 30 objavljen A. 
Černigoja linorez «INFANTILI- 
ZEM», na str. 89 pa beremo:

»...se ni ohranilo tudi nobeno 
Černigojevo pismo Srečku Koso
velu, čeprav mu jih je pisal več; 
sam pa se ne more spomniti, kaj 
vse mu je morda zaupal in ali 
mu je sploh omenil, s čim se 
ukvarja ...»

* » »
Paolu Amodeu pa je Černigoj 

za svojo 83-letnico med drugim 
povedal (II Piccolo. 8. septembra 
1981. leta);

»Po vojni ... sem šel na študij 
v Monakovo... praktično so me 
vrgli iz akademije, ker sem delal 
lepljenke; profesor je rekel: ”Ni 
naša zvrst”...

»...moral sem odpotovati in u- 
stavil sem se v Ljubljani, da bi 
napravil "revolucijo” v palači, ki 
ni uspela, tako da so me spakirali 
in poslali proč.* ... Spoznal sem 
Kosovela, ki je postal pozneje ve
lik pesnik, in moram reči, da tega 
nisem nikoli opazil ... morda je bi
la prava revolucija v palači on, 
s svojimi integrali, ki so vsebova
li vse elemente, ki sem jih pro
pagiral. Ljubljana me je takrat 
navdušila: zgrešil sem vse od za
četka, toda to se mi je zgodilo 
večkrat.*

«... Po vrnitvi v Trst smo pri
rejali razstave v Javnem vrtu ... 
Rodil se je "Gruppo costruttivista 
d: Trieste” in fašisti niso nič opa 
žili. Bil je tudi Leninov portret, 
abstrakten, seveda. Preside Sam
bo, ki je vodil razstave, mi je 
rekel: ”Dei, meti via almeno
quel”.»

(P- f.)

dveh pesmih, pa so navedene raz
like prišle bolj do izraza, ka na
vaja na ugotovitev, da bi zbor z 
ozirom na zahtevnost skladb mo
ral biti glasovno bolj pripravljen 
in v smislu vokalne tehnike bolj 
dovršen, skratka, v celoti glasov
no kompaktnejši. Žirija mu je pri
sodila tretje mesto.

V kategoriji ženskih zborov se 
jih je priglasilo šest, vendar je 
bil le eden, ki samostojno deluje 
kot ženski zbor in sicer Dekliški 
zbor iz Hannoverja, v Zahodni 
Nemčiji, vsi ostali so del meša
nih zborov. Ta razlika je bila se
veda opazna: kljub temu, da smo 
se srečavali z lepimi glasovi in 
dokaj uglajenim petjem nekate
rih polovic zelo dobrih mešanih 
zborov, je vendarle zbor iz Han
noverja, ki stalno deluje in vežba 
v svoji postavi, pokazal predno
sti v homogenosti skupin kot so 
zlitost in ravnovesje vešče izdela
nih in dobro postiranih glasov ki 
•■zdržijo ob svojem precejšnjem 
volumnu celotno izenačenost in

stopnja tehnološkega napredka 
znašala med 1951. in 1972. letom 
3,55% letno (ali nekaj manj), toda 
med 1955. in 1967. letom pa je zna
šala za industrijo 4,2%, za ne- 
kmetijstvo 4,6%, kar pomeni, da 
je v celotnem povečanju produk
tivnosti pri nas sodeloval tehnični 
napredek z 89%.

Ko je v nadaljevanju svojega 
referata Gašparovič govoril o gi
banju proizvodnje v Jugoslaviji, je 
ugotovil, da je na to lahko delova 
lo nekaj negativnih vplivov, in ta
ko smo, "npr., skoraj desetletje po 
osvoboditv; šele doseglji predvoj
no produktivnost. Vsi ti in podobni 
problemi nam bodo postali jasnej
ši z aSalizo v^fvov Šmapja na ra
zvoj tehnologije in" proizvodnje. 
Dejstvo je, da na nekaterih pod 
ročjih zaostajamo za razvitejšimi 
gospodarstvi, na drugi strani pa 
je res. da je bil doseženi razvoj v 
pretežni meri ustvarjeh ne p> za
slugi lastnega znanja, temveč s 
transferom tujih znanj. Kako to
rej to dejstvo, izraženo v nakupu 
velikega števila tujih licenc, spra 
viti v sklad z drugim dejstvom, 
po katerem imamo na številnih 
področjih zadostno število kadrov? 
Seveda smo še vedno siromašna 
dežela z omejenimi kadrovskimi 
sposobnostmi, toda nekatere stor
jene primerjave z razvitim sve
tom kažejo v presenetljivo veli
kem številu primerov, da ne zao
stajamo za njimi niti po številu 
niti po znanju naših kadrov, pri 
tem pa so naši proizvodni učinki 
bistveno slabši kot drugod

Kako torej zboljšat produktiv
nost in zakaj pri tem enostransko 
vztrajati samo pri povečanju de
lovnih izmen v tovarnah, pri tem 
pa zapostavljati ostale poti, kot so 
intenzifikacija in odstranjevanje 
vseh vrst izgub na eni strani ter 
kvalitetnejše izkoriščanje že ob 
stoječih proizvodnih resursov na 
drugi strani. Kajti povečanje šte
vila delovnih izmen je najenostav
nejša, toda ne tudi najučinkovitej- 
s? pot za povečanje izkoriščanja 
zmogljivosti. Kajti delo v tretji iz
meni, zagotovo pa v četrti, delav
ca zagotovo ne bo navdušilo. Za
kaj torej ob nujnih naporih za ek
stenzivno povečanje izkoriščanja 
zmogljivosti ne bi začeli tudi u- 
strezno. to je kvalitetno, izkori
ščati obstoječe proizvodne resur
se? Jugoslavija je glede kvalitete 
proizvodne opreme v precej ugod
nem položaju, kajti 92% opreme 
ni starejše od desetih let. Torej 
stroji in naprave niso stari in ver
jetno tudi v tehnološkem smislu 
niso preveč zastareli (po podatkih 
iz 1971. leta je bil v celotnih sred
stvih za delo delež avtomatov v 
industriji Kosova 82%, Makedonije 
75%, Črne gore in Vojvodine 62 
odst., Bosne in Hercegovine 61,4%, 
Slovenije, Hrvatske in Srbije pa 
56%, torej je udeležba avtomati
zirane opreme razmeroma viso
ka). Vendar pa proizvodne meto 
de, ki jih uporabljamo, dajejo v 
primerjavi z drugimi skromne re
zultate, čeprav po kvaliteti opre 
me ne zaostajamo. S tako sodob 
no opremo bi lahko proizvajali 
kvalitetnejše in plemenitejše pro 
izvode od tistih, ki jih sedaj pro
izvajamo, s takšnimi proizvodi bi 
ustvarjali večjo stopnjo dohodka, 
izvoz bi bil olajšan, pri tem pa bi 
uresničili hitrejšo in kvalitetnejšo 
gospodarsko rast.

Torej se zastavlja vprašanje, za 
kaj se ne razvijamo hitreje in za 
kaj na nekaterih področjih celo 
zaostajamo, ko vendar imamo na 
voljo dovolj kvalitetno proizvodno 
opremo ter kadre, katerih števila 
in znanja ne smemo podcenjevati.

Očitno je, da moramo vzroke za 
takšen položaj iskati na eni strani 
v šoli, na drugi strani pa v pro
izvodnji in na delovnem mestu. 
Kar zadeva šole, bi morale dajati 
študentom ne samo znanje, tem
več bi morale prav tako razvija
ta etična načela in zavest o nuj

tonsko lepoto. Če je bilo pri izlo 
čilnem tekmovanju nekaj odsto
panj, kar zadeva homogenost so
pranov zaradi nekoliko premočne 
glasovne resonance, so gornje od
like prišle do veljave predvsem 
v finalnem nastopu, ko se je zbor 
ob svoji izredni pevski discipli
ni, zvočni enovitosti, ritmični pre
ciznosti, s pravim pevskim zano
som osredotočil v oblikovanje v 
tesnem spoju z dirigentom, ki je 
v smiselno zastavljenem grajenju 
dosegel dokajšnjo napetost in s 
tem učinkovito odzivnost. Bilo je 
takoj jasno, da je to najboljši 
ženski zbor in je tudi popolnoma 
zasluženo prejel prv i nagrado.

Drugo mesto je žirija prisodile 
komornemu zboru Monteverč ii 
Esztergoma, Madžarska, ki je že 
pri izločilnem tekmovanju zapusti) 
vtis solidno pripravljene- pevske 
skupine, vendar so se zdaj pa zdaj 
pojavljali občasni dvomi glede in
tonacije posameznic v prvem so
pranu in s tem seveda tudi homo
genosti cele sopranske skupine.

nosti in potrebi, da uporabljajo in 
izkoriščajo svoja najboljša znanja: 
da bi organizirali produktivnejše 
tehnologije proizvodnje, da bi kon
struirali boljše proizvode, da bi 
uporabljali popolnejše metode a- 
nalize, da bi vzpostavljali rac-io 
nalnejšo organizacijo dela itd. Šo 
la bi morala pri svojih študentih 
razviti zaščitni mehanizem, ki bi 
jih obvaroval, da bi ne padli v 
past lagodnosti strokovnega opor
tunizma in pasti preproščine ruti- 
nerstva. Fakultete bi morale še 
posebej v največji možni meri sko
zi izobraževanje vzgojiti v študen 
tu trdna ;n neomajna načela etike 
poklica ter strokovne in znanstve
ne pošteifisti* liiHtfcUena jauja in 
ideal, da ’ naj ne bi- /»znanstvene 
racionalnosti uporabljali za opra
vičevanje monopola oblasti in u- 
pravljanja,* bi morali razviti in 
razširiti na zavračanje, da bi se 
vključili v izdelavo in odločanje o 
slehernem tistem investicijskem 
programu, ki ni racionalen, a si 
ga nekdo «želi», k uvajanju neučin
kovitih proizvodnih metod, čeprav 
jih nekdo »pridiga*, za izdelavo 
takih analiz, ki bodo dale prav 
takšne rezultate, ki so nekomu »po 
volji* itd.

V nadaljevanju je referent go
voril še o vrsti problemov v zvezi 
z visokim šolstvom pri nas ter ob 
koncu ugotovil, da je glede na to, 
da so sredstva za šolanje neza 
dostna in da ni realnih možnosti za 
njihovo povečanje, v prihodnosti 
pozorno, varčno gospodarjenje s 
sredstvi imperativ največjega po 
mena. Poleg tega bi bilo potrebno 
takšno analizo razširiti tudi na 
druge možnosti. Tako bi analiza 
števila študentov bila lahko tudi 
vključena kot ena izmed možno
sti za racionalizacijo izobraževanja 
na fakultetah in visokih šolah. Kaj
ti Jugoslavija sodi, čeprav zao
staja po nacionalnem dohodku, po 
številu vpisanih študentov na višje 
in visoke šole v sam svetovni vrh, 
kar je moč videti iz naslednje ta 
bele, ki navaja število študentov 
na 1000 prebivalcev: Jugoslavija 
20, Francija 20. Norveška 18, Ita
lija 18, Finska 17, Španija 16, Bol
garija 15, Zahodna Nemčija 14, Av
strija 14. Velika Britanija 13. ČSSR 
11. Znotraj Jugoslavije pa je šte
vilo študentov med 19. in 30. le
tom na 1000 prebivalcev po repu
blikah zelo raznovrstno: Jugosla
vija 20, Kosovo 30, Makedonija 26, 
ožja Srbija 24, Vojvodina 22, Slo
venija 16, Hrvatska 15. Bosna in 
Hercegovina 15 in Črna gora 14.

To analizo bi bilo treba opraviti 
z namenom, da bi preučili, če 
družba _ zares potrebuje tolikšno 
število študentov, če je družbenim 
potrebam mogoče zadostiti tudi z 
manjšim številom diplomiranih štu
dentov. da pa pri tem ne bi zmanj
šali družbene produktivnosti, proiz
vodne rasti in bi prihranke z mo
rebitnim zmanjšanjem števila štu
dentov izkoristili za izboljšanje 
pouka.

Za njim je spregovoril prof. dr. 
Luis Alberto Machado in Caracasa 
v Venezueli, minister za razvoj izo
braževanja, ki je govoril o mož
nostih in perspektivah razvoja šol
stva ter pri tem razvijal tezo o 
inteligenci prebivalstva sveta, 
pravzaprav o naravnih sposobno
stih ljudi, v kar bi vse vlade in 
odgovorni politiki morali vložiti 
večja sredstva in napore, to pa 
bi vsekakor rodilo večje blagosta
nje ljudi in hitrejši razvoj vseh. 
Ker pa sta znanost in tehnologija 
plodova inteligence, bi bil takšen 
projekt zelo globoka, toda miro 
ljubna revolucija. Za njim je kot 
tretji spregovoril predstavnik go
spodarstva. oziroma proizvodnje in 
sicer ing. Miloš Kolte, ki je na 
podlagi izkušenj in dosežkov Iskre 
spregovoril o pogledih moderne 
proizvodnje na visoko izobraževa
nje, o čemer bomo podrobneje 
spregovorili v našem naslednjem 
prispevku iz Dubrovnika.

DUiAN ŽELJEZNOV

čemur se ni mogel popolnoma izo
gniti niti pri finalnem nastopu. 
Zbor vodi Zoltan Hunydi.

Boljši v tem pogledu je bil zbor 
iz Rosaria, Argentina, ki je zve
nel dovolj čisto in ubrano, v ce
loti glasovno izravnano; zbor, ki 
razpolaga z lepimi glasovi, ima 
znaten volumen; v čvrstem ritmu 
deluje enotno. Oblikovanje se na
giblje li komornemu načinu muzi
ciranja, ki pa odraža dokaj in
tenzivno grajenje, nazorno se ra
zvijajoče interpretacije. Prejel je 
tretjo nagrado, vendar bi lahko 
bil bolje ocenjen.

četrto mesto so prisodili itali
janskemu zboru Gruppo corale po- 
lifonico I cantori di Santomio. 
Malo, Vicenza. Ta je zapustil bolj
ši vtis v izločilnem nastopu kakof 
v finalu, in sicer v pogledu ho
mogenosti, preciznosti in enotnosti 
delovanja, enomiselnosti in kon
centracije v interpretiranju; gla
sovno oplemeniteno in v celoti 
precej uravnovešeno petje je iz
kazovalo dobro pripravo. Pri fi
nalnem nastopu pa so bili takoj 
na začetku prve pesmi soprani di- 
sperzirani in petje v celoti ni ime
lo pravega elana, pa tudi druga 
pesem ni bila glasovno dovolj iz
delana in izrazno dovolj nazorna 
— kakor da zbor n; pričakoval, 
da se bo dokopal do finala in se 
je zaradi tega zatekel v koncen
trirane priprave šele v zadnjih 
trenutkih.

Zbor Cantilena iz Ploiestija, Ro
munija, je glasovno v celoti za
strt kot posledica v izrazito po
krivanje naravnanega oblikovanja 
glasov. Zaradi tega preveva ves 
zbor, ki tudi nima pravega volum
na, temna barva. Interpretiranje 
vzbuja občutek nesproščenosti. 
Drugače pa zbor razpolaga z do
brimi pevci, ki bi se ob drugač
nem pristopu k vokalni vzgoji 
utegnili zliti v svetleje obarvano 
in prožneje delujoče pevsko telo. 
Dirigent je G.C. Ionesco.

Coro S. Andrea iz Pescare pa 
niti po glasovni (ne)izdelanosti ni
ti po neizrazitih interpretacijah 
ni sodil ne mednarodno tekmo
vanje.

Sledila je revija priredb narod
nih pesmi, pisanih za zbor. Prav 
tu smo prvič slišali dva izvrst
na mešana zbora in sicer iz Ro
saria iz Argentine in zbor madri
galistov s : filipinske univerze i* 
Dilimana. Sicer pa so tu priredi
telji zasledovali drugi cilj: po
speševati prizadevanja na področ
ju prirejevanja pesmi iz ljudske 
pevske tradicije in vzpodbujati 
ter dajati priznanja temu delu. 
Zato so posebna priznanja in na
grade za najboljše še neobjavlje
ne priredbe prejeli štirje zbori: 
komorni zbor Monteverdi iz Es- 
zergoma za »Szep a tavasz, szep 
a nyar», ki jo je napisal J. Karai. 
zbor madrigalistov s filipinske u- 
univerze iz Dilimana za «Mama- 
yog akun», ki jo ;e napisal F. Obi- 
spo, zboru Saringhimig, to je dru
gi zbor z iste univerze, za «Puk- 
puk Alimpukpuk* F Feliciana in 
argentinski zbor iz Rosaria za 
»Cantombe*. argentinski ples, ki 
ga je napisal E. Rosaenz. Pobuda 
Društva prijateljev glasbe v A- 
rezzu je vsekakor pomembna za 
razvoj na tem področju, kakor tu
di za vrednotenje ljudske glasbe
ne tradicije.

Na področju tekmovanja meša
nih zborov v polifonski glasbi je 
bilo v finale pripuščenih izmed 
trinajst nastopajočih le šest. Mne
nja sem, da bi moral namesto ko
mornega zbora iz Viersen Diilkena 
iz Zahodne Nemčije, priti v finale 
italijanski zbor I cantori di Sam 
tomio, ki je vsekakor bil boljši 
po pevski in-interpretacijski plati.

Prvo mesto si je priboril zbor 
madrigalistov s filipinske univer
ze iz Dilimana, ki ga vodi izvrst
na dirigentka, očividno tudi dobra 
poznavalka vokalno tehničnih ve
ščin, Andrea Veneracion. Zbor, ki 
ima lepe, izbrane glasove, odli
kuje izredna prečiščenost in zli
tost, na kakršno le redko naleti
mo. Tu je dobra impostacija gla
sov posameznih pevcev, ki se tako 
po glasovnih skupinah, kakor v ce
loti zlivajo v homogeno enoto, po
kazala izvrstno vokalno tehnično 
vzgojo, ki zboru, poleg čistosti in

Ker se nam je zaradi stav
kovnega gibanja v tiskarni na
bralo precej že postavljenih 
člankov in ker so, čeprav ča
sovno nekateri že zastareli, po 
naši sodbi še vedno zanimivi) 
jih objavi lamo v današnji šte
vilki z upanjem, da bomo lahko 
od nedelje dalje redno objavlja
li tradicionalno kulturno stran.

vzdržljivosti v intonaciji, enotno
sti v vokalizaciji ter že omenjene 
zlitosti, nud' zboru še znaten vo
lumen kljub sorazmerno majhne
mu številu štiriindvajsetih pevcev 
in pevk. Na visoki stopnji je iz
vajalska kultura, ki se odraža V 
reliefno oblikovanih frazah in pla
stični gradnji. Iz sproščeno se ra
zvijajočih, muzikalno globoko za
jetih interpretacij izžareva nepo
sredno doživljajoče muziciranje; 
zbor ima močne izražajne sposob
nosti, ki se enako odražajo v delih 
vseh slogovnih posebnosti. Poleg 
drugih nam bo globoko v spominu 
ostala izjemno nazorno izoblikova
na, v vsem tenkočutnem muzikal- 

IVAN SILIČ

(Nadaljevanje na 5. strani)
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Z OBISKA V BENETKAH

V palači Venier največja 
razstava moderne umetnosti

CRISTIAN š BALDASSI

OB 83. ROJSTNEM DNEVU TRŽAŠKEGA SLIKARJA AVGUSTA ČERNIGOJA

«Nekateri ljudje se nikdar ne postarajo...»

Umetnik prof. Avgust Černigoj

MARIJAN ZLOBEC

Z MEDNARODNEGA SEMINARJA «UNIVERZA DANES» V DUBROVNIKU

Tudi znanje je proizvodna sila
Zanimiv referat prof. Vitomira Gašparoviča o izobraževanju in proizvodnji
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V OKVIRU POIMENOVANJA VELENJA PO PREDSEDNIKU TITU
v v

V ŠOŠTANJU BODO POSTAVILI DOPRSNI KIP ! 
DUHOVNIKU-PARTIZANU JOŽETU LAMPRETU j
Bil je nosilec Spomenice 41, udeleženec legendarnega pohoda XIV. divizi- ■ 
je, verski referent divizije in že pred vojno napreden slovenski župnik
V okviru številnih prireditev ob 

poimenovanju mesta Velenje po 
Titu bodo 8. oktobra — na praznik 
občine Velenje — odkrili pri grobu 
talcev v Šoštanju doprsni kip Jo
žetu Lampretu in spominsko plo
ščo na njegovi rojstni hiši v Šo
štanju.

Doprsni kip in spominsko ploščo 
je postavil svojemu zaslužnemu ro
jaku občinski odbor zveze zdru
ženj borcev NOV Velenje, ki je 
tudi predlagal, da bi ploščad z do
prsnim kipom poimenovali po Jo
žetu Lampretu.

Z doprsnim kipom, spominsko 
ploščo na rojstni hiši in s poimeno
vanjem ploščadi želijo trajno po
častiti spomin Jožeta Lampreta, 
naprednega slovenskega duhovni
ka, verskega referenta slavne XIV. 
divizije, udeleženca legendarnega 
pohoda te divizije in nosilca «Spo- 
menice 1941» za njegovo neomaj
no in zvesto pripadnost slovenske
mu ljudstvu, za napredno delova
nje pred vojno, za aktivno sodelo
vanje v narodnoosvobodilnem bo
ju in v povojni socialistični iz
gradnji. Naj ob tej priložnosti še 
omenimo, da je duhovnik Jože 
Lampret za to prejel številna vi
soka odlikovanja.

Jože Lampret je bil rojen 19. 
januarja 1903 v obrtniški družini v 
Šoštanju. Gimnazijo je obiskoval 
v Celju, maturiral pa je v Čupri- 
ji v Srbiji, ker je bil zaradi svoje 
napredne miselnosti izključen iz 
vseh gimnazij v Sloveniji. Po svo 
ji vrnitvi v Slovenijo se je naj-1 
prej odločil za duhovniški stan in 
dokončal bogoslovje v Mariboru. 
V svojih študentskih ''•tih v Ljub
ljani in Mariboru je spoznal mla
de slovenske revolucionarje Kar
delja, Kermaunerja, šmona, Potr
ča. Jurančiča. Hermanka in druge.

Jože Lampret je začel opravljati 
duhovniški poklic leta 1931; služ 
boval je pri Sv. Trojici v Halo
zah, v Žetalah, v Ribnici na Po
horju, pri Sv Juriju v Slovenskih 
goricah in v Šmiklavžu pri Slove
njem Gradcu. Povsod, kjer je služ
boval, je spoznal ljudi in nemogo
če razmere, v katerih so živeli. 
Spričo vedno hujšega pritiska dik
tature ter hude svetovne gospo
darske in finančne krize je bil de
lavski razred v tistih časih popol
noma razklan in prepuščen na mi
lost in nemilost hudemu izkorišča
nju. Nič i.oljše se ni godilo tudi 
drugim demokratičnim silam, na 
primer izobražencem, ki so morali 
zelo dolgo čakati na službo, in 
kmetom, katerih pridelki.niso imeli 
nobene cene. kar je vodilo k sploš
nemu obubožanju dežele.

Duhovnik Jože Lampret ni stal 
križem rok. Neprestano je bodril 
kmete, viničarje in delavce in jim 
nakazoval pota iz na videz skoraj 
nerešljivega položaja. Poudarjal je 
potrebo po povezovanju delovnih 
ljudi v enotno delavsko fronto in 
za enoten nastop proti posledicam 
diktature in gospodarske krize ter 
proti vedno večji nevarnosti vse 
bolj razvijajočega se fašizma tako 
doma kot v svetu.

Ob zadnjih skupščinskih volitvah 
v kraljevini Jugoslaviji, ki so bile 
11. decembra 1938, je Jože Lam
pret organiziral močno agitacijo 
za kancTdata opozicijske liste in na 
dan volitev pripeljal na volišče 44 
svojih somišljenikov, ki so vsi vo
lili opozicijsko listo Njegov vpliv 
na izid teh volitev je bil ogromen, 
saj je vladna lista dobila v Šmi
klavžu pri Slovenjem Gradcu le 
pet glasov!

Jože Lampret je tudi širil ljud- 
skofrontovsko gibanje. Bil je med 
redkimi naprednimi Slovenci, ki so

podpisali njen proglas «Kaj ho
čemo*.

Zato je povsem razumljivo, da 
je bil Jože Lampret zaradi svoje 
napredne miselnosti in velikega 
vpliva na delavske množice trn v 
peti političnih in cerkvenih krogov. 
Zaradi tega so ga stalno preganja
li iz kraja v kraj in nazadnje no
vembra 1939 orožniki uklenjenega 
izgnali iz župnišča v Šmiklavžu pri 
Slovenjem Gradcu. Lampretova a- 
retacija je v šmiklavžu in bližnji 
okolici izzvala veliko vznemirjenje 
in ogorčenje. Posebna delegacija 
je od mariborskega škofa Tomaži
ča zahtevala izpustitev Lampreta 
in njegovo vrnitev v šmiklavž. To
da vse to ni prav nič zaleglo, ker 
je bil na Lampretovo mesto v Šmi
klavžu določen že drugi duhovnik. 
Ob Lampretovi aretaciji je prišlo v 
Slovenjem Gradcu do demonstra
cij. ko je okoli 30 žensk zahteva
lo na glavarstvu vrnitev župnika 
Lampreta, vendar tudi one niso 
uspele.

Po svoji izpustitvi je župnik Lam
pret še nekaj časa živel pri kme
tih v Šmiklavžu, toda tu ni imel 
miru, ker so ga orožniki stalno 
nadzorovali in ga večkrat odpeljali 
na zaslišanje v Slovenj Gradec. 
Končno je Jože Lampret našel za
točišče pri svojem dobrem prija
telju in sošolcu župniku Francu 
Šmonu, ki je takrat služboval na 
Ojstrici nad Dravogradom, kamor 
je bil zaradi svoje napredne mi
selnosti kazensko premeščen, Ven
dar Lampret tudi tu dolgo ni imel 
miru. Že po treh tednih so ga od
krili orožniki, ea uklenili in prisil
no izgnali na Hrvaško.

Na Hrvaškem se je Jože Lam
pret zatekel v senjsko škofijo, kjer 
je leta 1940 dobil službo v žup
niji Dobar v Liki. V novem oko
lju se je takoj povezal z narodno
osvobodilnim gibanjem, hkrati pa 
budno spremljal priprave na siste
matičen in organiziran upor v Slo
veniji.

Ko so mu ustaši let.i 1942 z bom 
bo uničili stanovanje in knjižnico, 
se je pridružil partizanom in po 
kapitulaciji fašistične Italije sep
tembra 1943 prišel v Slovenijo. Tu

se je vključil v kulturniško sku
pino XIV. divizije in postal ver
ski referent divizije.

Kulturniško skupino Štirinajste 
je vodil Lampretov rojak iz Šošta
nja pesnik Karel Destovnik-Kajuh, 
v njej pa so še bili glasbenik Sve
to Marolt-Špik, kasnejši kompo
nist himne XIV. divizije, kipar Ja
nez Weiss - Belač, recitator Savo 
Vrtačnik - Krn, plesalka Marta 
Paulin - Brina, recitatorka in pev
ka Vera Hreščak in harmonikarja 
Stanko Modec - Kostja in Janez 
Lavrič.

Jože Lampret se je udeležil le
gendarnega pohoda XIV. divizije iz 
Bele krajine na Štajersko pozimi 
1943/44, kjer je v nečloveških raz
merah, v snegu in mrazu pod ne
prestanim ognjem nemških elit
nih čet pomagal nositi ranjene to
variše in jim nudil tolažbo. Iz te
ga časa je znana fotografija enega 
najboljših jugoslovanskih partizan
skih fotoreporterjev Jožeta Petka, 
ki kaže kako verski referent XIV. 
divizije Jože Lampret v črni du
hovniški suknji, z belim kolarjem 
okoli vratu, gologlav v visokem 
snegu, pomaga nositi težko ranje
nega tovariša.

Ko se je Štirinajsta bojevala na 
Graški gori, ki jo preživeli borci 
in tudi zgodovinarji upravičeno i- 
menujejo «gora jurišev*, je Lam
pret z dovoljenjem divizijskega 
štaba odšel v ljubljeni Šmiklavž o- 
biskat svoje prijatelje in farane, 
ki so ga tudi tokrat sprejeli z ve
likim veseljem.

Jože Lampret je po Kočevskem 
zboru postal član Slovenskega na
rodnoosvobodilnega sveta (SNOS), 
a leta 1944 pa član Pokrajinskega 
odhora OF za Štajersko. Med ljud
mi je bil zelo znan in priljubljen 
zaradi svojih bogatih in prepriče
valnih govorov na partizanskih mi 
tingih, kjer so vsi radi prisluhnili 
njegovim besedam.

Zaradi svojega političnega delo
vanja pred vojno in med narodno
osvobodilnim bojem se Jože Lam 
pret po osvoboditvi ni več vrnil v 
duhovniški poklic. Leta 1943 ga je 
namreč suspendiral ljubljanski 
škof dr. Gregorij Rožman, po o-

PRILOŽNOST ZA OBUJANJE TEŽKIH ČASOV

Starejši primorski učitelji 
so se srečali v Novi Gorki

Zbralo se jih je le še 36, veliko jih je 
ze omagalo, mnogi so bolni in nepokretni

Preteklo soboto, 19. septembra, 
smo se zbrali v Novi Gorici uči
telji, ki smo vzgajali mladino v 
najtežji dobi naše zgodovine. Mno
gi najstarejši so maturirali še pod 
«rajnko Avstrijo* in morali kma
lu po maturi na fronto Vojna vih
ra jih je zanesla vsepovsod. Mnoge 
v Galicijo in kot ujetnike v Rusijo. 
Marsikdo je stopil v Rdečo armado 
in se. boril skupno z njo. Neka
teri se po končani vojni niso mo 
gli niti takoj vrniti domov. Uči
telj Nazarij Križman je ostal tam 
do leta 1920 in se preživljal kot 
učitelj glasbe v Taškentu. In takih 
je bilo gotove več.

Tudi doma na Primorskem so 
se razmere povsem spremenile. 
Nova oblast je še pred uveljavitvi-

Primorske 
bibliografske vesti

ARHIVIST, leto XXX, 1980, št 1
Ljudmila Bezlaj Krevel, ravnateljica Pokrajinskega arhiva v Novi 

Gorici je v članku Razvoj in stanje arhivske službe na Goriškem (str. 
2136) podala, izhajajoč iz politične in upravne ureditve Goriške vse 
od Avstro-Ogrske, Ilirskih provinc, Italije, Nemčije, zavezniške vojaške 
uprave in uprave jugoslovanske ljudske armade, razvoj arhivske službe 
na Goriškem Arhivalije so prav zaradi tega raznovrstne tako po poreklu 
kot tudi po mestu hranjenja. Pokrajinski arhiv v Novi Gorici je naj- 
niiajši arhiv v Sloveniji, saj je bil ustanovljen 1. januarja 1972. leta.

OBRAMBA IN ZAŠČITA, leto XVII, št. 3, 1981
Občinski odbor Rdečega križa novogoriške občine je v zadnjih letih 

polagal veliko pozornost problemu organiziranja in priprave za splošno 
ljudsko obrambo ter o učinkovitosti delovanja RK ob hudih naravnih 
nesrečah O tovrstni aktivnosti novogoriškega Rdečega križa govori 
članek Mileta Gojkoviča (str. 29 30).

DOMETI, leto XIV, št. 5, 1981
Peta številka časopisa za kulturo in družbena vprašanja Dometi, ki 

ga izdaja Izdavački Centar iz Reke, je posvečena problemu arheologije 
kot vede. Poleg člankov splošnega karakterja so v reviji objavljeni tudi 
tisti, ki obravnavajo problematiko lokalnih arheoloških najdb. Taki sta 
študiji Vesne Girardi Jurkič in Berislava Valuška. Prva je objavila 
Prilog za studijsku sintezu o antičnim mozaicima Istre (str. 51-60) — 
del širše študije o antičnih mozaikih v Istri - ki jo je predstavila na 
III. Mednarodnem kongresu o antičnih mozaikih v Raveni. Drugi avtor, 
Berislav Valušek, je pripravil toponomastiko Učke in pregled antičnih 
komunikacij na Učki (str. 61-69).

SLAVISTIČNA REVIJA, letnik 29, april-funij 1981, št. 2
Jakob Rigler je kritično dopolnil članek E.P. Hnmpa Rezijansko 

jist -polente', ki je bil objavljen v SR 28, 198», str. 487-488. Riglerjeva 
kritična ocena rezijanske besede za polento je na straneh 215 do 218

BOREC, XXXIII, št. 6/7, 1981
Zanimivo je pismo Samo svoj obraz iščem (str. 363, 367) Cirila Zlob 

ea, ki ga je pisal tovarišici Vidi Blažko kot odgovor na njeno prošnjo, 
naj napišejo kaj o ustanavljanju slovenskega šolstva na Primorskem. 
Zaključuje ga z mislijo: »Vseeno upam, da ta zapis, tudi takšen, ka 
kakršen je, le ni zaman: morda vam vendarle razkriva, kje pravzaprav 
tičim v tistem velikem času, in navsezadnje - čudna zaverovanost vase? 
- najbrž ni narobe, če se poleg kronistov in zgodovinarjev oglašamo 
tudi pesniki...» w _

jo Gentilejeve reforme začela pre
ganjati naše intelektualce. Učitelj 
Just Martelanc je bil leta 1918 kot 
italijanski ujetnik zaprt v trdnjavi 
nad Genovo, Naslednje leto se je 
vrnil domov prepričan, da bo lah
ko nadaljeval z delom med mladi
no. Že prvi šolski dan na proseški 
šoli so prišli karabinjerji ter ga 
odpeljali. Devet mesecev je bil za
prt v trdnjavi v Veroni.

Učitelj Alfonz Mazlu iz Skednja 
se je vrnil iz vojne leta 1918 kot 
invalid. Dobil je mesto učitelja v 
Orleku pri Sežani. Toda novim ob
lastem ni bil pogodu. Že aprila 1919 
so ga aretirali in konfinirali na 
Sardiniji, kjer je že bilo nekaj i- 
strskih učiteljev, duhovnikov in 
drugih intelektualcev.

To so le drobci zgodovine naših 
starejših šolnikov.

Tudi mlajšemu učiteljstvu, ki je 
študiralo po prvi svetovni vojni, ni 
bilo prizanešeno. Po uvedbi Gen
tilejeve reforme se je začelo veli
ko premeščanje v notranjost dr
žave in odpuščanje brez pravega 
vzroka. Zato ni čudno, da so naši 
primorski učitelji drug za drugim 
odhajali v Jugoslavijo in si iskali 
kruha tam, raztreseni po vsej dr
žavi do Makedonije. Ko smo si u- 
stvarili družine in si uredili gmot
ne razmere, je prišlo leto 1944 in 
z njim novo gorje.

Ob srečanjih, Kot ie bilo pre
teklo soboto v Novi Gorici, smo 
srečni, da smo vsa preganjanja in 
strašne čase le preživeli. Komaj 36 
se nas je zbralo. Veliko jih je že 
omagalo, veliko je bolnih in ne- 
pokretnih, zato smo veseli vsake
ga, ki še lahko pride.

Zelo smo bili veseli, da so nas 
letos sprejeli v novi šoli goriški 
tovariši s svojimi učenci. Saj je 
nova šola največja in najmoder
nejša v Sloveniji. Prijazni ravna
telj Danilo Štekar nas je sprejel 
z vso gostoljubnostjo. Bil je z na 
mi ves čas našega bivanja na šoli 
in pod njegovim vodstvom smo si 
ogledali novo. stavbo. Ne bom opi
sovala razredov in kabinetov za 
posamezne predmete. Mi smo sa
mo občudovali in marsikdo se je 
spomnil svoje učilnice, posebno na 
enorazrednicah pred tolikimi leti: 
Ena skromna učilnica sredi stav
be. zgoraj prostor za seno, spodaj 
živina. Srečni smo bili, da smo 
le imeli košček kruha.

Učenci višjih razredov so nas 
počastili z zelo dobro naštudira
nim kulturnim programom: petje, 
recitacije, folklora Seveda velja 
posebno priznanje učnemu osebju, 
ki je učence pripravilo.

Mislim, da lahko v imenu vseh 
navzočih učiteljev gostov rečem 
vsem. ki so nam pripravili to pri 
jetno srečanje: iskrena hvala!

Takih srečanj si še želimo.
M. P.

svoboditvi pa mu mariborski škof 
dr. Tomažič ni dovolil opravljati 
duhovniške službe. Zato je nada
ljeval z družbenopolitičnim delom 
in postal član Okrožnega odbora 
OF v Mariboru, kasneje pa tudi 
zvezni in republiški poslanec. O- 
pravljal je dolžnost sekretarja ver
ske komisije pri predsedstvu vla
de LR Slovenije. Po njegovem pri
zadevanju so v Sloveniji leta 1949 
ustanovili napredno duhovniško 
društvo CMD. Nekaj let pred svo
jo smrtjo je bil Jože Lampret s 
posredovanjem zvezne vlade reha
bilitiran in je končno postal profe
sor teološke fakultete v Ljubljani.

Jože Lampret je umrl v Ljub
ljani 21. maja 1969. Na njegovi 
zadnji poti so ga spremljali mno
gi napredni duhovniki in številni 
nekdanji soborci iz Štirinajste di
vizije, ki so mu na grobu posta
vili tudi spomenik «Na pohodu*.

Partizanski pesnik Kajuh ima že 
spomenik v rojstnem Šoštanju, se
daj pa se mu bo še pridružil nje
gov prijatelj iz kulturniške skupi
ne, verski referent slavne XIV. di
vizije tovariš Jože Lampret.

JOŽE OBLAK

• XIX. mednarodno 
zborovsko tekmovanje 
«Guido d’Arezzo»

(Nadaljevanje s 4. strani)

nem obeležju poustvarjena Tra 
uergesang F. Mendelssohna Bar 
toldyja. Zbor sodi gotovo med naj 
boljše pevske skupine današnjice

Drugo mesto je zasedel argen 
tinski zbor iz Rosaria. ki je od 
ostalih bil prvonagrajenemu da 
leko najbližji — po glasovni izena
čenosti, plemenitosti in ravno ves 
ju, intonaciji in zlitosti kakor tu 
di po zaznavni izvajalski kulturi 
V interpretiranju je bil izrazit in 
prepričljiv. Zlasti je zbor razode
val svoj pristni kreacijski zanos
v finalnem tekmovanju, ko je izo
blikoval najodzivnejši poustvarit-
vi Schumannove Am Bodensee in
0 vos omnes A. Ginastere. Diri
gent zbora je C.H. Laguria.

Švedski zbor iz Stockholma je 
prejel tretjo nagrado. Medtem 
ko mimo glasovnih odlik v pogledu 
homogčilih glasovnih skupin kakor 
zlitosti in dokajšnje izravnanosti 
celotnega zbora, ni bilo neke iz
jemne izrazitosti v interpretira
nju pri izločilnem delu tekmova
nja, je v finalu pokazal mnogo več 
poustvarjalne prodornosti, saj sta 
obe za finale predvideni deli (A. 
Scarlatti : Domine in auxilium
meum, S.A. Back: Jag ar livets 
brod) bili izoblikovani s preprič
ljivim učinkom. Zbor vodi Judith 
Linder.

Četrto mesto so priznali romun
skemu zboru Antifona iz Cluja, ki 
ga vodi Constantin Ripa. Po gla
sovni uglajenosti sicer ne dosega 
poprečja prvih treh in niti pou
stvarjalne izraznosti, vendar je o- 
boje bilo sprejemljivo.

V izločilnem tekmovanju se je 
predstavil tudi dešk! mešani zbor
1 ragazzi cantori di San Giovanni 
iz San Giovanni ja in Persiceto (Bo
logna), ki ga vodi Leonida Peter
lini. Ta je imel, kakor pri vseh 
takih zborih, težko in delikatno na 
logo zaradi razlik med predmu 
tacijskimi in pomutacijskimi gla 
sovi, vmes pa se s fiziološkim ra
zvojem pojavljajo mutirajoči gla
sovi. Z ozirom na precejšnje gla
sovno ravnotežje in celotno obar
vanost, kar lahko otežujejo pred 
vsem dozorevajoči pomutacijskl, 
še nedokončno izoblikovani glaso
vi z ustaljeno barvo, je dosegel 
dokaj zadovoljive uspehe na po- 
prišču glasovno tehnične vzgoje. 
Predvsem so lepi, čisti in zliti 
glasovi predmutacijskih pevcev, 
Škoda, da interpretacije niso bile 
izrazitejše, prej malokrvne in mo 
notone. Zaradi tega seveda zbor 
ni mogel v finale. Tudi so neka 
tera mesta za dovršenejše petje 
in za popolnejšo interpretativno 
dognanost za zbor, za katerega je 
vprašljivo, če sodi na tekmovanje 
med zrele glasove mešanih zborov 
prezahtevna. Prej bi sodil med iz
razito mladinske zbore.

Na mednarodno tekmovanje za
radi glasovne nezadostne izdelano 
sti in tudi zaradi ne dovolj dogna
ne izrazne moči pa niso sodili: 
španski zbor iz Leize, poljski zbor 
iz Bialystoka in Coro S. Andrea iz 
Pescare. Brez teh zborov bi kva
litetno povprečje mešanih bilo 
vsekakor višje. Kajti tudi ostali 
zbori, čeprav niso prišli v finale, 
so vendarle imeli določeno, spre
jemljivo vrednost.

Med zbori, ki so tekmovali v 
gregorijanskem petju, niso mogli 
podeliti prve nagrade. Drugo je 
prejel zbor I cantori di Santomio, 
tretje pa zahodnonemški zbor iz 
Viersen-Diilkena.

Žirija je zastopala dovolj viso 
ke kriterije in vzdržala na ta na 
čin prestiž in sloves mednarodne
ga zborovskega tekmovanja v A 
rezzu. Zdi pa se, da je žirija naj
dosledneje delovala pri kategori
jah moških in ženskih zborov in 
pa pri izboru najboljših, še ne
objavljenih priredb lindskih pesmi.

Organizacija je potekala glad
ko, vendar netočni začetki in vča
sih nepotrebne, predolge pavze, 
so vplivale neprijetno. Sicer pa 
je XIX. mednarodno zborovsko 
tekmovanje v Arezzu v celoti bilo 
uspešno in na visoki umetniški 
ravni.

ZALOZBA
Ljubljana, Kopitarjeva 2

Novo pri Cankarjevi založbi:

REPRINT VODNIKOVIH 
»KUHARSKIH BUKEV*

NARBOLSI JEDI ZA LAČNE LUDI! '

VODILNO GESLO PRVE SLOVENSKE KUHAR
SKE KNJIGE «KUHARSKE BUKVE*, ki jih je 
leta 1799 «na svitlo dal» slovenski prosvetljenec 
Valentin Vodnik.
Izjemna kuharska knjiga za sladokusce vseh 
vrst:
— za tiste, ki jih zanima kuhinja naših babic in 

še danes radi kuhajo dobre domače jedi
— za ljubitelje starih knjig, saj je reprint častit

ljivih starih kuharskih bukev prav takšen, 
kot original — na starem, žlahtnem, ročno 
narejenem papirju, narejenem v Vevčah prav 
v to svrho

— za tiste, ki se zanimajo za razvoj slovenske
ga jezika, saj je bil prav Vodnik tisti, ki si je 
prvi prizadeval «naš jezik čeden narediti*

Knjiga bo dobrodošla v vsaki knjižnici, lahko pa 
z njo razveselite tudi svoje sodelavce, znance 
in prijatelje.

NAROČILNICA PD
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Podpisani(a): .......

Natančen naslov:

Zaposlen(a): ........

Reg. št. os. izk.....

Datum:

Nepreklicno naročam VODNIKOVE KUHARSKE BUKVE po ceni 650 din (3 obroki) 

............................................ Podpis: .........................................................................

Knjiga je na razpolago tudi v Tržaški knjigami - Ul. sv. Frančiška 20, Trst
ali jo naročite v GORICI na UPRAVI PRIMORSKEGA DNEVNIKA, Drevored XXIV Maggio 1
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certificati 
di cnedito 
del tesono

veljavnost 2 leti zapadlost 1. oktobra 1983

PRVI ŠESTMESEČNI KUPON

od sto

KI ODGOVARJA LETNEMU DONOSU 
ZA PRVO ŠESTMESEČJE CA 22%

nadaljnji kuponi Šestmesečni 
donos BOT '+ 0,40 odstotka emisijska cena za vsakih AA aa i* 

100 lir nom. vrednosti IfOvVU 111

□ Kuponi, ki sledijo prvemu, so določeni z dodatkom 40 stotink povprečnega donosa šestmesečnih blagajniških 
zapisov □□□ Minimalni sveženj 1 milijon lir HDD Kreditni zavodi, zavodi za posebna kreditiranja, menjalni agen
ti In drugi pooblaščeni operaterji jih bodo lahko rezervirali pri zavodu Banca d ltalia do 28. septembra □□□ Ob
račun bo 1. oktobra po ceni 980.000 lir za milijon □□□ Občinstvo jih bo lahko zahtevalo v bankah in pri menjalnih 
agentih za nakup po emisijskih cenah plus provizija □□□

oproščeni vsake sedanje in bodoče davščine
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Patronat KZ - INAC svetuje
ŠE KOLIKO ČASA BO TREBA 

ČAKATI NA PRIZNANJE 
DELOVNE DOBE V BIVŠI CONI B?

zagrenjenost pa je prva izmed 
posledic vsega tega.

In kaj storiti? Bistvo vsega je 
v tem. da državi čimprej ratifici
rata administrativni sporazum, 
ki bo odpravil v nebo vpijočo 
krivico. To je edina možna reši
tev, saj sedanjim italijanskim dr
žavljanom Jugoslavija na podla
gi mednarodnih obveznosti in do
govorov ne more priznati omenje
ne delovne dobe, ki jim jo bodo 
priznali v Italiji. Edino, kar la 
bko storimo, je, da se s tega 
mesta javno obrnemo na vse me
rodajne organe, z željo oziroma 
zahtevo, naj pospešijo postopek 
in čimprej dokončno priznajo de
lovno dobo v bivši coni B. Ta 
ko italijanska kot jugoslovanska 
stran naj se zavedata, da bodo 
lahko vsi delavci uživali sadove 
svojega trdega dela s priznanjem 
pokojninskih pravic od tistega 
trenutka dalje, ko so dosegli 
upokojitveno starost.

Višji prostovoljni
prispevki

Vse tiste bivše odvisne delavce, 
ki plačujejo prostovoljne prispev
ke INPS, opozarjamo, da so od 
1. aprila 1981 stopili v veljavo 
novi, znatno višji zneski, najnižji 
razred pa je sedaj deseti na
mesto dosedanjega petega. Pri
spevke za drugo trimesečje jc 
treba poravati do 30. t.m., 
pa je že plačal po stari tarifi, 
mora v istem roku doplačati raz
liko.

' V pr.: *Moje življenje je bilo 
polno težav in tudi na stara le
ta se mi ne obeta nič boljšega.
Poredkoma primem pero v roko, 
vendar pa sem se iz obupa od
ločila, da vam napišem svoj ža
lostiti primer. In prav gotovo je 
še veliko takih, ki so v podob
nem položaju. Stara sem 57 let in 
po vseh zakonih bi morala že 
dve leti prejemati pokojnino, saj 
imam skoraj 17 let skupne de
lovne dobe. A kaj, ko sem 5 let 
delala v Kopru v povojnem času 
in tiste dobe mi ne priznajo ne 
v Italiji ne v Jugoslaviji. Ali 
ni to sramota? Toliko so govori
li. da bo priznano z osimskimi 
sporazumi, vendar pa je minilo ze 
dobrih pet let in se ni še nič pre
maknilo. Očitno čakajo, da bomo 
vsi tisti tedanji delavci pomrli!
Čeprav sem zavedna Slovenka in 
sem jasno to ostala tudi po vr
nitvi v Trst leta 1.953, vendar pa 
vam povem po pravici, da sem 
se velikokrat kesala, zakaj si ni
sem, ko je bil odprt rok, uredila 
statusa političnega pribežnika te
sale), ker bi v tem primeru imela 
priznanih pri INPS tistih 5 let iz 
Kopra. Tako pa, ker sem bila 
zmeraj poštena, se moram ubri- 
sati pod nos. Če ne pride v ve
ljavo zadevni zakon v Italiji, 
mislim, da je dolžna Jugoslavija, 
ki je tedaj basirala naše socialne 
dajatve, da nam izplača pokojni
no! Kakšne so možnosti, da se 
doseže kaj takega? In oprostite, 
da sem bila tako boleče iskrena, 
vendar takšno je realno stanje in 
mi smo pozabljeni od vseh.»

M. Č.
Prst ste vtaknili v zelo ske

lečo rano, ki se, žal noče zaceliti 
ali bolje, ki ji ne dajo, da se 
zaceli! Vprašanje priznanja po
kojninske dobe na območju biv
še cone B v kritičnem obdobju 
1945 - 56 ostaja še danes odprto 
in nerešeno. V absolutnem merilu 
ne gre sicer za velik pojav, saj 
je sorazmerno majhno število u- 
pravičencev. ki nimajo še pri
znanih svojih osnovnih delavskih 
pravic. Prav zato pa je diskrimi 
nacija, ki se izvaja nad to «manj 
šino* (je to usoda vseh manj
šin?) tem večja. Gre izključno za 
zavedne zamejce, ki so v prvih 
povojnih letih s svojim delom pri
spevali pri postavljanju temeljev 
nove Jugoslavije. Ko se je položaj 
izboljšal, so se večinoma vrnili 
V svoje rojstne kraje. Ob upo
kojitvi'pa jih čaka bridko spozna
nje, da se omenjeno delovno ob
dobje sploh ne upošteva, kar 
seveda prinaša veliko moralno in 
predvsem materialno škodo.

Osimski sporazumi so na pa
pirju rešili tudi to vprašanje.
Vendar pa žal še danes, ko je 
dobršen del upravičencev že med 
pokojnimi in ko so skoraj vsi in
teresenti dejansko že dopolnili 
upokojitveno starost, je zadeva 
ostala le na papirju in težko je 
predvideti, koliko časa bo to še 
trajalo. Že pred več kot tremi leti 
sta italijanski in jugoslovanski 
zavod za socialno skrbstvo in 
varstvo izdelala osnutek admini
strativnega sporazuma o pokoj
ninski ureditvi delovne dobe v 
bivši coni B, vsa stvar pa se je 
sedaj zataknila in nikakor ne mo
re z mrtvega tira. Uradno manj 
ka le ratifikacija držav podpisnic 
sporazuma, da omenjeno besedilo 
postane operativni zakon. Vendar 
je to potrpežljivo čakanje dejan
sko preseglo vse meje potrpljenja: 
vsa posredovanja, vsi pritiski ir 
priporočila doslej niso '.a'egj. na 
šim ljudem pa se dan za dnem 
dela vse večja krivica. Res je 
istrski politični pribežniki so s. 
lahko na osnovi posebnega itali
janskega zakona odkupili delovne 
dobo v bivši coni B. zavedni ic 
napredni slovenski in italijanski 
delavci pa so ostali na cedilu.
Podobnih slučajev, kot nam ga 
opisuje naša današnja gostja, je 
še in še. Nič čudnega, če človek 
izgubi potrpljenje in zaupanje,

Švedska kinematografija 
tokrat v zbirki znamk

POLETJE SE JE KONČALO. VRNILI SMO SE NA DELO. V SOLO...

Kako je počitnice preživljala mladina 
s čim se je ukvarjala, kaj je pridobila

Zanimive izkušnje, zanimive ugotovitve, zelo zanimive primerjave
Poletje se je izteklo in tudi ko

ledarsko smo že v jeseni. Doba 
dopustov je torej mimo in vsi 
smo na delovnih mestih ali v 
šoli. In če je res. da razmeroma 
veliko vemo, kje in kako pre
življamo ali bolje so preživljali 
dopust ali počitnice predvsem tu
ji delavci, koliko valute so potro
šili v eni izmed turističnih dežel, 
kaj malo vemo o tem, kako so 
ali če sploh so doživljali počitnice 
mladi ljudje in kakšgn je njihov 
zadevni okus, kakšne so njihove 
izkušnje, njihove želje. Zato smo 
prosili nekatere, naj bi nam opi
sali svoja poletna doživetja:

Pavel G.: Čeprav sem bil le
tos poleti v glavnem doma, so 
bile počitnice zelo kratke, vsaj 
meni se je zdelo tako. Matura je 
trajala do 15, julija, potem pa 
sem redno zahajal k «Sireni», 
kjer sem se sestajal s prijate
ljicami in prijatelji. Deklet je 
bilo zelo malo. Ne vem zakaj? 
Občasno sem tudi jadral; ja
dranje pa se mi zadnje čase zdi 
nesmiselno, ker ne dosegam no
benih rezultatov. Vzrokov za to je 
več, a jih ne želim naštevati.

Robi: Prvi mesec počitnic sem 
skoraj v celoti preživel v kampu 
Funtana pri Poreču. Take počit
nice so mi všeč, ker so prilož
nost za nova poznanstva, kar je 
zabavno, še bolj pa me zanima

jadranje na deski, torej »surfa- 
nje*. In letos sem z delom svo
jo tehniko izboljšal, žal se ni
sem mogel udeležiti nobenega tek
movanja zaradi šolskih proble 
mov. Moral sem se pač priprav
ljati na popravne izpite in sem se 
tako učil vsaj šest ur na dan. 
Včasih sem se sprostil tako. da 
sem prišel v klub in se s pri- 
nasmejal.

Erika: Prav nič zanimivega ni
mam povedati. Vse počitnice sem 
bila v glavnem doma, a je bilo 
vendarle prijetno, ker se je le
tos prvič zgodilo, da smo pre
živeli dneve ob morju skupno 
fantje in dekleta. In to je zelo 
zabavno, škoda, da je bilo de
klet, ki bi obiskovale klub, pre
malo.

Peter: V glavnem sem bil v 
Trstu. Udeležil sem se nekaj re
gat in prav s tem v zvezi imam 
nekaj lepih in tudi manj lepih 
spominov. Najgrši spomin imam 
na regato na Vrbskem jezeru, ko 
sva z Bogatcem prišla zadnja na 
cilj. Seveda so za to tehtni vzro
ki, o katerih boste verjetno spre
govorili, ,če boste pisali o tem, 
kakšno je bilo vzdušje v Porto
rožu ob priliki zadnje regate zg 
pokal prijateljstva 81.

Bil sem tudi osem dni v Ne- 
rezinafi, pa je bilo vreme grdo. 
Lanske počitnice so se mi zdele

PRAKSA, KI BI MORALA BITI SESTAVNI BEL UČNEGA SISTEMA

Pozitivne izkušnje dijakov 
našega strokovnega zavoda

Izvenšolska dejavnost v juliju in avgustu v tovarhi zdra
vil Krka v Novem mestu, v tovarni Iskra v Kranju 
ter na Radiu in TV v Kopru ■ Kaj o tem menijo dijaki sami

Trije dijaki slovenskega strokovnega zavoda v razgovoru z ravnateljem 
prof, Rudežem in članom našega uredništva

Poklicne šole bi morale, že za
radi svoje specifičnosti, vključe
vati v učne programe tudi delov
no prakso, da bi omogočile dija
kom že v šolskem obdobju stik z 
delovnim okoljem, v katerem bo
do nato, po pridobljeni kvalifika
ciji, opravljali svoj poklic. V ne 
katerih državah (tako je na pri
mer tudi v Sloveniji) je taka prak
sa sestavni del učnega procesa, 
programi italijanskih poklicnih za
vodov pa je ne predvidevajo.

Kljub tej očitni pomanjkljivosti 
je v zadnjih letih uspelo sloven
skemu strokovnemu zavodu za in
dustrijo in obrt razvejati vse več
je povezovanje dijakov z delovnim 
okoljem, in to v poletnih mesecih, 
ko so šolska vrata zaprta. Dijaki 
tega zaveda odhajajo sicer že ne
kaj let med šolskim letom na dvo
dnevne izlete v Slovenijo, kjer si 
— na povabilo sekretariata za šol
stvo SRS - ogledajo tamkajšnje 
poklicne šole in tudi obiščejo to
varne, ki delujejo v tistem šol

Švedska je razmeroma majhna 
država. Njeno omejeno število 
prebivalstva jo vključuje v tisto 
vrsto dežel, ki v svetovnem me
rilu ne morejo veliko pomeniti. In 
vendar je to država z izredno 
ekonomsko močjo, z visokim žjv- 
Ijenjskim standardom in bogatim 
kulturnim življenjem. Na področju 
kinomatografije pa pomeni zelo 
veliko, k čemur so prispevali tri
je »velikani* vse svetovne kino
matografije in sicer velika film
ska umetnica Greta Garbo, odlič
na njena nekoliko mlajša vrstnica 
Ingrid Bergman ter veliki filmski 
režiser Ingmar Bergman. In šved
ska vlada, pravzaprav genpralna 
direkcije švedske državne pošte 
je sklenila počastiti te svoje ve 
like filmske ljudi z zbirko znamk, 
ki jih bo izdala v kratkem, 10. 
oktobra bo namreč švedska pošta 
da'a v promet zbirko znamk, ki 
»odo v prometu samo do konca 
teta. do 31. oktobra letos in je 
zato gotovo, da se bodo za to 
zbirko potegovali številni filate
listi. Naložba v to zbirko bo ver 
}dno zeio gotova, ker se Švedska 
bolj malo spušča v tovrstne špe 
kulacije.

Tokrat se švedska prvič v zgo- 
4ovini loteva izdajanja zbirke

znamk na filmsko temo. Druge 
poštne direkcije pa se rade u- 
kvarjajo s takšno temo. saj so 
Francozi izdali leta 1955 zelo 
uspelo poštno znamko v čast 
bratov Lumiere, Združene države 
pa so Francozom odgovorile s 
tem, da so počastile svojega veli
kega ^filmskega dobrotnika* nam
reč Eastmana, torej ameriškega 
človeka, ki je prvi izdelal celu- 
loidni filmski trak.

Švedska poštna direkcija je 
poverila 'zdtlavo znamk odlične
mu grafiku Czeslavvu Slami, Ki 
ga upravičeno smatrajo za enega 
najboljših grafikov na svetu. Ta 
je za to serijo izbral vrsto mo
tivov: ena znamka bo prikazovala 
prizor iz filma, ki je bil naprav
ljen že davnega 1920. leta in ga 
je napravil Victor Sjorstrom, ena 
znamka prikazuje Ingrid Berg
manovo s partnerjem Gostom 
Ekmanom v filmu «Intermezzo», 
s katerim se je švedska umetnica 
uvel ia vila leta 1936 v filmu, ki 
ga je režiral Gustav Molander. 
Naslednjo znamko posvečajo Gre
ti Garbo, vendar v njenih zelo 
mladih letih, namreč iz leta 1923, 
ko se je slovita švedska filmska 
zvezda uveljavila. Končno bo ena 
znamka prikazovala tudi prizor a 
Bergmanovega filma iz leta 1972,

skem okolju. Že pred leti je bila 
tudi uvedena poletna praksa dija
kov kemijske sekcije v Sloveniji, 
v lanskem šolskem letu pa je ta 
izvenšolska poletna dejavnost dija
kov strokovnega zavoda zadobila 
širši okvir.

O poletni praksi dijakov so te
meljiteje razpravljali pozimi na 
sestanku predstavnikov staršev, 
članov zavodskega sveta in pred
stavnikov Slovenskega deželnega 
gospodarskega združenja. Poznej
ša anketa med dijaki je pokaza
la, da bi bili marsikateri od njih 
pripravljeni na poletno delo v ne
katere delovne organizacije, zato 
si je vso nalogo o pripravi prak
se nadel odborček, ki so ga se
stavljali dva starša in profesor. 
Ker prakse ni bilo mogoče izve
sti v tržaški pokrajini, so se spet 
obrnili na delovne organizacije iz 
Slovenije, ki so bile pripravljene 
sprejeti za nekaj tednov v služ
bo nekaj dijakov in dijakinj na
šega strokovnega zavoda.

Izvenšolska poletna dejavnost je 
tako stekla v juliju in v avgustu. 
Skupina deklet, ki obiskujejo od
delek za kemijske operaterje, se 
je seznanila s proizvodnjo v no
vomeški tovarni zdravil Krka, ne
kaj dijakov je «delalo» na kopr
skem Radiu in televiziji, spet dru
gi pa v tovarni Iskre v Kranju. 
O vtisih in izkušnjah, ki so jih 
odnesli z letošnje poletne prakse, 
smo vprašali tri dijake strokovne
ga zavoda, od katerih sta dva 
»prakticirala* v Kranju, eden pa 
v Kopru.

Dario Zahar in Marjan Janežič, 
dijaka 4. razreda oddelka orodnih 
mehanikov, sta delala tri tedne v 
avgustu v oddelku za elektrome- 
haniko pri kranjski tovarni Iskra.

«Delo je bilo zelo zanimivo*, pra
vi Dario. »Prvič sva bila na taki 
praksi in sva videla, kako poteka 
delo v resnici, še najbolj me je 
presenetila izredno opremljena de
lavnica.*

Ali vama je znanje, pridobljeno 
v šolskih klopeh, koristilo pri prak
tičnem delu?

Marjan: «Mislim, da sva bila 
vsekakor dovolj pripravljena: se
veda nama je v prvih dneh po
vzročalo preglavice delo na novih 

.strojih, ker jih nisva prej še ni
koli videla. Delala pa sva želez
ne. jeklene izdelke za ulivanje 
plastike.*

Kakšno je bilo delovno okolje 
in kako sta se počutila v Kranju?

Dario: »Poleg stalilo zaposlenih 
so z nama .delali’ še nekateri 
praktikanti iz Slovenije, ki so bili 
tam na obvezni poletni praksi. 
Leti v resnici niso niti delali: 
sledili so le proizvodnji, brez fi
zičnega dela. Praktikanti so mo
rali za nalogo vsak dan pisati

tudi dnevnik o vsem, kar so po
čeli v delovni organizaciji, ob 
koncu prakse pa so dobili od men
torjev oceno tako za prizadevnost 
pri «delu» kot tudi za dnevnik.*

Marjan: »Najin delovni urnik je 
bil povsem običajen. Delala sva 
od 6. do 14. ure. nakar nama je 
preostalo*kše, dogolj časa za raz
vedril?)* Sfialh' s\7S v Tti.iaškem do
mu v Kranju. Ob sobotah in ne
deljah sva si ogledala mesto in 
okolico, odšla sva v hribe, obi
skala pa sva tudi.Ljubljano; skrat
ka, praksa je bila zelo poučna 
in tudi vzdušje je bilo primerno.*

Dijak 4. razreda oddelka RTV 
monterjev Adrijan Marsetti .je o- 
pravljal poletno prakso na Radiu 
Koper.

«Delal sem avgusta,* pravi, 
»moje delo pa je bilo razdelje
no praktično na dva dela. Prva 
dva tedna sem sledil delu v la
boratoriju za popravile studijske 
tehnike. Pri tem je šlo seveda le 
za elektronska popravila. Poleg 
tega sem si ogledal vse napra
ve, od oddajnikov do prenosnikov 
in še drugo. Proti koncu sem 
sledil oddajam v studiu za ita
lijanski program. En dan sem tu
di za krajši čas, seveda pod nad
zorstvom, nadomestil tehnika, da 
bi sam poskusil, kako se odvija 
praktično delo. Tudi zame je bila 
poletna praksa vsekakor velika 
pridobitev.*

lepše. Preživel sem jih enostavno 
pri babici v Barkovljah, Barkov- 
lje pa imam zelo rad.

Giuliano: Vse svoje »počitni
ške* moči sem usmeril v športno 
udejstvovanje. Resno se ukvar
jam s kolesarstvom. Tekmovati 
sem začel, ko sem bil star deset 
let. Zakaj sem se odločil za ta 
šport? Morda zato. ker je bil tudi 
oče kolesar. In ker sem že v za
četku kazal dobro voljo in rezul
tate, sem nadaljeval. Seveda 
imam rad tudi druge športe. Rad 
hodim, na primer, v hribe. Letos 
pa sem pri treningu neredno pa
del in si zlomil ključnico. Bil 
sem več dni v bolnišnici in spo
znal veliko ljudi, ki niso imeli 
takih počitnic, kot mi. Če se 
manj zabavam kot drugi, je to 
zato, ker se moram marsičemu 
odpovedati, če želim postati še 
boljši kolesar.

Alelzsandra: Počitnice so bile 
zares prijetne. Že pri »Sireni* 
smo se zabavali. Potem sem bila 
dvajset dni na taborjenju s ko- 
zinskimi taborniki. Tabornih smo 
na Puntiželi pri Pulju, v tam
kajšnjem mladinskem centru. Spo
znala sem veliko mladih dru
gih juge slovanskih repubhk in 
to je bilo res zanimivo. Pove
dati moram tudi. da mi je način 
taborjenja, ki ga imajo taborniki 
v matični domovini, bolj všeč od 
našega.

Ob vsem lepem pa moram do
dati tudi nekaj, kar ;m ni všeč. 
žal mi je namreč, da sem med 
šolskim letom izbrala baletno šo
lo, namesto da bi bila nadalje
vala z delom v mladinskem zboru 
GM. Menim, da delo v zboru 
nudi veliko več zadoščenja’ kot 
pa reden obisk baletne šole.

Pavel F.: Letos sem maturiral. 
Veliko popoldnevov sem prebil 
pri «Sireni>, kjer pa sem bolj ma
lo jadral. Vzrokov je več. kot sta 
povedala že prijatelja. Sicer pa 
sem moral pomagati tudi očetu. 
Bil sem osem dni na Lošinju. 
Vreme je bilo slabo, a sem spo
znal veliko mladih, posebno de
klet in zabave ni manjkalo. Tu
di meni so zelo všeč vaški praz 
niki na Krasu.

Peter S. in Aleksander: Bila 
sva na delovni akciji v Čakoycu. 
(Peter je bil prvič, Aleksander 
pa je bil že lani na delovni akci
ji v Beli krajini), V Čakovcu sva 
I.omagala graditi nasipe na Dra 
vi. kjer morajo grwl$
•jezero za hidrocentralo. Discipli
na je bila precejšnja in sva oba 
dobila po en opomin. Ugotovila 
sva, da mladi ljudje iz Slove
nije o naši stvarnosti ne vedo 
veliko, razen tistih iz koprske ob
čine. O mladih iz drugih repub
lik sploh. ne govorimo. Delali smo 
dopoldne, popoldne pa sva se. u- 
deleževala /dela raznih krožkov, 
tudi tistih, ki so bili namenjeni 
ročnemu delu. Bilo je zabavno. 
Najbolj pa sva se zabavala,:,ko 
sva se vračala -domov z avto- , 
stopom.

Marjan in David: Starši so na
ma obljubili, da bova obiskala 
sorodnike v New Yorku, če bova 
izdelala. Potrudila sva se in sva 
zato odpotovala v ZDA. Prvi na
jin občutek v velemestu je bil 
občutek kaosa. Po tednu dni sva 
se že začela gibati tudi izven 
Long Islanda. V glavnem sva ho
dila okoli v spremstvu sorodnikov 
in to tudi zato, ker imajo v ZDA 
zakon, po katerem so za mlado
letnike, ki se jim kaj zgodi, od

govorni starejši. Povedali so na
ma, da se velikokrat zgodi, da 
kak mlad človek obleži na tleh 
poškodovan in da zanj ne more 
poskrbeti niti zdravnik, če nima 
podpisa polnoletne osebe. Misli: 
va, da sva iz New Yorka od
nesla le pozitivne vtise, ker so 
nama pač pokazali vse najlepše 
in sva poznala predvsem ljudi 
iz dobro situiranih družin.

Na vprašanje, ali nista sorodni
kov vprašala kaj več o revnih 
predelih mesta, ki jih tudi ni 
malo, sta Marjan in David odgo
vorila :

Sva, pa je nama stric odgovo
ril, da črnci živijo revno, ker pač 
niso voljni delati.

Ne glede na to zares izredne 
»preprosto* razlago, se je naš 
razgovor nadaljeval in sta Mar
jan in David na vprašanje, kaj 
jima je bilo najbolj všeč, odgo
vorila; Tekma baseballa med 
newyorškimi idoli, med moštvom 
«Yenkies» in nekim drugim zna
nim moštvom na velikem stadio
nu v Bronxu. In tam sva tudi mi
mogrede videla revno četrt. Le
po doživetje je tudi videti Man
hattan ponoči z visokega Twin- 
toiverja, ki je v Warlo Trade 
Centru, Zelo sva se zabavala v 
discu «Hot-skates». kjer mladi 
plešejo na «skatih». Sicer pa se 
fantje naših let obnašajo precej 
čudno, seveda za naše pojme. 
Skcro vedno so tihi in stran od 
deklet. Drugače je. ko pridejo ne
koliko starejši plesalci aii pa 
popoldne, ko pridejo v disko tudi 
otroci, starejši od 8 let. Opa- 
zi’a sva, da so dekleta okoli 16 
let veliko bolj resna in bolj zre 
la od naših in čeprav sva spo
znala le otroke premožnejših lju
di. se ti med poletnimi počitni
cami in tudi zimskimi, če le mo
rejo, zaposlijo in tako sami po
skrbijo za vse, kar potrebujejo. 
Nama so ponudili tudi mariuano, 
a je nisva poskusila, ker niti ne 
kadiva.

Ko smo obdelali vprašanje po
čitnic,' smo se pogovorili tudi o 
marsičem drugem, na primer o 
tem, koliko mladeničev m deklet 
je obiskalo razstavo »Perujsko 
zlato* na Gradu sv. Justa in ugo
tovili, da je bil na Gradu le 
eden, nadalje smo jgofiviii, na 
niiiče izmed «anketiranio» - ra
zen enegaVdejdeta — ni bil med 

__ . počitnicami v Grožnjami v tari
kjer morajo gr«Jj8'gumfcjjpo«, Ja jjjti ni vedpl, kajjCtožojan je.

, , prgv je to že tlnlgo -e:pa čeprav je to ze nmgo a; po
letna glasbena kolonija, v kateri 
se zbira •,la, mls< :,a :z- < c 
Evrope. In »o je br govor c !•»>>. 
njii, so vSi zatrjevali, da berejo 
kak dnevnik in kua tednik,-o 
knjigah pa ni bno niti, govora. 
Le eden jej rekel, da rhtf kore. 
ko pa sem ga vpraša!, koliko 

: knjig je v zadnjem času prebral, 
je rekel, da d-ve. Na tOdc-n ali na 
mesec? sem rinila vanj.' Ugoto
vila pa sva, da je to bilo v letu 
dni. Pa tudi za dom skupnosti 
»Družiila* na Opčinah je bi.a rod- 
ja »bera* bolj ski » era. Peter in 
Aleksander, ki • « bila na Re

dovni akciji v sosednji republiki 
sta odgovorila, da bi šla peijiatrejt 
skupnosti h&ndiMpizan/.i ra Op
činah, če bi kdo to organiziral. 
Sicer pa je tudi ta dom med mia 
dino bolj slabo znan. Ro smo se 

‘poslavljali, sem ime,a občutek, 
da bi tudi o stvareh, o katerih 
kaj malo ali nič ne vedo, radi 
vedeli kaj več.

O. Z.

Dijaki in profesorji strokovne šole 
na izletu na Triglavskem pogorju

V začetku preteklega tedna, tik 
pred začetkom šolskega leta, v 
dneh, ko so bili profesorji prosti 
seminarja za naše šolnike, je 
skupina dijakov in profesorjev 
slovenskega zavoda za industrijo 
in obrt odšla na tridnevni izlet 
na Triglavsko pogorje. Izlet po
staja že tradicionalna dejavnost 
tega našega zavoda in je tudi

tokrat popolnoma uspel. Skupina 
32 »planincev* je odšla v ne
deljo, 13. septembra, z avtobusom 
najprej do Mojstrane, nato do 
Aljaževega doma, v dolini Vrat. 
Istega dne so se dijaki in profe
sorji povzpeli čez Prag do Kre 
darice, kjer so prespali. Nasled
njega dne so se odpravili do do
ma Planika, od tod pa do vrha

Triglava. Spustili so sc nato po 
Kugyjevi poti na Dolič k Tržasiei 
koči, zadnji dan pa po Triglav
skem parku skozi dolino Triglav
skih jezer po Komarči do Bohinj
skega jezera, kjer so se iz Bo
hinjske Bistrice vrnili z vlakom.

Na sliki: skupina udeležencev 
Izleta pred planinskim domom pri 
Triglavskih jezerih.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

13.00 Poletni maraton
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK

Danes v parlamentu
17.00 Ihtavi, simpatični Braccio di 

ferro
17.05 Strašilo: Capitan \Vorzel
17.30 Furia: Dva profesorja in 

ena trofeja - TV film
17.55 Mister Fantasy
18.50 Hagen: Lovec v San Fran

ciscu, 1. del
19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.10 Pod zvezdami, glasbena od

daja
21.45 Trinajst Totojevih filmov: 

«Gli onorevoli*
Smo v volilni kampanji, se
veda filmski. Veliki spori si 
sledijo drug za drugim, na
stopajo Gino Cervi, Franca 
Valeri, Peppino De Filippo, 
Aroldo Tieri in seveda Toto, 
ki si za to priložnost nade
ne ime Antonio La Trippa. 
Toto kandidira za neko ne
obstoječo vsedržavno Stan
ko in si za vsakdanjo pro
pagando nastavi na okno 
zvočnik. Kampanja postaja 
vedno bolj živa, v trenutkih 
tudi divja, dokler Toto ne 
ugotovi, da njegovo stranko 
pravzaprav sestavljajo le 
stari in preverjeni goljufi. 
Film je pred leti, ko so ga 
prvič začeli predvajati, na
letel na oster sprejem, ven
dar so kritiki .priznali, da i- 
grajo v njem odlični igralci, 
med katerimi pa, da prednja 
či seveda Toto 
DNEVNIK - Danes v parla
mentu - Vremenska slika

Grugi Kanal
13.00 DNEVNIK 2 - Ob 13. uri
13.36 šolska oddaja: Avtor in me

sto
17.00 Vesolje 1999: Obvezni cilj: 

Zemlja
Program za mladino:

17.50 Panzanella, risanke
18.30 Iz parlamenta 

DNEVNIK 2 - šport
18.50 Korenine, 10. nadalj.

Smo že v drugi polovici pre
teklega stoletja. Vzgojitelj 
borbenih petelinov Chicken 
George se je vrnil iz Velike 
Britanije in tu ugotovil, da 
je njegov sin Tom postal do
ber podkovski mojster in da 
sq je tudi že oženil. Toda na 
ameriškem Jugu se je ozrač
je močno spremenilo. Ple
menska napetost je še večja. 
Med najbolj ostrimi rasisti 
sta brata Even in Jimmy 
Brent. George je pripravljen

v krogu .družine? toda Matil
da ga prepriča,’' da mora 
spoštovati zakon, ki nalaga 
vsakemu svobodnemu črncu? 
da zapusti deželo v šestili 
dneh. George pristane na 
zahtevo, vendar obljubi, da 
se bo vrnil in osvobodil vse. 
Medtem pa izbruhne držav
ljanska vojna in Tom se sre
ča z mladim belopoltim člo
vekom George jem, ki bo imel 
v njegovm nadaljnjem živ
ljenju velik pomen 
Vremenske napovedi

19.45 DNEVNIK 2 - Poročila
20.40 Eddie Shoestring, detektiv • 

TV film
21.35 Filmske novosti
21.40 DNEVNIK 2 - Dosje
22.20 Guccim v šnorlni palači
23.15 DNEVNIK 2 - Zadnje vesti

vmes Atletika: Italija - Ve 
lika Britanija
Tretji kanal

19.00 DNEVNIK 3
19.30 DNEVNIK 3 - Deželni pro 

grami
20.05 Vzgoja in dežele
20.40 Plošča poletja '81
21.40 DNEVNIK 3 - Tednik
22.10 DNEVNIK 3

JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.55 in 11.00 TV v šoli
16.25 Nogomet: Beograd - Sara 

jevo
18.30 Poročila
18.35 Divja leta, nadaljevanka
19.00 Nova obzorja, dok. serija
19.30 Obzornik
19.40 Po sledeh napredka
20.10 Risanka
20.24 TV in radio nocoj
20.26 Zrno do zrna
20.30 DNEVNIK in Vreme
21.00 Bobu bob

Osrediva pozornost oddaje 
»Bobu bob» bo tokrat name 
njena kmetijstvu in je zato 
oddaja posneta v celoti na 
terenu. Z reportažnim avto
mobilom so obiskali doma 
čijo Franca Štiha v Noršin 
cih pri Ljutomeru. Gre za 
kmetovalca, ki doseza pri 
obdelovanju zemlje izredno 
dobre rezultate. Kako pride 
lati več in bolj poceni, kje 
so še neizkoriščene možno
sti za povečanje pridelka? 
Na ta vorašanja odgovarjajo 
Franc Štih in drugi strokov
njaki.
V drugem prispevku bo go 
vor o prezrtih surovinah v 
kmetijstvu, končno pa bodo 
govorili še o vprašanju pre- 
vehke količine denarja v ob
toku, ki ruši napore za sta 
bitizacijo

22.35 Iz koncertnih dvoran

Koper
16.00 Plitvice, dok. serija
10.30 Risane zgodbe
17.00 Rezervirano za najmlajše 

Spanec, dok. iz serije člove
kovo telo
Serijski film

18.00 Nogomet:

Od prihodnjega tedna ODPRTA 
MEJA - DNEVNIK! Od ponedelj
ka do petka ob 13.30 ter 15.30 po 
koprski televiziji - 15 minut TV 
dnevnik za Primorsko in zamej
stvo, in še četrt ure zanimivega 
slovenskega programa.

Beograd - Sarajevo
19.50 Risanke
20.15 Stičišče - Dve minuti
20.30 Pretkana ženska, film 

! Igrajo: Carrol Baker, Geor 
< ge Hilton vV-j’ -

22.00 DNEVNIK danes
22.10 Kdo pozna umetnost?

Zagreb
18.45 Babičin vnuk
19.45 Kronika občine Split
19.45 TV kabaret
21.00 Argumenti, zunanjepolitična 

oddaja
21.50 Videokviz
22.50 Skladatelji borci:

Pavle šivic
ŠVICA

18.00 Program za mladino
18.50 Po sledeh Enee 
19.20 Tukaj Brro
20.40 Soba 17-17 - Finančni urad, 

film
22.00 Delo Bruna Bettelheima: 

Človek in njegov poklic

TRST A
7.C0, 8.00, 10.00, 13.00, 14.00, 17.00,

19.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro;
8.10 Radijski mozaik; Danes bo
mo govorili o ..., Glasbene sprem
ljave, Iz arhiva; 10.10 Koncert s 
posnetki na trakovih in ploščah;
11.30 Poldnevniški razgledi: Zani
mivosti doma in po svetu. Na po
čitnice, Moj konjiček; 13.20 Pošt
ni predal: Glasba po željah; 14.10 
Popoldanski program: Skladatelj - 
dirigent; 14.30 Otroški kotiček;
14.50 Danes smo r/.brali; 15.30 Por
treti (naših igralcev); 16.00 Glas
ba v razvedrilo; 17.10 Razširjeni 
obzornik: Skladbe za zbor in orke
ster. četrtkova srečanja; 18.20 Pri
ljubljene melodije.

KOPER
(Slovenski program)

7.30, 8.25, 14.30. 15.30 Poročila;
7.00 Glasba za dobro jutro; 7.05 
Jutranji koledar-; 7.37 Kinospored;
8.15 Najava sporeda; 14.00 Naja
va sporeda, pregled dogodkov;
14.05 Popevke se vrstijo; 14.40 Mi
nute z ansamblom Slavka Kovači
ča in ansamblom Maksa Kumra;
15.00 Mali koncert lahkih not; 15.40 
Glasbeni notes; 16.00 Dogodki in 
odmevi: 16.30 Glasba po željah;
17.00 Mladinska oddaja; 17.10 Vaš 
telefon, naš mikrofon; 17.30 Pri
morski dnevnik;. 17.45 Zabavna 
glasba.

KOPER
(Italijanski program)

7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.30, 12.30,
13.30, 14.30, 15.30, 10.30, 17.30, 19.30 
Poročila; 7.00 Glasba za dobro ju
ta: 8.15 Horoskop; 9.00 Ansambel 
Casadei; 9.32 Lucianovi dopisniki;
10.00 Z nami je...; 10.15 Orke
ster Jolwnyja Ilovvarda; 10.32 
Glasbeni odmor; 10.45 Mozaik;
11.00 Vsi jih poslušamo: 11.32 Kirn;
12.00 Na prvi strani; 12.05 Glasba 
po željah; 13.40 Controluce; 14.33 
I-estvica popularnih popevk: 15.33 
Glasbeni collage: 16.00 Plošče;
16.45 Savio record; 17.00 Goldoni
jev ciklus: »Le baruffe chiozzot- 
te»; 17.10 S simpatijo; 17.32 Crash;
17.55 Knjižna polica: 18.00 Grož- 
nian ’81; 18.30 Murattl mušic;
19.10 Srečanje z Ellen Foley in 
Petrom Toshem; 19.45 Nasvide
nje jutri.

RADIO 1
7.00, 8.00. 10.00. 12.00. 13.00. 14.00,

17.00, 19.00 Poročila: 6.00. 7.15. 8.40

Glasbena kombinacija; 6.44 Vče 
raj v parlamentu; 9.00 in 10.03 Ra 
dio anche noi; 11.00 štiri četrtine 
12.03 Ljubezen pomeni. . .; 13.1: 
Muster; 1-1.30 Primer Marlovve 
15.C0 Errepiuno - poletni program
16.10 Rally; 16.30 Trinajst noči 
Sade; 17.03 Jeep, oddaja o pred 
stavah; 18.30 Zbori melodrame
19.15 Jazzovska zgodba; 19.40 Zbo 
gom mladost, tri dejanja: 20.5 
Nagrada 33, oddaja o lahki glas 
bi; 21.30 Kvartet z besedami, ra 
diiska drama; 22.00 Evropski ob 
jektiv; 22.35 Pridite sanjat z na 
mi: 23.03 Danes v parlamentu 
Telefonski poziv.

RADIO ?
6.30. 7.30, 8.30. 9.30. 11.30, 12.30

13.30. 15.30. 16.30, 17.30. 18.30, 19.31 
Poročila: 600 - 8 45 Poletni dnevi
9.05 Kronike siromašnih ljubljen 
cev. 4. nadalj.: 9.32 in 10.12 Luni 
v vodnjaku; 11,32 Tisoč popevk 
12 10 in 14.00 Deželni programi
13.41 Scund - Track. glasba in ki 
no; 15.00 Nemogoči intervjuji; cl 
koncu: Glasba Jamesa Lasta 

IJUBLJANA
7.00, 7.30, 9.00. 10.00, 11.00, 12.00

13.00, 15.00. 20.00 Poročila: 7.11 
Prometne informacije: 7.20 Re 
kreacija; 7.50 Dobro jutro, otroci!
8.30 Iz naših sporedov; 9.08 Z glas 
bo v dober dan; 9.30 Mladina po 
je; 10.05 Z radiom na poti; 10.41 
in 12.00 Turistični narotki; 11.01 
Rezervirano za . . .; 12.35 Znam 
in priljubljeno; 13.10 Znane melo 
dije; 13 30 Kmetijski nasveti; 13.41 
Od vasi do vasi; 14.00 Iz našil 
krajev, iz naših sporedov; 14.3( 
Priporočajo vam...; '5.05 Enaj 
sta šola; 15.20 Koncert za mlade 
poslušalce; 15.40 Jezikovni pogo 
vori; 16.00 Dogodki in odmevi
16.30 Zabavna glasba: 16.50 Radie 
danes, radio jutri; 17.00 Vrtiljak;
19.00 Vsa zemlja bo z nami zape 
la . . .; 19.15 Lokalne radijske po 
staje; 19.35 Minute s sklaelateljerr 
Janije n Golobeim; 20.35 Lahke 
noč. otroci!; 20.45 Minute z an 
samblom Bojana Adamiča; 2UX 
Četrtkov večer domačih pesmi ir 
napevov; 22.05 Literarni večer: 
Fran Levstik; 22.45 Lepe meleidi 
je; 23.15 Informativna oddaja v 
nemščini in angleščini; 23.25 Ii 
naših sporedov; 23.30 Plesna glas
ba z jugoslovanskih studiov: 00.Oč 
Lirični utrinki: 00.10 Paleta po 
pevk jugoslovanskih avtorjev,
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NOGOMET V SINOČNJI PRIJATELJSKI TEKMI

Tesna zmaga «azzurrov»
Premagali so Bolgarijo le s 3:2, potem ko so že vodili s 3:0 * Graziani 
dvakrat uspešen - Na splošno poprečna tekma - Gostje telesno 
boljše pripravljeni - V italijanskih vrstah je bil najboljši Dossena
Italija — Bolgarija 3:2 (1:0)

STRELCI: v 39. in 57 min. Gra
ziani, v 74. min. Dossena, v 83. min. 
Mladenov, v 88. min. Dossena (av
togol).

ITALUA: Zoff (od 46. min. Bor
don); Gentile, Cabrini; Marini (od 
10. min. Dossena), Collovati, Sci- 
rea; Conti, Tardelli (od 76. min. An- 
celotti), Graziani, Antognoni, Sel- 
vaggi.

BOLGARIJA: Velinov; Nikolov, 
Balevski, Bonev (od 20. min. Blan- 
gev), Dimitrov, Sabotinov, Kosta- 
dinov, Slavkov, P. Cvetkov (od 75. 
min. Zehtinski), Spasov (od 75. min. 
Mladenov), T. Cvetkov.

SODNIK: Lama Castillo (Španija)
GLEDALCEV: 15.000. Koti: 10:3 

za Bolgarijo. Rumeni karton: Sci- 
rea in Zehtinski.

BOLOGNA — V sinočnji prijatelj
ski nogometni tekmi je italijanska 
reprezentanca v okviru priprav na 
bližnja kvalifikacijska srečanja za 
svetovno prvenstvo v Španiji pre
magala Bolgarijo. Zmaga «azzur- 
rov» je bila zaslužena, pa čeprav 
je bila igra večji del srečanja do
kaj poprečna in nezanimiva. V tej 
tekmi pa je padlo kar pet zadetkov 
in vsaj s tem so bili gledalci zado
voljni. «Azzurri» pa so zasluženo 
zmagali, saj so pokazali nekoliko 
več tehničnega in taktičnega zna
nja, medtem ko so bili gostje teles
no bolje pripravljeni. To pa so 
pokazali v zadnjih minutah sreča
nja, ko bi lahko z malo več športne 
sreče celo izenačili.

Prvi del tekme je bil dokaj slab. 
Bolgari so grobo igrali, Italijani 
pa so le s te'avo organizirali svojo 
igro. Gostje bi lahko v tem delu ce
lo povedli, ko so se kar trije njihovi 
napadalci znašli sami pred vratar
jem Zoffom, priložnost pa so nerod
no zapravili. »Azzurri* so nato ne
koliko uredili svoje vrste in povedli 
z Graziani jem (39. min.), malo pred 
koncem polčasa pa je Slavkov za
pravil stoodstotno priložnost za gol, 
ko je celo preigral Zoffa in nato 
streijal mimo praznih vrat.

V drugem počasu so Bearzotovi 
varovanci znatno bolje igrali in 
še posebno se je odlikoval Dossena. 
V 12. minuti je Graziani dosegel že 
svoj drugi gol, nakar je v 29. min. 
Dossena povečal vodstvo kar na 
3:0. Gostje so bili na pragu prave 
katastrofe. Tedaj pa so «azzurri» 
predvsem telesno popustili, Bolgari 
so to izkoristili in so najprej z Mla- 
denovom stanje znižali na 1:3, da 
bi nato dve minuti pred koncem do
segli še drugi zadetek. Avtogol pa 
je zakrivil Dossena.

LESTIVCA
6 2 3 1
7 3 13 
5 2 2 1 
7 2 2 3 
5 12 2

Romunija 
Anglija 
Madžarska 
Norveška 
Švica

PREOSTALA SREČANJA: 
munija - Švica, Madžarska - 
Madžarska - Norveška, Švica 
munija, Anglija - Madžarska.

Skupina 1 
ZRN — FINSKA

Skupina 2 
SZ - TURČIJA 
ISLANDIJA - ČSSR

3 
8 
5 

11 
8 
Ro- 

Švica,

7:1 (2:1)

4:0 (3:0) 
1:1 (1:0)

Grčija tesno proti Švici
SOLUN — Nogometna reprezen

tanca Grčije, ki nastopa v isti kva
lifikacijski skupini za nastop na 
svetovnem prvenstvu kot Italija in 
Jugoslavija, je v včerajšnji prija
teljski tekmi premagala Švico z 2:1

(1:0). Gole za Grčijo sta dala Ana- 
stoupoulos in Kouis, za Švico pa je 
bil uspešen Larsson.

DISCIPLINSKI UKREPI

Mariani (Triestina) 
izključen do 7. oktobra

FIRENCE — Disciplinska komisi
ja italijanske nogometne zveze je 
diskvalificirala nogometaša Triesti- 
ne Marianija do 7. oktobra. V 1. 
italijanski nogometni ligi pa bo za 
eno kolo počival le igralec Napolija 
Bruscolotti.

ARNSBERG — V okviru evrop
skega nogometnega prvenstva mla
dih reprezentanc je v Arnsbergu 
Zah. Nemčija premagala Finsko 
s 4:2.
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NA KONGRESU MOO V BADEN BADNU

Včeraj otvoritev
Samaranth govoril o najpomembnejših vprašanjih, ki 
tarejo olimpizem - V Cortini se veča število nasprot

nikov kandidature za ZOI 1988

V prijateljskem srečanju v Bolgariji

Skromna igra 
mladih «azzurrov»

Bolgarija — Italija 0:0
BOLGARIJA: Degalov, Petrov,

Marinov, Alexandrov (87. Vasilev), 
Mladenov, Bakalov, Istrenov (64. 
Valcev), Sadakov, Kurdov, Murlev 
(79. Tenev), Pacev.

ITALIJA: Zinetti, Tassotti, Bonet 
ti (46. Benedetti), F. Baresi, Pin, 
Nela, Musella (46. Bivi), Battistini 
(64. Sclosa), Nicoletti, Bonini, Mas- 
saro.

SODNIK: Cinea (Romunija).
KOTI: 5:2 za Bolgarijo
GLEDALCEV: 2.500
SOFIJA — Italijanska mladinska 

enajsterica se v včerajšnjem pri
jateljskem srečanju proti Bolgariji 
ni posebno izkazala, še zlasti slabo 
je igrala v prvem polčasu, tako da 
so domačini imeli skoraj vseskozi 
terensko pomoč. Razen Baresija, 
vratarja Zinettija in Sclose, ki je v 
64 .min. zamenjal Battistinija, so 
vsi ostali dokaj razočarali, tako da 
je moral trener Vicini v nadaljeva
nju precej spremeniti razporeditev 
na igrišču, kar pa vseeno ni obro
dilo konkretnih posebnih sadov. 
Zlasti je prišlo do izraza dejstvo, 
da ekipa še zdaleč ni uigrana.

Za Anglijo vse težje
BUKAREŠTA - V srečanju 4. 

kvalifikacijske skupine za nastop 
na svetovnem nogometnem prven- 
s'vu sta včeraj Romunija in Ma
džarskega izenačili 0:0. Položaj An
glije, ki igra v tej skupini, postaja 
tako vse težji. Preostaja ji namreč 
le še tekma proti Madžarski, na
sproti katere ima točko več. Ma
džari pa morajo še odigrati srečanji 
proti Švici in Norveški.

BADEN BADEN — Včeraj se je 
s pravo nemško natančnostjo orga
nizirani 11. kongres mednarodnega 
olimpijskega odbora začel v Baden 
Badnu pod varstvom impozantnega 
(in učinkovitega) policijskega stro
ja (kar je tem bolj razumljivo), ker 
se je otvoritve udeležil tudi pred
sednik republike Carstens. Včeraj 
je bila na sporedu le slikovita in 
dobro pripravljena otvoritvena slo
vesnost, v okviru katere je (poleg 
drugih) spregovoril tudi predsednik 
MOO Juan Antonio Samaranch. V 
svojem govoru se je dotaknil raznih 
perečih točk, ki trenutno tarejo 
mednarodni olimpizem, tako enotno
sti olimpijskega gibanja, plemenske
ga razlikovanja v športu, amater
stva in drugega, kar vse bo pri
šlo na vrsto tudi na 84. zasedanju 
MOO, ki bo na sporedu takoj po 
zaključku tega kongresa.

Med pomembnimi vprašanji, ki so 
na šporgdu1 tega kohgresa, bo tudi 
razprava o podelitvi sedežev za let
ne in zimske olimpijske igre leta 
1988, ki bo na vrsti 30. septembra. 
Prav v zvezi s tem pa prihajajo 
iz Cortine d’Ampezzo vznemirljive 
vesti, po katerih lahko povzamemo, 
da v tem mestu stvari s pridobitvi
jo zimskih iger leta 1988 le niso o 
draz splošne želje prebivalstva na 
tem področju. V Cortini je namreč 
prišlo v zvezi z vprašanjem »igre 
da* ali «igre ne» do popolnega raz
kola v javnem mnenju. To se zdaj 
odraža tudi v krajevnem političnem 
in upravnem življenju, zlasti ker 
število tistih, ki so proti organiza
ciji teh iger v Cortini, stalno ra
se. Eden izmed nosilcev »upora* 
je krajevna lista »Tofane*, ki je 
povzročila, da je prišlo do razkola 
tudi v občinskem svetu. Že dva 
meseca so namreč ostali v občin
skem svetu le svetovalci KD, en 
svetovalec KD »Tofan* je odsto
pil, drugemu, podžupanu, so od
vzeli mandat, socialisti, socialde
mokrati in republikanci pa so se 
umaknili iz uprave in čakajo na 
izid odločitve v Baden Badnu.

Igre v Cortini nimajo nasprotni
kov le v Cagaryju in Falunu, am
pak imajo tudi »peto koleno* v do
mačem ambientu in morda je celo 
nevarnejša, kot pa «zunanji sovraž
niki*.

NOGOMET
1. JUGOSLOVANSKA LIGA

deset minut pozneje z Antičem in v 
40. minuti so celo povedli z Rado
savljevičem. V 60. minuti pa je za 
Ljubljančane izenačil Terčič.

V derbiju pa je zagrebški Dinamo 
tesno premagal Partizana z zadet
kom, ki ga je v 40. min. dosegel 
Deverič.

IZIDI 9. KOLA
Olimpija - Radnički 2:2
Dinamo - Partizan 1:0
Budučnost - Zagreb 4:0
Vardar - Osijek 1:2
Hajduk - Slobcda 2:1
Željezničar - Rijeka 1:2
Velež - Vojvodina 1:0
Crvena zvezda - Teteks 3:2
Danes ob 16.30 po TV 
Beograd - Sarajevo

ODBOJKA EP V BOLGARIJI

Danes pričetek 
finalnih bojev

Prvi del se za Italijane in Jugoslovane 
(moški in ženske) ni končal uspešno

VARNA — Danes se bodo v Var
ni, Pazardjiku, Sofiji in Perniku 
pričeli štirje zaključni dnevi 12. ev
ropskega odbojkarskega prvenstva. 
V moški konkurenci bodo igrale v 
Vami za končni vrstni red od 1. 
do 6. mesta naslednje reprezentan
ce: SZ, Romunija, ČSSR, Poljska, 
NDR in Bolgarija. V Pazardjiku pa 
se bodo za uvrstitev od 7. do 12. 
mesta pomerile Finska, ZRN, Špa
nija, Italija, Francija in Jugosla
vija.

Pri moških je nesporen favorit 
Sovjetska zveza, ki brani naslov iz 
Pariza. Sovjetski odbojkarji so zad
nja leta zmagovali na vseh večjih 
tekmovanjih, od olimpijskih iger v 
Moskvi, svetovnega prvenstva v I- 
taliji do svetovnega pokala v Tokiu. 
Praktično so zmagali vse, kar je 
bilo možno zmagati. V Varni se bo 
bil izreden boj za srebrno in bro
nasto kolajno. Kandidatov je več: 
Poljska, Romunija, Bolgarija pa tu
di ČSSR. Vsaj na papirju so iz te
ga boja izločeni vzhodni Nemci. Za
nje pa je nastop v finalu velik u- 
speh, saj so ekipo zelo pomladili 
in se pripravljajo za prihodnje do
mače prvenstvo ter olimpijske igre.

Italija in Jugoslavija bosta igra
li v skupini, ki se bo potegovala za 
uvrstitev od 7. do 12. mesta. Med
tem ko imajo Italijani že zagotovlje
no mesto na prihodnjem svetovnem 
prvenstvu, si ga morajo Jugoslova
ni še priboriti. Letošnje evropsko 
prvenstvo bo tako za «plave» izred
no pomembno. S tem, da nastopata 
v finalu Romunija in Bolgarija, o- 
staja eno mesto prosto, ker EP ve
lja kot kvalifikacija za SP. Za pot 
v Argentino so tako trije kandidati: 
Finska, Francija in Jugoslavija, kar 
pomeni, da morajo Jugoslovani na 
končni lestvici biti pred tema dve
ma državama.

Tako kot pri odbojkarjih, so tudi 
pri odbojkaricah nesporne favoriti
nje za zlato kolajno zastopnice SZ. 
Za ostali dve mesti se bodo potego
vale Bolgarija, Madžarska in NDR. 
Med šestimi najboljšimi ni Romu
nije, ki je zgubila odločilno sreča
nje s ČSSR.

Pivi del se za italijanske in še

posebej za jugoslovanske odbojkari
ce ni končal kaj prida uspešno (lah
ko bi rekli po pričakovanju). Med
tem ko bo pričela Italija v Perniku 
preostale štiri tekme z dvema točka
ma, so Jugoslovanke praznih rok. 
Poudariti pa velja, da so bile v 
izredno težki skupini. Tudi na konč
ni lestvici bodo Italijanke zasedle 
višje mesto (nekateri celo računajo 
na osmo mesto).

Pri moških bo prvi neposredni o- 
bračun med Italijo in Jugoslavijo 
še danes v Pazardjiku, odbojkarice 
pa se bodo srečale v nedeljo, torej 
zadnji dan evropskega prvenstva.

G. Furlanič

Iz planinskega sveta

V nedeljo bo v Monzi 3. trofeja 
Sachs v avtomobilizmu za italijan
sko prvenstvo formule 3.

V nedeljo se je okoli 30 planincev 
SPDT z avti podalo v Rezijo na 
otvoritev nove krožne poti «Ta vi
soka rosojanska pot». Jz rezijanske, 
vasi Korito smo se s polurno hojo 
povzpeli na planino Kot, kjer je 
bila najavljena krajša slovesnost. 
Zbranih je bilo veliko domačinov, 
skupina mladih domačih alpinistov, 
predstavniki društev iz Slovenije, 
predstavnik planinskega društva 
Manzano in skoraj celotni občinski 
odbor občine Rezija, z županom na 
čelu. Vsi so bili presenečeni nad- 
izredno gostoljubnim sprejemom, 
saj so vsem prisotnim nudili raz
novrstne jedi in pijače. Rezjani pa 
so bili veseli, da se je toliko ljudi 
zbralo ob tako redkem dogodku v 
njihovi dolini pod Kaninom. Ob 
11.30 se je začela krajša sloves
nost s pozdravnimi govori, ki so 
bili takoj prevedeni v slovenščino 
za slovenske planince iz Trsta in 
Slovenije, oziroma v italijanščino 
pri pozdravih slovenskih predstav
nikov. Najprej je spregovoril mladi 
alpinist Adriano Buttolo, vodja sku
pine rezjanskih planincev, ki je 
trasirala to novo, deloma zahtevno 
vendar izredno slikovito pot. Za
hvalil se je vsem prisotnim planin

cem, posebno za delovno pomoč pla
nincem društva Alpinismo Friulano 
iz Tricesima, planincem SPDT in 
planincem iz Manzana, ki dokon
čujejo bivak pod Mulacem, na vi
šini 1.650 m tik ob tej novi poti 
in omenil še drugi bivak (zgrajen 
pred dvema letoma) tržaškega dru
štva CAT, na sedlu Grubja, ki je 
tudi praktično uporabljiv v kolikor 
leži na tej novi poli. Posebno se je 
zahvalil sosednim planincem PD 
Bovec in se spomnil, da so se pred 
dvema letoma predstavili tem pla
nincem kot povsem neznani in Bov
čani so jim takoj navdušeno ponu
dili sodelovanje pri trasiranju te 
poti, ki stalno poteka ob meji in 
včasih zaide tudi na jugoslovansko

ZSŠDI
ZDRUŽENJE SLOVENSKI 

ŠPORTNIH DRUŠTEV 
V ITALIJI - TRST

obvešča, da bodo

uradi za stranke odprti
od 11. do 14. in od 18. do 20. ure

lainaiiiifiiiiiii

Otvoritve »Ta visoke rosojanske poti* v Reziji se je v nedeljo udeležila tudi večja skupina tržaških sloven
skih planincev, ki so bili deležni velikega gostoljubja in pozornosti s strani gostiteljev, tako da je izlet 
potekal v res prisrčnem in prijetnem vzdušju. Naši planinci so se po slovesnosti podali še na planino 
Berdo (na sliki), kjer jih je domačin Guido pogostil z odličnim sirom in domačo kapljico, pa še

pesmi in plesa ni manjkalo

Olimpija
Radnički

2
2

V anticipiranem srečanju prve ju 
goslovanske nogometne lige je vče
raj ljubljanska Olimpija doma igra
la neodločeno proti Radničkemu z 
2:2 (1:2).

Olimpija je povedla z Bošnjakom 
v 25. min., gostje pa so izenačili

SPET ODLIČEN USPEH KOTALKARJEV OPENSKEGA POLETA
ute ifivolo

Samo Kokorovec osvojil v Pratu 
naslov državnega prvaka UISP

Poletova kotalkarja Samo Kokorovec in Damjan Kosmač

V Pratu se je končalo državno 
prvenstvo ,UISP za kategorijo na
raščajnikov v umetnostnem kotalka: 
nju. Takoj moramo povedati, da sta 
kotalkarja openskega Poleta Samo 
Kokorovec in Damjan Kosmač »od
nesla* dve od treh kolajn, in sicer 
Samo zlato, Damjan pa bronasto, 
medtem ko sta tekmovalca Peči - 
Vipave Franko Pahor in David Čer
nič pristala na 10. oziroma 12. me
stu.

Oba Poletova tekmovalca sta to
rej še enkrat pokazala, kaj zmore
ta: Samo Kokorovec je letos že dru
gič državni prvak (najprej je ta 
naslov osvojil na državnem prven
stvu FIHP), Damjan Kosmač pa je
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NA ITALIJANSKEM DRŽAVNEM VESLAŠKEM PRVENSTVU

Razočaranje in veselje za Lovrečičevo
V soboto in nedeljo je bilo v Pie- 

dilucu (Terni) državno prvenstvo v 
veslanju, ki se ga je udeležila tudi 
zamejska Slovenka Suzi Lovrečič, 
ki je v četvercu osvojila prvo, med 
Posameznicami pa drugo mtsto.

«Nekoliko sem razočarana*, nam 
je dejala po povratku domov, »ker 
sem pričakovala, da bom osvojila 
državni naslov v tekmovanju po
sameznic. Vse lelo seru se priprav
ljala za to tekmovanje in sem bila 
Poražena po lastni krivdi »

»Kako to?»
»Dobro poznam svuie nasprotni

ce in letos na nobenem tekmovanju 
mi niso delale večjih preglavic. Za
to sem bila preveč uverjena v 
zmago in se pred tekmovanjem ni 
sem dovoli ogrela s tekom in te
lovadbo. To se ni ie hudo mašče
valo. Do 500 metrov (polovica pro
ge) sem bila v vodstvu, nenadoma 
pa so mi roke in noge skoraj do
cela otrpnile. Izgubila sem nekaj

dragocenih sekund, ki mi jih ni 
uspelo nadoknaditi. Kljub temu pa 
sem obdržala drugo mesto.*

»Nekaj minut kasne ie me je ča
kal start v četvercu, kjer sern pr
vič nastopila skupno z veslačica 
mi Esperie iz Turina. Ker sem bila 
še potrta zaradi tekmovanja med | 
posameznicami, se nisem hotela u- 
deležiti tega tekmovanja. Uvidela! 
pa sem, da bi tako oškodovala 
svoje tovarišice. Ko sem stopila v 
čoln, se ie moja potrtost spreme
nila v voljo do zmage in skupno 
z drugimi sem pokazala, česa sem 
zmožna.*

«čeprav nismo bile favoritinje, 
smo premočno zmagaie in dosegle 
državni rekord s časom, ki je za 
italijansko žensko veslanje izredne
ga pomena, saj nas uvršča med 
najboljše četverce v Evropi. Upam. 
da bomo s primernim treningom 
še izboljšale ta čas, tako, da se 
bomo lahko na evropskem prven

stvu, ki bo prihodnje leto, visoko 
uvrstile.*

»Si s tem nastopom končala le
tošnjo sezono?»

»Da. sedaj se bom male odpo
čila, ker je bila sezona zame zelo 
uspešna, a tudi naporna, že novem
bra pa bom začela s treningi za 
prihodnjo sezono.* I. P.

JADRANJE
SASSARI — Z neverjetno gnečo 

na ciljni črti se je včeraj zaklju
čilo svetovno prvenstvo jadrnic 
«Two ton cup*. Čeprav so udeležen 
ci te visokomorske regate startali 
že v ponedeljek in so prepluli na 
progi Porto Cervo - Palmarola - 
Porto Cervo kar 300 milj. se je 
vseh dvanajst preostalih posadk 
znašlo skoraj istočasno na cilju.

Zmagala je avstralska jadrnica 
Hite Hiker pred Smeraldo I Iz Ita
lije in Ariesom iz ZDA.

tretji, kar pomeni, da sodita oba 
V sam vrh mladih kotalkarjev.

Predvsem je treba poudariti, da 
ima kotalkališče v Pratu lesen pod, 
kar je bilo za naše kotalkarje ab
solutna novost. Toda kljub temu so 
se hitro znašli in že po prvem ob
veznem liku je bilo Videti, da jim 
lesena ploščad ne bo delala pregla
vic. V obveznih likih se je borba 
za 1. mesto odvijala med Samom 
Kokorovcem in Mirkom Vincenzijem 
iz Bologne, vendar je zmagal Vin- 
cenzi, in sicer s točko in štirimi 
desetinkami razlike. Po našem so 
bili sodniki v odnosu do Vincenzija 
precej širokogrudni, kajti tudi v 
obveznih likih bi moral Samo za
sesti prvo mesto.

Lestvica po obveznih likih:
1. Vincenzi Mirko (Bologna) 88,8 

točke; 2. Kokorovec Samo (Polet) 
87,4; 3. Natali Massimo (Modena) 
87,0; 4. Kosmač Damjan (Polet) 
79,6; 5. Cioni Alessio (Empoli) 76,1.

V prostem programu pa se je po
ložaj popolnoma spremenil, kajti Sa
mo in Damjan praktično nista ime
la konkurence.

Lestvica po prostem programu:
1. Kokorovec Samo (Polet) 112,00 

točk; 2. Kosmač Damjan (Polet) 
99,50: 3. Natali Massimo (Modena)
96.25 ; 4. Vincenzi Mirko (Bologna) 
83,25; 5. Cioni Alessio (Empoli) 
81.50.

Odlična izvedba prostega progra
ma je torej Samu Kokorovcu pri
nesla naslov državnega prvaka 
UISP za leto 1981, Damjan Kosmač 
pa je s 4. mesta prišel na tretje in 
si tako osvojil bronasto kolajno. O- 
menimo naj še, da se je med tre
ningom laže poškodoval David Čer
nič, zaradi česar v prostem progra
mu ni pokazal vsega, kar zna.

Končna lestvica državnega prven
stva za naraščajnike:

1. Kokorovec Samo (Polet) 199,4 
.točke; 2. Natali Massimo (Modena)
183.25 ; 3. Kosmač Damjan (Polet) 
179,10; 4. Vincenzi Mirko (Bologna) 
172,05 : 5. Cioni Alessio (Empoli) 
157,60; 10. Pahor Franko (Vipava -

; Peč) 125,15; 12. Černič David (Vi- 
! pava - Peč) 113,45.
I Po nedavnem mednarodnem tek- 
■ movanju za prvo »Trofejo Pavla 
j Sedmaka*, na katerem so Poletovi 
j kotalkarji osvojili prvo mesto, je to- 
| rej uspeh Sama Kokorovca in Dam- 
| jana Kosmača samo potrdil odlično 
j šolo in dobro formo naših tekmo- 
* valcev. Vprašanje je, če bodo re

šili problem zime, se pravi trenin- 
. gov v zimskih mesecih, saj je zna- 
r no, da so glede tega na Opčinah 
i oškodovani. Tako se dogaja, da za
radi pomanjkanja treninga ne pri
dejo do izraza številni Poletovi tek
movalci, saj jih na pomladanskih 
pokrajinskih tekmovanjih premaga
jo dosti slabši tekmovalci drugih 
društev in jim s tem onemogočijo u- 
deležbo na deželnih in državnih pr
venstvih. Govori se, da namerava
jo pri Poletu — ki so sicer znani 
po raznih drznih akcijah za grad
njo športnih objektov — do letošnje 
zime pripraviti pokrit prostor, ki bi 
omogočil kotalkarjem in košarkar
jem nemoteno vadbo tudi pozimi. 
Toda od govoric do uresničitve ta
ke zamisli je velik prepad, če dru
gačen ne, finančni gotovo!

ATLETIKA POKRAJINSKO TEKMOVANJE

Naši zadovoljili
Najboljši je bil adrievec Maks Vitler

TENIS

Italija — Južna Koreja
Po 24 letih bo v San Remu zo

pet srečanje za Davisov pokal Od 
2. do 4. oktobra se bosta namreč 
pomerili reprezentanci Italije in 
Južne Koreje.

V torek se je na Valmauri odvi
jalo pokrajinsko tekmovanje v čet- 
veroboju za atlete, ki se niso ude
ležili deželnega prvenstva v tej 
disciplini. Tekmovanje je bilo le za 
A kategorijo dečkov in deklic in 
je bilo precej dobro obiskano, saj 
je v obeh kategorijah nastopilo sko
raj 50 tekmovalcev. Med temi je 
lonjerska Adria predstavila na startu 
4 dečke, Bor pa po enega dečka in 
eno deklico. Največ je vsekakor po
kazal adrievec Maks Viller, ki je 
izboljšal kar tri osebne rekorde (v 
daljino je skočil 4,94 m, v teku na 
1.000 m se je izboljšal za skoraj 
pol minute; v četveroboju, je v 
skupnem seštevku zbral kar 134 točk 
več ter se močno približal društve
nemu rekordu, ki ga je lani postavil 
David Gregori.)

Poleg Villerja, pa sta osebne re
korde popravila še Marko Saksida 
ter Alfred Zudek.

Med borovci je tekmoval le Bo
ris Žerjal, ki je boljši rezultat do
segel le v metu kroglice, kar mu 
je prineslo končno 15. mesto. Med 
deklicami pa je nastopila le borov- 
ka Ivana Verginella, ki se je tudi 
izboljšala v nekaterih disciplinah, 
kar ji je prineslo v končnem obra
čunu osebni rekord (skoraj 350 točk) 
ter skupno 18. mesto. Izven konku
rence je med deklicami nastopila 
v teku na 600 m še mlada adrievka 
Marisa Viller.

DEČKI
(80 m - daljina - kroglica - 1000 m) 
4. Maks Viller (Adria) 10”7 - 4,94 

m - 3'28”0 - skupno 1604 točk 
10. Marko Saksida (Adria) 11”5
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V ORGANIZACIJI 00 ZSMS GRAFIČNEGA PODJETJA SOČA
v'Športno srečanje
Prireditev bo v soboto v Šempetru - Nastopila bodo 
tudi moštva iz zamejstva - Mali nogomet in odbojka

V soboto, 26. septembra, organi
zira OO ZSMS Grafičnega podjetja 
Soča iz Nove Gorice 1. šport no sre
čanje grafičnih delavcev Primor
ske, na katerem bodo sodelovale 
tudi ekipe iz zamejstva.

Športno srečanje bo obsegalo tek
movanje v malem nogometu in žen
ski odbojki. V malem nogometu 
bodo nastopile ekipe sestavljene iz 
petih igralcev ter tri rezerve Igral
ci pa se lahko med tekmo neome
jeno zamenjujejo. Čas igranja je 
2 x 15 minut s 5-minutnim odmo
rom. Igra se bo odvijala na roko
metnem igrišču osnovne šole Iva
na Roba v Šempetru; igra pa se v 
telovadnih copatah.

Tudi tekmovanje ženske odboj
ke se bo odvijalo na igrišču osnov
ne šole v Šempetru in to po pred
pisih odbojkarske zveze. Po kon

čanem tekmovanju pa je na spore
du za vse nastopajoče športnike in 
ostale goste ogled novih proizvod 
nih prostorov Grafičnega podjetja 
Soča v Novi Gorici ter nato dru 
žabni večer.

Spored 1. srečanja grafičnih de 
lavcev Primorske je torej nasled 
nji: ob 8.30 (po jugoslovanskem 
času) otvoritev srečanja (pozdrav
ni govor tov. Danila Farčesin); ob 
9. uri: pričetek tekmovanj (mali 
nogomet in odbojka — ženske). Po 
končanem tekmovanju bo ogled tis 
karne; nato bo sledilo družabno 
srečanje v Zelenem gaju. kjer bo
do tudi razglašeni rezultati.

Za morebitne podrobnejše infor
macije se lahko zainteresirani na 
Goriškem obrnejo na sedež ZSŠDI 
v Gorici (Ul. Malta 2, tel. 33029).

4.04 m - 33,20 m - 3'34”7 - 
954 točk

11. Alfred Zudek (Adria) 11”4 - 
3,81 m - 27,00 m - 3’18”5 - 
887 točk

15. Boris Žerjal (Bor) 11”9 - 3,62 m 
- 28,54 m - 3’50”0 - 582 točk

20. Ludvik Weber (Adria) 12”7 - 
3,52 m - 16,04 m - 5’00”1 - brez 
točk

DEKLICE
(80 m - daljina - kroglica - 600 m)
18. Ivana Verginella (Bor) 12"8 - 

3,55 m - 23,08 m - 2’12'1 - 1266 
točk

R. F.

stran Zaključil je z iskreno željo, 
da bi čim več planincev obiskovalo 
to novo pot in tako spoznalo narav
ne lepote tega malo odmaknjenega, 
zato pa še lepšega kotička naše 
dežele.

Sledil je govor župana Antonia 
Babarina, ki je izrazil zadovoljstvo 
za to uspelo pobudo m ;,e še šaljivo 
pripomnil, da si tudi on želi značko 
za prehojeno pot, če ne drugaie 
pa «honor:s causa», ker jj iv »• 
celoti težko prehodil zaradi ne več 
mladeniških let.

Nato je spregovoril občinski sve
tovalec Enzo Letig, ki je podrobno 
opisal pot, zlasti pa je predstavil 
skupino mladih rezijanskih planin
cev, ki se je ustanovila leta 1975, 
je zelo aktivna ter ima v svoji sre
di tudi vrhunskega alpinista Lina 
Di Lenarda, ki se je v juniju letos 
udeležil uspešne Spedizione Friula- 
na pod vodstvom čedadskega alpi
nista Rodolfa Sinuella in Sergia ln- 
jantija iz Ravascletta, ki je osvo
jila vrh Nevado Serapo (6:114 m) 
v perujskih Andah. Nato je pozdra
vil predsednik PD Bovec Rajko 
Komac in se zavzel za še nadaljno 
pomoč pri raznovrstnih planinskih 
pobudah. Nato je spregovoril Franc 
Vesel, načelnik za pota pri PZS, ki 
je poudaril stalno pripravljenost za 
vsestransko sodelovanje. Za SPDT 
je pozdravil predsednik Pino Rudež.

Po tem uradnem delu, so se pla
ninci še nekaj časa zadržali v 
družabnem vzdušju na planini Kot, 
nakar se je večja družba podala 
še na planino Berdo, kjer je vse 
pogostil s pristnim krajevnim sirom 
in z obilno kapljico domačin Guido. 
Rezjani pa so zaplesali svoje lepe 
plese. Manjša skupina planincev se 
je še povzpela, vedno po trikotnih 
markacijah te nove poti, do biva
ka Pod Mulacem, čigar uradna o- 
tvoritev bo v nedeljo, 27. t.m.

Ostalo delovanje SPDT
Izletniška sezona SPDT se s kon

cem poletja in prihodom mrzlejših 
dni nagiba h koncu in se bo pri
bližno končala z c-i t aniziranjem že 
tradicionalnega *L',.eva planincev», 
ki bo 11. oktobra na tržaškem Kra
su. Delovanje planinskega društva 
ne bo s tem za letos zamrla, saj 
je pred nami med drugim še zim
ska sezona s smučarskimi izleti in 
vsako leto uspešnejšimi in vedno 
bolj obiskovanimi smučarskimi te
čaji, ter predavanji in drugimi o- 
blikami društvenega življenja.

SPDT bo otvorilo svojo predava
teljsko sezono 1981/82, ki bo pred
vidoma obsegalo sedem predavanj, 
v četrtek, 1. oktobra s predava
njem inž. Aleša Kunaverja, ki je 
odpravo vodil o osmi jugoslovanski 
alpinistični odpravi v Himalajo. 
Predavanje, ki nosi naslov «Lhotse 
81», in je opremljeno z barvnimi 
diapozitivi, bo v Mali dvorani Kul
turnega doma, Ul. Petronio 4, ob 
20.30. Predavatelj, ki se odlikuje 
Po zanimivem in pestrem podaja
nju, je dobro znan našim planin
cem, saj je v Trstu že predaval o 
prejšnjih jugoslovanskih himalaj
skih podvigih.

DRŽAVNO PRVENSTVO UISP

Ruzzier osmi
V soboto in nedeljo je bilo v Pe

rugii državno prvenstvo UISP za 
člane in članice. Tekmovanja se je 
udeležilo 56 društev iz vseh krajev 
Italije s skupno več kot 500 sodelu
jočimi atleti. Organizacija tekmo
vanja je bila res odlična. Poleg te
ga je krasno vreme še odločilno pri
pomoglo, da sta bila ta dva dneva 
res lep športni praznik, ki je bil o- 
bogaten tudi z marsikaterim odlič
nim rezultatom ter celo nekaterimi 
državnimi rekordi športne zveze 
UISP. Tekmovanja se je udeležila 
tudi lonjerska Adria z dvema svo
jima atletoma, ki sta precej uspeš
no branila barve edinega nastopajo
čega društva treh Benečij. Najprej 
je Karel Bonanno nastopil na 200 
m ter 400 m. V obeh disciplinah 
je v predtekmovanju zasedel drugo 
mesto, na 400 m pa je tudi za šest 
desetink popravil osebni rekord do 
55”8. Ob koncu pa je na 3.000 m 
zapreke tekmoval še Fabio Ruz
zier, ki je osvojil osmo mesto.

Sedaj pa čaka podobno tekmo
vanje še mlajše kategorije, ki se 
bodo pomerile 26. in 27. t.m. v Li
vornu in na katero bo Adria po
slala sedem svojih atletov.

R. F.

KOLESARSTVO
PARIZ - BRUSELJ

Belgijec De Vlaeminck 
zmagal v sprintu

BRUSELJ — Belgijec Roger De 
Vlaeminck je zmagal v končnem 
sprintu na kolesarski dirki Pariz - 
Bruselj. Deveti je na cilj privozil 
Italijan Gavazzi.

VRSTNI RED
1 De Vlaeminck (Bel.), ki je 286,5 

km prevozil v 7 urah s popreč
no hitrostjo 40,94 km na uro

2. Raas (Niz.)
3. Bogaert (Bel.)
4. Pevenage (Bel.)
5. Jacobs (Bel.)
9. Gavazzi (Ita.) vsi v zmagoval

cem času

Snežni topovi
Sporazumno s CONI-jem je bilo 

pred dnevi srečanje deželnih odbor
nikov za šport in turizem iz Furla
nije - Julijske krajine, Lombardije, 
Doline Aosta, Veneta in iz bocenske 
avtonomne pokrajine. Na srečanju, 
ki ga je vodil podpredsednik CONI- 
ja adv. Gattai, so razpravljali o 
namestitvi novih snežnih topov v 
raznih zimskih središčih severne 
Italije.

V naši deželi razpolagajo s snež
nim topom le v Piancavallu. V teku 
tega leta pa bo pričela delovati ta- 
kovrstna naprava tudi v Forni di 
Sopra. S to novo napravo bodo smu
čišča naše dežele prišla v ospredje 
glede na ostala smučišča v Italiji, 
ker bodo v vsakem trenutku lahko 
razpolagala z umetnim snegom.

Problem pomanjkanja snega je v 
zadnjih letih res zaskrbljujoč, za
to si odborniki za šport in turizem 
prizadevajo, da bi snežne topove 
postavili tudi v ostalih italijanskih 
zimskih središčih.

Delovanje ZSŠDI
Seja goriških 
nogometnih društev
V torek so se na sedežu ZSŠDI 

v Gorici sestali predstavniki gori- 
škega teritorialnega odbora ter 
predstavniki goriških nogometnih 
društev ŠD Sovodnje. ŠZ Mladost 
iz Doberdoba (odsotni so bili pred
stavniki ŠD Juventina iz štandre- 
ža), ter razpravljali o sestavi in 
vlogi nogometne komisije za Go
riško. Načelnik komisije M. Tom
šič je predstavil najpomembnejša 
vprašanja nogometnega delovanja 
na Goriškem ter podčrtal vlogo, ki 
naj b: jo komisija v tem okviru 
opravljala.

Predstavniki obeh prisotnih dru
štev so se pozitivno izrekli o vlogi 
in sestavi komisije, ter pri tem 
podčrtali potrebo po večji tiovevavi 
med tremi slovenskimi nogometni
mi društvi z Goriškega.

OI5V MSI II O
Gimnastični odsek ŠZ Bor

sporoča, da bo vpisovanje v sek
cijo za letošnje leto jutri, v petek, 
od 17. do 19. ure na stadionu «1. 
maj* v Trstu (lahko tudi tele
fonsko na št. 51-377). Polog lan
skih telovadk in telovadcev se lah
ko prijavilo tudi novi, vendar le 
od (vključno) tretjega razreda 
osnovne šole dalje.

ŠZ Bor izreka Borisu Simoneti, 
predsedniku ZSŠDI iskreno sožalje 
ob nenadni in težki izgubi dragega 
očeta.



Uredništvo, upravo, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnico Gorica, Drevored 24 Magglo 1 — Tel. (0481) 8 33 82 • 8 57 23 
Naročnina
Mesečno 7.000 lir — celoletna 84.000
V SFRJ številko 5,50 din. ob nedeljah 6.00 din, zo zasebnike mesečno 80.00, 
letno 800.00 din, zo organizacije in podietjo mesečno 100.00, letno 1000,00.

PRIMORSKI DNEVNIK
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 Stran 8

Zo SFRJ 2iro račun 50101-603-45361 »ADIT* DZS 61000 Ljubljana 
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207

Oglasi Ob delavnikih: trgovski 1 modul 'šir. 1 st., viš. 43 mm)
27.000 lir. Finančni 900, legalni 800, osmrtnice 300. sožalio 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 15%. Oglasi iz dežele Furlanije-Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

t j član italijanske
a L J ZTT zveze časopisnih24. septembra 1981 Odgovorl„ urddnik Gorazd Ve*et

Izdaja
in tiska \ laložnikov FIEG

MITTERRANP IZPOLNJUJE PREDVOLILNE OBLJUBE

VLADA JE VČERAJ SESTAVILA ZAKON 
0 NACIONALIZACIJAH V FRANCIJI

Celotna operacija bo državo stala 40 do 50 
milijard frankov-Tujih bank ne bodo nacionalizirali

(Od dopisnika «De la a 
za »Primorski dnevnika) 

PARIZ — Kocka je padla- fran
coska vlada je včeraj sprejela do
končno besedilo zakonskega osnut
ka o nacionalizacijah. Ta izrazito 
politična poteza bo državo stala 40 
do 50 milijard frankov, toda Mit- 
terrand. ki bo danes prvič po izvo
litvi nastopil na predsedniški tis
kovni konferenci, ni hotel prelo
miti volilnih obljub.

Zakonski osnutek je namreč na
letel na dva močna pomisleka, in 
to v državnem svetu, ki v franco 
skem sistemu opravlja nekakšno 
nadzorno vlogo nad akcijami vlade 
Državni svet je predv-em menil, da 
bi morah nacionalizirati tudi tuje 
banke, in ni se povsem strinjal z 
vladnim predlogom o odškodnini 
lastnikom oziroma delničarjem Via

da je danes na se.fi. ki jo ie vodil 
sam Mitterrand. presekala polemi
ko: poleg dveh velikih finančnih 
družb bo nacionalizirala samo 36 
domačih bank. medtem ko se tujih 
ne bo dotaknila, pač zato. da bi 
se izognila mednarodnim pravnim 
zapletom. Skupščina, ki bo o na
cionalizacijah razpravMala oktobra, 
bo zakonski osnutek seveda spre
jela, senat, ki bo na vrsti decem
bra, tako ah tako nima odločilne 
besede, toda utegne se zgoditi, da 
bo polemiko o nacionalizacijah po-, 
daljšal ustavni svet

Na industrijskem področju bo po
državljenih 5 velikih grupacij, ven
dar samo njihove matične hiše. 
Mnogi zato dvomijo o smotrnosti 
vladne odločitve, saj so lastniki v 
zadnjih mesecih pridno prenašali 
kapital v podružnice (ali celo v

PO SMRTI 18LETNEGA DEMONSTRANTA

Zahodnonemška mesta 
je zajel val nasilja

tuje filiale). Vse nacionalizacije 
bodo državo namreč stale enkrat 
več. kot je sprva predlagala vla
da : odškodnino si je zamislila v 
višini 20 do 25 milijard, ker je u 
poštevala srednjo vrednost delnic 
v obdobju 1978-1980. Na pritisk dr
žavnega sveta je vlada včeraj spre
jela drugo formulo: izplačala bo 
odškodnine na osnovi sedanje akti
ve oziroma čistih dobičkov nacio
naliziranih industrijskih podjetij in 
denarnih zavodov.

Predvidene nacionalizacije pa 
vzbujajo pomisleke celo pri sindi
katih, ki se bojijo pretirane etati- 
zacije v podržavljenem sektorju 
*Za nas, delavce, se ni v podjetju 
po volitvah prav nič spremenilo, in 
bojimo se. da bomo samo zame
njali šefa,* je včerajšnji vladni 
sklep komentiral predstavnik je
klarskega sindikata. Tudi najnovej
še sondaže kažejo, da je javnost 
vznemirjena: večina sicer še vedno 
podpira proklamirano politiko Mit- 
terrandove ekipe, vendar je vse 
večji odstotek tistih, ki dvomijo o 
učinkovitosti dosedanjih potez.

Predsednik republike bo danes 
moral odgovoriti tudi na kritiko 
bivšega premiera Bana, ki je z 
intervjujem za enega :)d dnevnikov 
z Ivonskega območja kot prvi po
membnejši predstavnik opozicije 
pretrgal nekajmesečni molk. Socia
listična vlada je po njegovi oceni 
zapravila «tri francoske adute«: za
vida je proces energetskega osamo
svajanja (z zamrznitvijo gradnje 
jedrskih elektrarn), ogrozila držav
ne finance (s sprejetjem več jeva 
budžetskega primanjkljaja) in strla 
dinamičnost podjetij (z nacionaliza
cijami). Po Barrovem mnenju bo
do dosedanji ukrepi vodili samo do 
večje inflacije, rastočega zunanje
trgovinskega primanjkljaja, slabit
ve franka in padanja kupne moči 
prebivalstva. »Najboljši francoski 
ekonomist*, kot je Barra imenoval 
Giscard. ne verjame niti v učinko
vitost metod, ki jih je vlada nedav
no sprejela v boju proti brezposel
nosti. »prihodnost Francije je ogro
žena«. je sklenil bivši premier. Nje
govim besedam bo javnost toliko 
pazljiveje^prisluhnila, ker je ta te
den predala poročilo posebna ko
misija »nepristranskih strokovnja
kov*. ki jim je Mitterrand naro
čil. naj ocenijo politiku prejšnjega 
režima in sestavijo »bilanco o o 
b.jektivnem stanju Francije* Jav
nost z vsebino poročila še ni sezna 
njena, vendar se je že izvedelo, da 
je «zelo niansirano*. se pravi, da 
za Giscarda le ni bilo vse tako 
črno, kot radi še danes slikajo tudi 
predstavniki nove oblasti.

Pariška borza je včeraj sicer u- 
godno reagirala na vladna »po
pravka* v zvezi z nacionalizacija 
mi, toda nobenega dvoma ni. da 
je Mitterrandova politika že trčila 
ob «denarni zid», se pravi prikrit 
odpor delodajalcev in drugih pred
stavnikov kapitala. «Zaradi neod
ločnega slaloma med socialdemo 
kratskim reformizmom in revolu
cionarnim socializmom.* šepetajo 
komunisti in sindikalisti.

VILKO NOVAK

Ne gre za optično prevaro

w....... .........
Leiali ameriške vojaške akrobatske skupine Thunderbirds izvajata izredno tvegano kombinacijo calypso 

med nedavno ekshibicijo v Bedfordu (telefoto AP). Letali letila v višini 30 metrov

45 TON DRAGOCENE KOVINI V GLOBINI 214 METROV

Potapljači so dosegli 
potopljeno raško zlato
«Edinburgh» se je potopil 1.1942 v Barentsovem morju

- (Dopisnik Dela 
za Primorski dnevnik)

LONDON — »Našel sem zlato! 
Našel sem zlato!* je preteklo sredo 
okrog triindvajsete ure navdušeno 
vpil John Rossier. ,Ti njegovi raz
burjeni vzkliki pa so prihajali po 
telefonski zvezi iz globine 244 me
trov. to je z dna ledenega Ba- 
rentsovega morja in približno 272 
kilometrov od Murmanska. TaKO je 
Johh Rossier postal tisti znameni
ti potapljač, ki * je dvignil prvo 'zla
to palico iz zaklada potopljenega 
ruskega zlata, katerega skupna 
vrednost znaša okrog 45 milijonov 
funtov.

To zlato, ki tehta skoraj 5 ton. .ie 
leta 1942 Sovjetska zveza vkrcate 
v Murmansku na britansko kri
žarko HMS Edinburgh kot plačilo 
za ameriško orožje 'n opremo. Tv

PODLO RAVNANJE, KI PA NAJ BI BILA OBIČAJNA PRAKSA

Zaradi izsiljevanja podkupnin 
rimski primarij za rešetkami

Aretirali tudi njegovega asistenta in glavno sestro - Pri sprejemih je privile
giral paciente, ki jih je proti mastnemu plačilu pregledoval v zasebni kliniki

RIM — Agenti letečega oddelka 
v Rimu so včeraj navsezgodaj a- 
retirali primarija inštituta za tera
pijo proti bolečini v rimski bolnici 
»Regina Etena > Guida Moricca, nje
govega asistenta Saulla ter bolni
čarko Michelino Morelli. Vsi trije so 
obtoženi, da so v sodelovanju izsi
ljevali podkupnine. Preiskava o nji
hovi protizakoniti dejavnosti je ste
kla pred štirimi meseci, ko je ne
ka oseba sporočila načelniku lete
čega oddelka, da so njegovega so
rodnika sprejpli na Moriccov odde
lek. ki je specializiran v lajšanju 
bolečin pri težkih rakastih bolni
kih. samo potem, ko ga je Moric
ca pregledal v svoji zasebni kliniki, 
za kar je pacient plačal izredno vi
sok honorar.

Preiskovalci so v teh štirih me
secih ugotovili, da je veliko pacien
tov iz srednje in južne Italije na 
tak način preskočilo dolgo vrsto 
bolnikov, ki so čakali že mesece na 
hospitalizacijo. Nasvet za speciali
stični pregled v Moriccovi kliniki 
sta pacientom svetovala v bolnici 
tako Moriccov asistent Saulla kot 
Morellijeva, ki je v inštitutu glavna 
sestra. Priče so povedale, da se je 
shonorar* sukal od 500 isoč do pol
drugega milijona lir, na terapijo 
proti bolečinam pa so jih sprejeli 
že po nekaj dneh.

Šestdesetletni Moricca je zelo pri
znan zdravnik, pa ne samo v Ri
mu. K njemu so prihajali bolniki iz 
vseh italijanskih dežel, še posebno 
pa z Juga. On je prvi izdelal po-

BONN — Preko 90 policijskih a 
Itentov je bilo ranjenih, okoli, pet: 
deset demonstrantov pa je še pripr 
tih. po predvčerajšnjim silovitim 
spopadu v zahodnem Berlinu, med 
katerim je umrl 18 letni Klaus Juer 
gen Rattay. katerega je povozil av 
tobus, ki so ga agenti pognali pro 
ti ljudem, ki so nezakonito zasedli 
atanovanja v osmih blokih.

Nasilni policijski ukrep, katerega 
je ukazal senator Lummer, odgovor
ni za notranje zadeve pri zahodno- 
hcrlinski vladi, je sprožil ostre re 
akcije po vsej državi. Miroljubne 
demonstracije, ki so jili organizi
rali v raznih mestih so kmalu zado 
bile nasilno obliko z razbijanjem tr 
govinskih in bančnih izložb ter po 
žigom parkiranih avtomobilov.

Obračun materialne škode v 
Frankfurtu. Stuttgartu, Hambur
gu. Hannoverju in drugih mestih 
je precejšen. V Hannoverju so de
monstrant je napadli sedež gradbe
nega podjetja, ki je lastnik večje
ga dela berlinskih stanovanj iz ka
terih je policija izgnala nezakonite 
stanovalce.

V Karlsruheju pa je prod vhodom 
neke policijske postaje eksplodirala 
bemba. Čeprav tehtnih dokazov ni, 
sumijo, da je treba atentat pripisa 
ti nemirom v zvezi s stanovanjskim 
vprašanjem v ZRN. kateremu obla 
sti, očitno ne najdejo ustrezne re
šitve.

Prav zato se je. polemika razširi 
la tudi na politični ravni. Social
demokratska stranka in »alternativ
na lista*, ki je na majskih volitvah 
izbojevala en sedež v berlinskem 
parlamentu, sta napovedali parla
mentarni postopek zoper senatorja 
Lummer ja, od katerega zahtevajo 
takojšen odstop. Socialdemokrati pa 
se zaganjajo tudi proti senatorju 
Rastemborskiju, odgovornemu za 
gradbeništvo, katerega obtožujejo, 
da ni znal izoblikovati globalne po
litike glede pergčega vprašanja po 
manjkanja stanovanj v zahodnem 
Berlinu.

N« sliki (telefoto AP): venci in 
sveče, ki so jih položili demonstrant- 
je na kraju, kjer je bil ubit njihov 
]8-letni tovariš.
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MORSKE VESTI - PRIMORSKE VESTI - PRIMORSKE

V Kopru umrl Dušan Kralj
KOPER — V petdesetem letu sta 

rosti je včeraj popoldne no dolgo
trajni bolezni v Kopru umrl novi
nar Dušan Kralj.

Dušan Kralj je kot novinar pri
čel delati že 1946. leta v mladin
ski organizaciji Radiotelevizije Lju
bljana. nato pa še ra Radiu Ko 
per, pri Ljubljanskem dnevniku ter 
do upokojitve pri Primorskih novi
cah v Kopru. Dušan Kralj ie bil 
od mladosti izredno angažiran no
vinar. katerega odlike^so bile ne
mirna iskateljska in ustvarjalna 
nrav. pogum in nenehen boj za 
uveljavljanje naprednih šocialistič; 
nih teženj. Dušan Kralj je bil tudi 
član reporterske skupine Dnevnika, 
ki je s serijo reportaž Slovenske 
požgane vasi 1969. leta dobila Tom
šičevo nagrado. Od 1973. leta je Du
šan Kralj s svojimi bogatimi novi
narskimi izkušnjami delal uri Pri
morskih novicah.

Problemi in težnje slovenskih o- 
balnih občin in vse Primorske mu 
niso bile tuje, saj ie že v letih 
1952 do 1954 bil novinar na Radiu 
Kopev. s svojo vitalnostjo, domisel
nostjo in izkušnjami je Dole? pisa
nja. tvorno sodeloval tudi nri krei 
canju redakcijske politike, vnašal 
Svež veter v širše pojmovanje no
vinarskega dela in politične odgo
vornosti. Z delovno disciplino in 
produktivnostjo ie bil vzor mlaišim 
kolegom, ki jim je oil tudi tova 
riški mentor. V redakciji Primor 
škili novic v Kopru je opravljal 
Dušan Kralj funkcijo urednika go
spodarske rubrike, pri čemer ie še 
posebej opazno bilo njegovo anga
žiranje v pisanju in komentiranju 
primorskih gospodarskih uspehov in 
problemov v soodvisnosti sloven 
skega in jugoslovanskega prostora. 
Pri tem ga je vodila široka raz
gledanost in poznavanje gospodar
skih tokov, kot tudi politična an 
gažiranost.

Svoje novinarsko delo je oprav
ljal izredno zavzeto in požrtvoval 
no, vse do invalidske upokojitve v 
letu 1980, v kar ga ie prisilila ne
ozdravljiva bolezen, ki ga je vče
raj iztrgala iz naših vrst.

DUŠAN GRČA

KOPER - Društvo prijateljev 
glasbe in Zveza kulturnih organiza
cij iz Kopra, bodo v četrtek, 24. 
t.m., ob 20. uri pripravili prvi kon
cert letošnje koncertne sezone, ki 
je že devetnajsta po vrsti. V dvo
rani koprskega gledališča bo nasto
pil Slovenski oktet, ki ga vodi u- 
metniški vodja Anton Nanut. Na 
sporedu imajo narodne pesmi jugo
slovanskih narodov in narodnosti, 
tuje narodne, črnsko duhovno pe 
sem in nekaj pesmi skladateljev iz 
prejšnjih stoletij, kot so Jakob Ga- 
lus, Bach, Mozart... (bš)

VOJNA MED TOLPAMI 
SE NADALJUJE

Kamora: zogleneli 
trupli pri Neaplju

NE.APELJ — Včeraj so na držav
ni cesti med Casandrinom in Aver- 
so v neapeljski pokrajini odkrili 163. 
in 164. žrtev spopadov med naspro
tujočimi si tolpami kamoristov. V 
nekem fiatu 127 so namreč agenti 
našli dve zogleneli trupli. Ena iz
med teh je 30-letni Antonio Pacet- 
ta — doslej nekaznovan — ime 
druge žrtve pa ni še znano. Na oba 
moža so morilci najprej streljali s 
7,65-kalibrsko pištolo in jih nato se
žgali. Gre za način obračunavanja, 
ki je značilen za krajevne kamori- 
ste.

sebno metodo za omiljenje izredno 
hudih bolečin, ki jih imajo rakasti 
bolniki v zadnjih stadijih bolezni. 
Njeno bistvo je v tem, da bolniku 
injecirajo v možgane čist alkohol, 
ki omrtvi delovanje hipofize in to
rej občutek bolečine. V rimskih 
zdravstvenih krogih je njegova, are
tacija vzbudila precejšen odmev, 
čeprav je njegov kolega profesor 
Žito izjavil novinarjem, da ta pri
mer ni nič posebnega. «Tako ravna
nje je precej običajna praksa v 
javnih bolnicah, še posebno v rim
skih,* je dejal Žito. Obenem je še 
ugotovil, da bi organi javne varno
sti morali aretirati še veliko dru
gih zdravnikov in primarijev, tudi 
če je težko najti dokaze o preusme
ritvi bolnikov v zasebne klinike.

Po Piperuovi aretaciji
MONTREAL — V ponedeljek se 

bo v Montrealu začela razprava o 
izročitvi bivšega voditelja «autono- 
mie» Franca Piperna italijanskim 
oblastem. Iz Rima so že odposlali 
Pipernov dosje, ki vsebuje 44 ob
tožb, pri čemer so iz seznama zlo
činov, ki jih je rimsko državno 
pravdništvo naprtilo levičarskemu 
skrajnežu, črtali obtožbo zaradi u- 
grabitve in umora Alda Mora. Na 
ponedeljkovi razpravi pa bodo v 
bistvu le določili datum pravega 
začetka postopka o izročitvi, da se 
bo proces najbrž zavlekel za ne
kaj tednov. Pipernov zagovornik bo 
medtem danes vložil priziv zoper 
odločitev sodišča, da se potrdi ve
ljavnost aretacije, kasneje na bo 
vložil tudi prošnjo za izpustitev na 
začasno prostost.

SYDNEY — Avstralsko sodišče 
je obsodilo 30-letnega Italijana 
Franca Zapparato na dve leti za
pora. ker je iz nekaterih delov bu
dilke in starega televizorja nare
dil nekaj, kar je bilo podobno bom
bi, ki jo je nato pustil v velebla
govnici «Woolworths». Pri tem je 
treba povedati, da je le nekaj ted
nov prej v isti veleblagovnici eks
plodirala prava bomba, ki jo je sko
raj uničila.

NEVV YORK — Prizivno sodišče v 
New Yorku je zavrnilo prijavo, s 
katero je skupina državljanov ho
tela doseči, da bi sodišče prepove
dalo iskanje mamila s pomočjo po
licijskih psov. Isto sodišče' je sa
mo teden dni prej razveljavilo ob
sodbo. s katero so kaznovali člo
veka, v čigar prtljagi so policijski 
psi odkrili kilogram kokaina.

BUJE — Jugoslovanski varnostni 
organi so aretirali dve osebi, v av
tu katerih so odkrili deset kilogra
mov tartufov.

Strniša in Boljka v sežanski knjižnici
SEŽANA — Po poletnih mesecih se v Kosovelo

vi knjižnici Sežana nadaljujejo že skoro tradicionalni 
kulturni petkovi večeri. Tokrat bo večer posvečen 
sodobnima umetnikoma iste povojne slovenske kul 
turne generacije. V knjižnici bo srečanje z znanim 
pesnikom in dramatikom Gregorjem Strnišo ter ki 
par jem in grafikom Janezom Boljko.

Ob tej priliki bo tudi otvoritev razstave obeh av 
torjev in sicer bodo na ogled predrtem vsa samo
stojna dela literarnega ustvarjalca Gregorja Strni 
še, ki ga ljubitelji poezije poznajo iz pesniških zbirk 
Mozaiki, Odisej, Zvezde, Želod, Oko. Severnica in 
Škarje.

Na slovenskih odrih pa smo se srečali tudi z u- 
spešnimi Strniševimi dramami kot so Samorog, Ža
be, Oriada. , ,

V zadnjih letih je avtor poiiudil najmlajšim v 
branje tudi mladinski deli Kvadrat,, pa Pika in Poto
vanje z bršljanom.

Nič naključnega ni. da so v knjižnico z Gregor
jem Strnišo povabili tudi Janeza Boljko. Razlog ni 
samo v tem. da je Boljka opremil Strniševo knjigo 
Samorog, temveč sta si avtorja, dasiravno vsak 
na svojem področju umetniškega izražanja vendar 
le nekje blizu. Zakaj, se bo lahko vsak zase prepri
čal in našel odgovor, ie se bo zaustavil ob branju 
Strniševe poezije in si ogledal grafične liste Janeza 
Boljke in njegove nosoroge in opice, ki jim je avtor 
vdahnil življenje, dasiravno v najtršem materialu 
kot je bron.

Kiparja in grafika Janeza Boljko bn v knjižnici 
predstavil umetnostni zgodovinar in ravnatelj arhi
tekturnega muzeja iz Ljubljane Peter Krečič. O 
poeziji Gregorja Strniše pa bodo govorili mladi 
bralci Kosovelove knjižnice.

Razstava bo v knjižnici na ogled do 10. okto
bra mi.

a. a.

Med prevozom v zapor »Regina Coeli* se je primarij Moricca skušal 
zakriti pred fotografskimi objektivi (Telefoto AP)
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PO URADNIH PODRAŽITVAH LUKSUSNECA BLAGU

V SZ poskočile cene 
južnemu sadju in čaju

Po drugi struni pa gre v izgubo, ker 
ni embalaže, na tisoče ton jabolk

MOSKVA — Po močnih podražit
vah raznih vrst blaga, ki jih v So
vjetski zvezi štejejo za »luksuzne*, 
se je draginja, kot kaže, lotila tudi 
nekaterih vrst živil, ki tu sicer še 
ne veljajo za «blago najširše po
trošnje*. Kot je znano, se je SZ 
že pred osmimi dnevi podvojila ce
na bencina, močno so se pa podraži
li cigarete, vodka, izdelki iz krzna, 
dragulji, pohištvo, preproge in dru
gi podobni proizvodi, ki nekako 
spadajo v višji standard. Te ukrepe 
je tedaj zagovarjal v posebni tele
vizijski oddaji sam predsednik pri
stojnega osrednjega odbora za ce
ne v SZ, Nikolaj Gluškov.

Sedaj so se pa, brez vsake urad
ne napovedi, močno podražili tudi 
nekateri prelirambeni artikli, kot je 
južno sadje. Že nekaj dni po so
vjetskih trgovinah kilogram poma
ranč ne stane več rubelj in 40 ko
pejk, ampak dva rublja (okrog 3.200 
lir), prav tolikšen skok je zabe'e- 
žila tudi cena banan. Limone so 
še dražje, saj se jim je cena v ne
kaj dneh povišala od 2,5 na 3,5 
rublja (5.600 lir). Kdor si hoče na
liti skodelico indijskega čaja iz sa- 
movarja, ga mora plačati po ru
belj in 40 kopejk za 10 dekagra
mov. namesto samih 90 kopejk, ko 
likor je stal do pred nekaj dnevi.

Gre sicer za artikle, ki so precej 
redki v sovjetskih izložbah in se 
ob občasnih dobavah ustvarjajo 
pred trgovinami dolge Orste naku 
povalcev, ki si zaželijo priboljške. 
Poviški so pa vsekakor občutni, če 
upoštevamo povprečne mesečne pla
če, ki dosega jo v SZ okrog 170 ru
bljev (oziroma 270.000 lir). Obenem 
pa beležijo določene težave tudi z 
oskrbo domačih pridelkov, predvsem 
zaradi nerodnosti v razdeljevalni 
mreži. V teh dneh objavlja »Sovjet
ska ja Rosija* ostre kritike na ra
čun potrate pri nabiranju pridelka 
jabolk v osrednjem delu Rusije.

Po pisanju moskovskega dnevni
ka je šlo v izgubo na tisoče ton

jabolk, samo zato, ker niso doba
vili embalaže v dovoljnih količi
nah. List navaja, da je samo v 
državnem kmetijskem podjetju 
»Sovlioz Obojaninski* pri Kursku 
zgnilo na tleh več kot 15.000 ton 
okusnih jabolk, ki bi prav prišle 
Moskovčanom in prebivalcem dru
gih mest za ozimnico.

da 30. aprila 1942 je .e 272 kilo
metrov' od Murmanska britansko 
križarko potopila nemška podmorni
ca. 57 britanskih mornarjev je po
tonilo z njo in obveljam je. tudi 
prepričanje, da je najmanj 30 mli
narjev, utonilo zaprite v njenem 
trupu. Potopljeno križarko so ura
dno proglasili za vojaskj grob. To
da sedaj po zagotovilih, da P» 
lapljači »ne motijo* umrlih in P® 
39 letih ležanja v ledemii' morski h 
globinah »zlato*, za katei ega pred
stavniki Sovjetske zyeze trdijo, da 
je to «najboljše rusko zlato* pri
haja na dan. Britanska reševali:* 
družba Jessop Marine Rec ivcries 
s tem podvigom postavlja rekorde 
in s pomočjo najnovejših dognanj 
in tehnike na področju potapljanja 
in reševanja potopljenih ladij te 
njihovega tovora uresničuje svoj 
dolgoletni, drzni načrt. Odgovorni 
tudi računajo, da bodo že konec te
ga tedna dvignili vse zlato.

Dvignjeno zlato spravljajo na re
ševalno ladjo Stephaniturm, ajer 
vsako zlato palico umijejo z milni
co in vodo, ter jo pregledajo • te 
evidentirajo v prisotnosti strokov
njakov ter r -. eh predstavnikov ; »v' 
jetske vlade in predstavnika bri
tanske vlade, ki obenem zasiopa 
tudi ministrstvo za obrambo, trgo
vino, britansko zve-.o za reševal/* 
potopljenih ladij in -ovoia ter ko
misijo za vojaške grobove.

Celotno operacijo financirajo šte
vilni privatni investitorji, ki P* 
jih družba Jessop Marine RetQn' 
veries noče imenovati. l’o anonim
nost pa želijo preiivse.ii zato, c!* 
se jih ne bi prilepil dojem «lova za 
zakladom* in pa tudi zato, ker 
so se bali. da bi bili vpleteni v 
morebitni spor o motenju vojaških 
grobov.

Toda sedaj, ko je srečen raz
plet te potapljaške pustolovščine že 
mogoče videti na obzorju, se vsi
ljuje vprašanje, kdo bo tisti, ki h® 
z njo obogatel. V Britaniji zatrju
jejo, da največ vladi obeh dežel. 
Delitev rešenega zlata je nasled
nja: 45 odst. tega zlata gre reše
valcem, dve tretjini preostanka 
SZ in ena tretjina Britaniji. Bri
tanski tisk pri tem poroča, da bo
do 90 odst. vrednosti zlata, ki ga 
bo dobil britanski konzorcij (druž
be, oz. podjetja, ki financirajo re
ševanje), pobrali davki. Kljub te
mu pa računajo, da bo konzorcij 
dobil primerno povračilo za svoj® 
približno 2 milijona funtov drago 
investicijo. Treba pa je tudi p®- 
vedati, da so se investitorji vna-- 
prej dogovorili, da brez dvignje
nega zlata, ni plačila.

Toda glavni junaki te pustolovšči
ne, ki se je že zapisala v zgodo
vino in v Guinessovo knjigo rekor
dov, so potapljači. V enem izmed 
najtežjih oceanskih področij na sve
tu, v globini 244 metrov, kjer se 
temperatura vode giblje okrog ničle 
in kjer je skoraj popolna tema, 
potapljači v 4-urnih izmenah po dva, 
delajo že več kot 14 dni. Že več 
kot tri tedne pa so zaprti v svojih 
kompresijskih kabinah, opremljenih 
z najmodernejšimi medicinskimi in 
komunikacijskimi napravami in z 
vsem kar potrebujejo za življenje 
in tudi za razvedrilo in kjer vdi
havajo posebno mešanico kisika in 
helija, ki organizmu omogoča del® 
pod ogromnim pritiskom, s katerim 
se potapljači srečujejo na dnu 
Barentsovega morja. Iz teh kabin 
se v potapljaškem zvoncu spuščaj® 
v globino dva potapljača. Eden o- 
stane v zvoncu, drugi pa odhaja 
skozi vhod. ki so ga izrezali v 
trupu potopljene ladje, do zlata. Pri 
tem delu ter dviganju in naklada
nju zlata potapljača ščiti posebna 
potapljaška obleka, v katere notra
njosti neprestano kroži topla voda 
in tako ohranja pravilno telesno 
temperaturo.

ALJA KOŠAK

ENTE FIERA UDINE ESPOSIZIONI
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URNIK: ob delavnikih od 16. do 23. ure

sobota in nedelja: od 10. do 23. ure 
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